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امــروز

صفحه3 صفحه2

یکــی از زخم       های التیام       نیافته ارزی که آســیب جدی 
به تولید و اقتصــاد وارد کرده، موضوع چندنرخی بودن ارز 
است. چندنرخی بودن ارز به منزله مانعی جدی برای توسعه 

صادرات کشور عمل کرده و به رانت و فساد دامن زده.
بعضی اعداد از  هزاران صفحه مقاله گویاتر اســت. نمونه 
اینکه بررســی       ها نشــان می دهد ارزش دلار در برابر  ریال 
طی ۹2سال  گذشــته،۱۶ هزار  برابر شده       است، یا اینکه در 
سال ۱3۰۸ که برای اولین بار طلا به عنوان پشتوانه پول ملی 
قرارگرفت )قبل از آن واحد پول قران و پشتوانه آن نقره بود( 
هر ریال  برابر با 3 گرم طلا بود، ولی در سال ۱۴۰۰ هر گرم طلا  
برابر با ۱۸ میلیون ریال شد. همه این ها یعنی طی یک قرن 
گذشــته ارزش پول ملی مدام در حال کاهش بوده و برخی 
مواقع با شتاب بیشتر یا کمتر این مسیر را طی کرده است.

اما چرا این اتفاق رخ داده اســت؟ علاوه بر دلایل مختلف 
اقتصادی، می توان به ایرادات بنیادین نظام ارزی ایران اشاره 
کرد. اقتصاد ایران به دلیل نفتی و دولتی بودن دهه       هاست که 
به نوعی اسیر ارزهای خارجی به خصوص دلار و سیاست های 
پرنوسان آن شده است؛ دلارهایی که هم در سال های افزایش 
درآمدهای ارزی به دلیل سیاست های اشتباهات اقتصادی، 
کشور را به بیماری هلندی مبتلا می کند و هم در سال های 
تحریم و کمبود ارزی آتش کسری بودجه را شعله       ور می سازد 
و ویرانی به بار می آورد. علاوه بر این سیاســت های پرنوسان، 
غیرکارشناســی و خلق       الساعه دولت ها درخصوص مدیریت 
ارزی و بازار ارز کلاف سردرگم دیگری شده است که باز کردن 
آن نیازمند برنامه       ریزی دقیق و مشورت       گرفتن از متخصصان 

و فعالان بخش خصوصی است.
برای مثال ارز ترجیحی آفتی است که سال هاست به دلیل 
سیاستگذاری های اشتباه حاکمیتی گریبان اقتصاد و صنعت 
کشور را گرفته است و به       جز توزیع رانت، فساد، افزایش قاچاق، 
قیمت گذاری دستوری و کشــتن انگیزه       های کارآفرینان و 
تولیدکنندگان واقعی، حاصلی به همراه نداشته است؛ سیاستی 
که بهانه اجرایی شدن آن همیشه ثبات قیمت ها و حمایت از 
معیشت دهک       های پایین جامعه بوده، ولی در عمل همیشه به 
تورم کالاهای اساسی دامن زده و اتفاقا با ایجاد انحصارگرایی 

به تلاطم بازار منجر شده است.
اجرای این سیاست اشتباه ارزی در شرایطی ادامه دارد که 
تاکنون مقام معظم رهبری به دفعات بر ثبات       بخشی به بازار 
ارز و اهمیت آن تاکید داشــته اند که آخرین آن در دیدار با 
اعضای هیات دولت در شهریورماه صورت گرفت. ثبات       بخشی 
به بازار ارز که یکی از مهم ترین خواسته       های فعالان اقتصادی 
و بخش خصوصی به شمار می آید، به پیش بینی       پذیر شدن بازار، 
رشد سرمایه گذاری، افزایش تولید و بهبود محیط کسب وکار 
منجر خواهد شــد و دولت برای تحقــق این مهم علاوه بر 
حذف کامل ارز ترجیحی، باید دست به جراحی اساسی در 

سیاست های ارزی بزند.
یکــی از اقدامــات مهمی که باید مــورد بازبینی جدی 
قــرار گیرد مسدودســازی معادل ریالی مبلــغ ارزی مورد 
درخواســت شرکت ها و عدم توانایی شــبکه رسمی تامین 
ارز در برآورده       ســازی نیازهای ارزی واردات است. این اتفاق 
منجر به اخلال در زنجیره تامین و امکان برنامه       ریزی مناسب 
بنگاه های اقتصادی شده و این در حالی است که بانک مرکزی 
به       تازگی، تخصیص ارز به شــرکت های واردکننده       ای را که 
قبــل از تامین ارز نســبت به خرید ارز از بــازار آزاد اقدام 
می کنند، ممنوع کرده است. برای حل این مشکل ما معتقدیم 
تولیدکننــدگان باید در اولویت های تامین ارز قرار گیرند و 
امکان استفاده از واردات بدون انتقال ارز نیز احیا شود. این 
عجیب اســت که در بسیاری از موارد مشاهده می شود که 
تامین مــواد اولیه و تجهیزات تولید در گروه های با اولویت 
 پایین تخصیص ارز قرار می گیرند، آن هم در شــرایطی که

 شعار سال که از سوی رهبر انقلاب تعیین شده است بر رشد 
تولید تاکید دارد.

یکی دیگر از زخم       های التیام       نیافته ارزی که آسیب جدی 
به تولید و اقتصــاد وارد کرده، موضوع چندنرخی بودن ارز 
اســت. برای مثال ارز نیما و چندنرخی بودن ارز تا به امروز 
به منزله مانعی جدی برای توســعه صادرات کشــور عمل 
کرده و به رانت و فســاد دامن زده و بازار را دچار بی       ثباتی 

جدی کرده است.
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کشور با کشت قراردادی

 پازل خروج از رکود تورمی
 دهه ۹۰ تکمیل می شود

افزایش 2 برابری تولید میدان 
نفتی آزادگان

وزیر اقتصاد با تشریح مجموعه اقدامات دولت 
سیزدهم در انضباط بخشی مالی و پولی، مهار 

موتورهای   ...

وزارت جهاد کشاورزی در تلاش است تا سال 
۱۴۰۴ سهم کشاورزی قراردادی را به ۲۰ درصد 

برساند که مهم ترین این محصولات برنج...

به متقاضیان جدید ســکونت در روستاها، 
زمین و تسهیلات نهضت ملی مسکن تعلق 

می گیرد...

ریل گذاری دقیق و درست برای افزایش بیش از 
دوبرابری برداشت نفت از میدان نفتی آزادگان 

در دولت ... 
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اگر شرکتی بدون 
گرفتن رانت، 
کالایی صادر کند 
ارز آن برای خود 
شرکت است
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جذب 3.۱ میلیارد 
یورو سرمایه در 
مناطق آزاد

کاهش تورم بخش خدمات در فصل پاییز
مرکز آمار در جدیدترین گزارش خود از کاهش هر سه شاخص تورم 
فصلی، نقطه به نقطه و سالانه خبر داد.در فصل پاییز بیش ترین تورم نقطه 
به نقطه با ۸۶.٧ درصد مربوط به گروه فعالیت های خدماتی مربوط به 
تامین جا و غذا  و کم ترین تورم نقطه به نقطه با ۱٧.۸ درصد مربوط به 
گروه اطلاعات و ارتباطات است. شاخص قیمت تولیدکننده بخش  های 
خدمات ۹٥٧.2 است که نسبت به فصل قبل )تورم فصلی( ۸.۹ درصد، 
نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٥۴.۶ درصد و در 
چهارفصل منتهی به فصل جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل )تورم 
ســالانه( ٥٧.۹ درصد افزایش داشته است.در فصل پاییز ۱۴۰2، درصد 
تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش  های خدمات نسبت به فصل 
قبل )تورم فصلی( ۸.۹ درصد اســت که در مقایسه با همین اطلاع در 
فصل قبل )۱2.۶درصد(، 3.٧ واحد درصد کاهش داشته است. به عبارتی، 
میانگین قیمت دریافتی توســط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید 
خدماتشان در داخل کشور، در فصل پاییز ۱۴۰2 نسبت به فصل قبل، 
۸.۹ درصد افزایش دارد. در این فصل بیش ترین تورم فصلی با 3٥.۹ درصد 
مربــوط به گروه »آموزش« و کم ترین تورم فصلی با ۰.۱ درصد مربوط 
به گروه »آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه« 
است.در فصل پاییز ۱۴۰2، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 

بخش  های خدمات نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
٥۴.۶ درصد اســت که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۰.٥٧ 
درصد(، 2.۴ واحد درصد کاهش داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت 
دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در داخل 
کشور، در فصل پاییز ۱۴۰2 نسبت به فصل مشابه سال قبل، ٥۴.۶ درصد 
افزایش دارد. در این فصل بیش ترین تورم نقطه به نقطه با ۸۶.٧ درصد 
مربوط به گروه«فعالیت های خدماتی مربوط به تامین جا و غذا« و کم ترین 
تورم نقطه به نقطه با ۱٧.۸ درصد مربوط به گروه«اطلاعات و ارتباطات« 
است.در فصل پاییز ۱۴۰2، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
بخش  های خدمات در چهار فصل منتهی به فصل پاییز ۱۴۰2 نســبت 
به مدت مشابه در سال قبل ٥٧.۹ درصد است که در مقایسه با همین 
اطلاع در فصل قبل )٥۸.۸ درصد(، ۰.۹ واحد درصد کاهش داشته است. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای 
تولید خدماتشان در داخل کشور، در چهارفصل منتهی به پاییز ۱۴۰2 
نسبت به دوره مشابه سال قبل، ٥٧.۹ درصد افزایش دارد. در این فصل 
بیش ترین تورم سالانه با ۹۸.٥ درصد مربوط به گروه«فعالیت های خدماتی 
مربوط به تامین جا و غذا« و کم ترین تورم سالانه با ۱۶.۶ درصد مربوط 

به گروه«اطلاعات و ارتباطات« است.

نقشبانکهادرخنثیسازیتحریمها
مرتضی قدیمی  -     رئیس کل بانک مرکزی گفت: نظام بانکی ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت خارجی کشور را در دنیا کنترل می کند و در مذاکره با برخی کشورهای دنیا هم دیده می شود که نظام بانکی کشور در ابعاد مختلف 

ظرفیت بالایی دارد.

    عملکرد مدیران 
موفق کشور باید به 

یک الگوی آموزشی 
تبدیل شود و مدیران 

موفق باید معرفی 
شوند و از آن ها 
قدردانی شود.

آموزش برمی گردد و آموزش نقش مهمی دارد. نباید به دلیل عدم آموزش از تکنوروژی 
عقب بمانیم و آموزش نقش مهمی در توسعه فناوری ها در صنعت بانکداری و حرکت 

این صنعت در کشور پیشگام با تغییرات جهان دارد.
فرزین ادامه داد: هوش مصنوعی و تکنولوژی جدید نیاز به شعب را کاهش می دهد، 
اما خدمات غیرحضوری نیز نیاز به مشــاوره دارد. ممکن اســت شکل ارائه خدمات 
متفاوت شود، اما همواره نیاز به این خدمات وجود خواهد داشت. ارائه این خدمات 

نیاز به دانش خواهد داشت و باید برای آن برنامه ریزی کنیم.
وی گفت: در همایش امروز بیشتر مدیران موفق کشور جوان بوده اند و کمتر از ٥ 
سال سابقه مدیریت داشته اند و به نظر می رسد هر چه سن بالاتر رفته انگیزه ها برای 
موفقیت کاهش پیدا کرده است. به نظر می رسد این مسئله نقطه ضعفی است که باید 
به آن توجه کنیم و باید برنامه ریزی برای افزایش انگیزه افراد با تجربه بالاتر در حوزه 
امورات منابع انسانی داشته باشیم. استفاده از تجربه افراد با سابقه بالا بسیار مهم است 
و امیدواریم در آینده تعداد افراد باسابقه بیشتر در میان مدیران موفق بیشتر شود.

وی همچنین با یادی از مدیرعامل فقید بانک ملت افزود: آقای دولت آبادی فردی 
بودند که حتما در دسته بهترین مدیران نظام بانکی کشور قرار داشتند و شخصیت 
حرفه ای ایشــان در نظام بانکی متمایز بود و جای ایشان در چنین همایشی خالی 

است. نام نیک مرحوم دولت آبادی همواره در نظام بانکی باقی خواهد ماند. 
مدیــران موفق نظام بانکی از جمله مرحوم دولت آبــادی باید به عنوان الگویی 
در صنعت بانکداری کشــور قرار بگیرند و باید برنامه ای برای ارائه کارهایی که افراد 
موفق نظام بانکی انجام داده اند، در نظر داشته باشیم. برای پیشبرد و اهداف مهم و 
همچنین برای بالا بردن سطح رفاهی و زندگی مردم باید بهترین تصمیم ها گرفته 
شــود تا بتوانیم جامعه ای پویا و شــاداب داشته باشیم . ریل گذاری مسوولین باید 
برای اینده کشور به طوری انجام شود که هر شخصی مدیر شود بتواند در ادامه راه 
به اهداف از پیش تعیین شــده برســد و در زمان خودش بتواند شرایط را نسب به 

زمان موجود تغییر دهد .

 محمدرضــا فرزین؛ رئیس کل بانک مرکــزی در چهاردهمین 
گردهمایی روسای موفق شعب بانک های کشور، اظهار کرد: با توجه 
به اهمیت صنعت بانکداری در کشــور موضوع انتخاب مدیران برتر 
و این کاری که ســال هاست که انجام می شود، بسیار خوب است و 
فرصتی اســت تا در کنار دیدار با مدیران موفق نظام بانکی به آن ها 

خداقوت بگوییم.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: امروزه پایه های اقتصاد 
کشــور در نظام بانکی است و ۹۰ درصد تامین مالی کشور برعهده 
نظام بانکی است. از طرفی نیز حجم بالایی از عبور از تحریم ها توسط 
نظام بانکی انجام می شود و تمام امورات بانکی و مالی کشور به خوبی 

در حال انجام است.
وی یادآور شد: متاسفانه بی مهری هایی در کشور نسبت به نظام 
بانکــی وجود دارد؛ بارها دیده شــده در فضاهــای مختلف زحمات 
همکاران ما در نظام بانکی نادیده گرفته می شود و سعی در فضاسازی 

نسبت به نظام بانکی دارند.
رئیــس کل بانک مرکزی ادامــه داد: تمام بخش ها در کشــور 
ضعف هایی دارند اما در انتقاد از یک مجموعه باید بدانیم نســبت به 
چــه تعداد افراد و چه مقدار کار و چه میزان عملکرد مثبت صحبت 

می کنیم و باید این موارد را نیز در نظر گرفت.
فرزین اعلام کرد: تجارت خارجی و نقل انتقالات داخلی و خارجی 
کشور به همت نظام بانکی کشور به خوبی جریان دارد و در واقع یکی 

از نقاط قوت کشور نظام بانکی است.

 پیشتازی در بانکداری الکترونیک
فرزیــن با بیان اینکه از نظر بانکداری الکترونیک از بســیاری از 

کشورهای اروپایی از جمله روسیه بسیار جلوتر هستیم تصریح کرد: 
باید زحمات همکاران نظام بانکی اعلام شود تا به افرادی که اطلاعات 

کافی ندارند اجازه زیر سوال بردن خدمات نظام بانکی داده نشود.
فرزین گفت: نظام بانکی یکی از نقاط قوت اقتصاد کشــور است 
و اگر متوجه نباشــیم، دشمن این نقطه قوت را به یک نقطه صعف 
تبدیل می کند؛ به همین دلیل دشــمن نظام بانکی و مالی کشور را 
مورد هدف قرار داده اســت. نباید نسبت به این مسئله غافل باشیم 
و وظیفه داریم به امورات اطلاع رســانی و روابط عمومی و همچنین 
ارائه خدمات و کارهایی که انجام می شود توجه ویژه ای داشته باشیم.
وی افزود: عملکرد مدیران موفق کشور باید به یک الگوی آموزشی 
تبدیل شود و مدیران موفق باید معرفی شوند و از آن ها قدردانی شود.

رئیس کل بانــک مرکزی ادامه داد: فناوری های جدید بانکداری 
موجب شده نیاز جامعه نسبت به بانک ها افزایش پیدا کند و هر چه 
جوامع به ســمت تکنولوژی پیش می روند، نیاز جامعه به بانکداری 

افزایش می یابد، اما نوع خدمات تغییر پیدا می کند.

  هوش مصنوعی و صنعت بانکداری
به گفته فرزین، هوش مصنوعی تاثیرات بسیار زیادی در صنعت 
بانکداری خواهد داشــت و در بانک مرکزی نیز متوجه این مســئله 
شده ایم و اداره جدیدی برای توسعه این فناوری ها در بانک مرکزی 

ایجاد شده است.
او یادآور شد: البته اقدامات بانک مرکزی بیشتر از منظر بانکداری 
مرکزی بوده است و نه از منظر بانکداری تجاری، اما به نظر می رسد 
باید در حوزه بانکداری تجاری نیز برنامه ریزی بیشتری صورت بگیرد.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار کرد: بخشی از این مسئله به حوزه 

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت



ë سه شنبه ë 24 بهمن ë 1402 شماره 926 

امــروز 2
اقتصاد کلان 

2

 ثبت نام جدید متقاضیان مسکن روستایی
 در سامانه یکپارچه

مریملطفی|بهمتقاضیانجدیدسکونتدرروستاها،زمینوتسهیلاتنهضتملیمسکنتعلقمیگیرد.

وزیرصنعت،معدنوتجارتگفت:اگرشرکتیبدونگرفتنرانت،کالاییصادرکندارزآنبرایخودشرکتاستودروزارتصمتازآنحمایتمیکنیم.
عباسعلیآبادیدرچهارمینرویدادصنعتدانشبنیانبارویکردسلامتدرپارکعلموفناوریپردیساظهارداشت:مسیراصلیدرصنعتنوآوریاست،ازایدهتاتجاریسازیمحصول

شروعودرنهایتمنجربهصادراتوفروشمیشود.
ویافزود:شرکتهایدانشبنیانبایدخودرابهشرکتهایبزرگوصلکنند،بایدبهسمتعلمیوکاربردیحرکتکنیممتاسفانهبیشترینتحقیقاترادرکشورمانشرکتهایدولتیدارند
درحالیکهدرکشورهایدیگراینبرعکساست.وزیرصنعت،معدنوتجارتادامهداد:شرکتهایبزرگقادربهتحقیقوتوسعههستندشرکتهایبزرگبایستیشرکتهایمرتبطکوچکرا
تحتحمایتخودقراردهند.زیادکردنشرکتهایدانشبنیانخطاست،همچنیننبایدشرکتهایبزرگاقدامبهتولیدانبوهکنندبلکهبایدبهسمتکالاهاییحرکتکردکهارزشافزودهبرای

کشورداشتهباشد.

اگرشرکتیبدونگرفتن
رانت،کالاییصادرکندارز
آنبرایخودشرکتاست

ســندهمکاری۲۱بندیبینایرانو
ارمنستانامضاشد

رئیسســازمانبرنامهوبودجهگفت:امروز
ســندیدر۲۱رابنــدبینایرانوارمنســتان
امضامیکنیــمکهشــامل۱۹زمینهمختلف
برایهمکاریهایســالآیندهدوکشوراست.
داوودمنظوردرهجدهمیناجلاسکمیسیون
مشترکاقتصادیایرانوارمنستاناظهارکرد:
درمذاکراتگذشــتهزمینههمکاریهابیندو
کشورایرانوارمنستانموردبررسیقرارگرفته
بودکهدرســندهایایندورهازاجلاسمورد

بررسیمجددقرارگرفت.
ویافزود:امروزســندیرادر۲۱بندامضا
میکنیمکهشــامل۱۹زمینــهمختلفبرای
همکاریهــایســالآیندهدوکشــورایرانو
ارمنستاناست.بهگفتهمنظور،۲۱دستگاهدولتی
دردوروزگذشتهرایزنیهاییباطرفارمنستانی
داشــتند.رئیسسازمانبرنامهوبودجهبااشاره
بهایجادیککمیتــهپیگیریویژهبینایرانو
ارمنستانگفت:جلسهاینکمیتهششماهدیگر

درارمنستانبرگزارمیشود.

ایران۹۰درصدزعفرانجهانراتامین
میکند

عضوشورایملیزعفرانگفت:ایران۸۰تا۹۰
درصدزعفرانموردنیازبازارهایخارجیراتامین
میکند.علیحسینی،عضوشورایملیزعفران
گفت:زعفرانایران۸۰تا۹۰درصدنیازبازارهای
خارجــیراتأمینمیکند.ویافزود:باتوجهبه
مشــکلاتمتعددصادراتناشیازبازگشتارز
بهسامانهنیمامیزانصادراتکاهشودرمقابل
قاچاقافزایشیافتهاست.اینعضوشورایملی
زعفرانکشوراظهارکرد:بارفعمشکلاتبازگشت
ارز،قاچــاقزعفراندیگرصرفهاقتصادیندارد.
حسینیدرپایانگفت:تولیدکشوردچارمشکل

استونمیتوانیمبهفکرصادراتباشیم.

شناســایییکمیلیونو۴۰۰واحد
مسکونیناپایدار

ایران بازآفرینیشهری مدیرعاملشــرکت
گفت:یــکمیلیونو۴۰۰هزارواحدمســکن
ناپایداردربافتهایفرسودهکشورشناساییشده
و۳۳۰هزاربنایناپایداروسقفلرزانوجوددارد.
محمدآئینیمدیرعاملشرکتبازآفرینیشهری
ایران،بااشارهبهاینکهیکمیلیونو۴۰۰هزار
واحدمسکنناپایداردربافتهایفرسودهکشور
شناساییشدهاست،گفت:دربافتهایتاریخی
فرسودهکشوردرحدود۳۳۰هزاربنایناپایدار

وسقفلرزانوجوددارد.
معاونوزیرراهوشهرسازیبااشارهبهاینکه
ساختهنشدنمسکناستطاعتپذیردرکشور،
زمینهسازپدیدهحاشیهنشینییاسکونتگاههای
غیررسمیدرکشوراست،توضیحداد:درحدود
۹۲۸هزاربنایناپایداردرمناطقحاشیهنشینی
)ســکونتگاههایغیررسمی(نیزشناساییشده
اســت.دبیرســتادملیبازآفرینیشهریپایدار
بابیــاناینکهنظــامبرنامهریزیشــهریدر
حوزهمســکنوضوابــطشهرســازیمطابق
استطاعتگروههایکمدرآمدهانبودهاست،گفت:
برنامهریزیمســکنوتدوینضوابطلازمبرای
ساختمســکنکمدرآمدهابایددراولویتقرار
گیردوبرایاینقشرشریفجامعهبایدمسکن
استانداردبسازیم،مسکنکمدرآمدهامترادفبا
ســاختمساکنبامتراژکوچکنیست.مسکن
کوچکوتنگموردتأییدادبیاتدینیوروایات
ائمهمعصومینعلیهمالســلامنیستومسکن
وسیعنیزازنشانههایســعادتمؤمندانسته
شدهاست.امارویدیگراینسکه،میزانوسعو
تواناییافراداست.بهعبارتدیگر،اندازهمسکنرا
وسعافرادومیزانحمایتدولتتعیینمیکند.
معاونوزیرراهشهرسازیباطرحاینسوال
کهآیادرحالحاضرضوابطشهرســازیکشور
جوابگویمســاکنکمدرآمدهااســتیاخیر؟،
گفت:درسندملیتوانمندسازیسکونتگاههای
غیررســمیآمدهاســتکهشهرســازیباید
استطاعتپذیرباشــدیعنیقبلازبرنامهریزی
ساختمســکنبایدبدانیمکهمسکندرکجا
بایدتولیدشود.آئینیتاکیدکرد:شهرسازیدر
استطاعتبایدبتوانددسترسیمسکنوامکانات
فضایشهریرابرایگروههایکمدرآمدفراهم
کند.معاونوزیرراهوشهرسازیتوزیعامکانات
بهصــورتعادلانه)عدالــتاجتماعی(ورفع
تبعیضهاینارواراازآرمانهایانقلاباسلامی
برشــمردواظهارکرد:شهرسازیدراستطاعت
میتوانداینتبعیضهایناروارابرطرفوتوزیع
مناســبیازامکاناتایجادکند.معاونوزیرراهو
شهرسازیبااشارهبهاینکهمسکندراستطاعت
یعنیساختمســکنمناسبباحمایتدولت
برایدهکهایمتوسطوپایینجامعهکهتوانایی
تهیهآنراندارند،گفتبراساسسندملیجدید
توانمندسازیسکونتگاههایغیررسمیمقررشده
استباهمکاریوزارتخانههایراهوشهرسازی،
کشــوروتعــاونووزارتکارورفاهاجتماعیو
بنیادمسکنانقلاباسلامیضوابطشهرسازی
دراستطاعت،مسکنتدریجی،مسکناجتماعی
وسیاستهایاجراییوراهکارهایشهرسازی
تدوینوبهتصویبستادملیبازآفرینیشهری
ایرانوشورایعالیمعماریوشهرسازیکشور

برسد.
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واگــذارییکمیلیونقطعهزمیــندرقالبطرحمهاجرتمعکوساز
شهرهابهروستاوپرداختتسهیلاتدراینبرنامهبهمتقاضیاندوراهکار

حمایتیبرایسکونتدرروستااست.
رونقروستاهادراینطرحموردنظرسیاستگذاراناست.مجیدجودی،معاون
بازسازیومسکنروستاییبنیادمسکنبااشارهبهجزئیاتطرحواگذاریزمین
روستاییگفت:اینطرحدرحالحاضربرایکسانیکهدرنهضتملیمسکن
ثبتنامکردهانددرحالاجراستوبرایمتقاضیاندیگرنیزبزودیسامانه

یکپارجهثبتنامبازمیشود.
6۲هزارروستادرکشوروجودداردکه۴۰هزارروستابالای۲۰خانوار
جمعیتدارند.جمعیتقابلتوجهروســتاییانضرورتبرنامهریزیدراین

حوزهرادوچندانمیکند.
همچنینحدود5.5میلیونمســکنروستاییدرکشورموجوداست.
ازســال۱۳۸۴نوسازیوســاختمسکنروستاییدربرنامهجامعبخش

مسکنآوردهشدهاست.
تاکنوننیمیازواحدهایروستایینوسازیشدهواینطرحهمچنان
ادامهدارد.دربرنامهنهضتملیمســکننیزســاختمســکنروستایی
اهمیتویژهایداردواز۴میلیونمسکن،۸۰۰هزارواحدروستاییاست
وحمایتهایویژهایازطرفدولتبرایســاکنانروســتاهاوهمچنین

متقاضیانمسکنروستاییدرنظرگرفتهشدهاست.

افزایشتسهیلاتنوسازیاز۲۰۰به۳5۰میلیونتومانتصویبشده
وازاینماهپرداختآنشروعشدهاست.

علاوهبراین،امتیازویژهدیگرینیزبرایســاختمسکنروستاییدر
نظرگرفتهشــدهاستکهاینامتیازبرایکسانیاستکهقصدمهاجرت
ازشــهرهابهروســتارادارند.بهاینافرادزمینرایگانووام55۰میلیون

تومانیساختتعلقمیگیرد.

جزئیاتطرح
مهمترینامتیازطرحرونقروســتاهاواجرایبرنامهســاختمســکن
روســتایی،حذفشرطســبزبودنفرم»ج«است،متقاضیانمسکنهای
برنامهایدولت،نبایدمالکخانهیازمینباشندیااینکهازتسهیلاتمسکن
استفادهکردهباشند،امااینشرطبرایمتقاضیاندریافتزمیندرروستاها
وکســانیکهقصدسکونتدرروســتارادارندحذفشدهواگراینافراد
داریخانهیازمینباشندنیزمیتوانندمتقاضیدریافتزمینوتسهیلات

درطرحرونقروستاهاباشند.
دراینخصوصمعاونمسکنروستاییبنیادمسکنبااشارهبهبرنامهریزی
دولتبرایتشــویقمردمبهمهاجرتمعکوسبهروستاهااظهارکرد:این
طرحبرایمتقاضیاننهضتملیمســکندرشهرهاستکهمیخواهندبه

روستاهامهاجرتمعکوسداشتهباشند.

متقاضیانمسکنشهریدرنهضتملیمسکننیزمیتوانندتقاضای
خودرابهمسکنروستاییدرهماناستانتغییردهندتاازحمایتهای

ویژهبهرهمندشوند.
باتوجهبهافزایشســقفتسهیلاتمسکنروستاییبه۳5۰میلیون
تومان،معاونبنیادمســکنگفت:متقاضیانمهاجرتمعکوس،علاوهبر
دریافتزمینمیتوانندازوام۳5۰میلیونتومانیساختمسکنروستایی
باسود5درصدهماستفادهکنند.البتهاینافراداگرتقاضاکنندمیتوانند
بهجایوام۳5۰میلیــونتومانی،وام55۰میلیونتومانینهضتملی

مسکنراباسود۱۸درصددریافتکنند.
پیشازاینبرنامه،واممسکنروستاییفقطبهساکنانروستاهاپرداخت
میشدامادرطرحجدید،ساکنانشهرهانیزبهشرطسکونتدرروستا

میتوانندازتسهیلاتمسکنروستاییبهرهمندشوند.
بهگفتهمعاونبنیادمســکن،براســاسبرنامــهدولت،یکمیلیون
قطعــهزمیندراینطــرحبهمردمواگذارمیشــود،تاکنون6۰۰هزار
قطعــهزمینتملکشــدهکــهبهصورتاجاره۹۹ســالهبــهواجدان

شرایطواگذارخواهدشد.
بــاتوجهبــهمحدودیتزمینروســتاییدربرخیاســتانها،تمام
استانهافعلًادراینطرحفعالنیستند.ازسویدیگرمتقاضیانمسکن
روســتاییبایدســاکنهماناستانباشــندیعنیمتقاضیاننمیتوانند
برایاســتانیغیرازمحلسکونتخودمتقاضیدریافتزمینروستایی
شــوند.متقاضیانیهمکهمیخواهندثبتنامنهضتملیمسکنخودرا
ازشهریبهروســتاییتغییردهندبایدروستاییدرمحلثبتنامقبلی
خودراانتخابکنند.همچنینبزودیسامانهثبتناماینطرحبرایکسانی
کهدرنهضتملیمســکنثبتنامنکردهاند،دروزارتراهوشهرســازی

بازگشاییمیشود.
معــاونبنیــادمســکنبااشــارهبهمحدودیــتتأمیــنزمیندر
برخیاســتانهاگفت:اســتانهایشــمالیدرطرحواگــذاریزمین

روستاییفعالنیستند.
ویگفت:اسامیروستاهایدارایظرفیتواگذاریزمینمشخصشده
ودرحالبارگذاریدرســامانهاســت.درحالحاضردراستانهایقم،
هرمزگان،خراســانرضویوخراسانجنوبیزمینآمادهشدهوبتدریج
بهمتقاضایانتحویلدادهمیشــود،البتهاستانهایدیگرنیزبزودیبه

اینطرحملحقمیشوند.


ساختنهضتملیمسکندرروستاها
نوســازیوساختســالانه۲۰۰هزارواحدمســکونیروستاییدر
برنامهمقاومســازیونهضتملیمســکندرروستاهادرحالاجراست.
بــاتصویبقانونجهشتولیدمســکن،بســترســاختســالانه۲۰۰
هزارواحدمســکونیروســتاییفراهمشــدهاســت.بهگفتــهمعاون
بنیادمســکن،درحالحاضرساخت۳۸۲هزارمسکنروستاییدرحال
اجراســتکه۲۱۰هزارواحدبهاتمامرســیدهو۱7۲هزارواحدنیزدر

دستساختاست.
ویافزود:همچنینباافزایشتســهیلاتمسکنروستایی،۱75هزار
نفربرایدریافتوام۳5۰میلیونتومانیبهبانکهامعرفیشــدهاندواز

ابتدایبهمن،۱۸هزارفقرهتسهیلاتپرداختشدهاست.
ســقفتسهیلاتمسکنروستایی۲۰۰میلیونتومانبراینوسازی
۲۰۰هزارمســکنروستاییبودکههماکنونباتصمیمدولتاینسقف
تســهیلاتبه۳5۰میلیونتومانوتعدادآننیزبهســالانه۳5۰هزار
واحدافزایشیافتهاســت.ازحدود5.5میلیونمســکنروســتاییتا
کنون۲میلیونو۹۰۰هزارواحدمســکونیدرروســتاهامقاومســازی
شــدهکهبرنامهدولتایناســتتاپایانسال۱۴۰5بیشاز7۰درصد
خانههایروســتایینوســازیشــود.باآغازبرنامهنهضتملیمسکنو
افزایشحمایتمالیازســاکنانروستاها،ســاختوسازونوسازیدر

روستاهاسرعتگرفتهاست.

بهگفتهمعاونبنیاد
مسکن،براساسبرنامه

دولت،یکمیلیون
قطعهزمیندراین

طرحبهمردمواگذار
میشود،تاکنون6۰۰

هزارقطعهزمینتملک
شدهکهبهصورتاجاره

۹۹سالهبهواجدان
شرایطواگذارخواهد

شد.
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سراسری صبح ایران
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هشدارکاهشتعدادنیرویمتخصصدرمعادن
حدود۸۰درصدنیروهاییکهدرحوزهمعدنیفعالهستند،بین۳۰تا5۰سالسندارند
کهبهترینحالاســت.اماباتوجهبهکمتعدادبودنورودیهایرشتهمعدن،اینبرای
آیندهزنگخطربهحسابمیآید.رئیسسازماننظاممهندسیمعدنایرانضمناشاربه
جدولآماریسنمهندسانمعدنیعضونظاممهندسیمعدنایران،نمودارسنیفعلیرا
ایدهآلترینحالتدانستهامانسبتبهآیندههشداردادهومعتقداستکهدرکنارمتولیان
حوزهصنتومعدن،بایستیحوزهآموزشــینیزکمککردهتابخشمعدندرآینده
نزدیکبامشکلکمبودمنابعانسانیعلیرغمورودظرفیتبالایمعدنی،روبرونباشد.

رضابستامیدررابطهباکماقبالیبهرشتههایمعدنی،اظهارکرد:درخصوصرشتههای
مرتبطبامعدنوزمینشناسی،درکشــور۱۴۲دانشــگاهداریمکهرشتهمهندسی
زمینشناسیراآموزشمیدهند؛۴۴دانشگاهنیزرشتهمهندسیمعدنرا)درهردوبا
تمامگرایشها(آموزشمیدهند.بنابراینظرفیتوپتانسیلبسیارخوبیدرکشوربرای

آموزشدانشجویانیکهعلاقهبهرشتههایمرتبطباحوزهمعدنهستند،وجوددارد.
رئیسسازماننظاممهندسیمعدنایرانادامهداد:نظاممهندسیمعدنایرانحدود5۰
هزارعضوداردکهقریببه۱6هزارآنمعدنی،۲۰هزارنفرزمینشناس،حدود۱۰۰۰نفر
متالوژو۳5۰۰نفرنقشهبردارعضونظاممندسیاند.طبقآمارازبیندانشآموختههای

رشتهمعدنوزمینشناســیکهدرهمینحوزههمفعالیتمیکنند،بهلحاظسنی،
حدودششدرصد،ردهسنی۲5تا۳۰سالدارند.۴5درصدردهسنی۳۰تا۴۰سال،
۳۴درصدردهسنیبین۴۰تا5۰سال،حدود۱۰درصدردهسنی5۰تا6۰سالوپنج

درصدنیزبالای6۰سالهستند.

ویخاطرنشانکرد:ازاینتعدادعضو،حدود۱۰هزارعضو،پروانهاشتغالدارندومجاز
هستنددرحوزهیمهندســی،خدماتینظیرطراحی،نظارت،اجرا،تهیهنقشه،برآورد
حجمو...راانجامدهند؛الباقیتحتعنوانکارورزدرکناراینافرادفعالیتکنندتاپس
ازاخذپروانه،واردکارشوند.بستامیدریکبرنامهتلویزیونیتصریحکرد:درحالحاضر،
ایدهآلترینحالتدیدهمیشودونیروهاییکهدرحوزهمعدنیفعالهستند،حدود۸۰
درصدآنهابین۳۰تا5۰سالسندارندکهبهترینحالاستامااینبرایآیندهزنگ
خطربهحسابمیآید؛چراکهپسازگذشتیکدهه،یکیازاینستونهاجایگزین
ستونبعدیشــدهوباتوجهبهاینکهورودیهایرشتهمعدنکماست،بهلحاظمنابع

انسانیبرایکشوریکزنگخطرخواهدبود.
رئیسسازماننظاممهندسیمعدنایرانچارهاندیشیبرایاینحوزهراضروریخواندهو
گفت:اینچارهاندیشی،وظیفهتنهایکبخشنیستوبایستیعلاوهبرمتولیاناینبخش
)وزارتصنعت،معدنوتجارت(،نظاممهندسیمعدن،ایمیدرووسازمانزمینشناسی،
حتمابخشآموزشکشورنظیروزارتآموزشپرورش،سازمانفنیوحرفهایووزارت
خانهنیزکمککنندتابتواناینتهدیدیکهبرایســالهایآیندهحسمیشودرابه

فرصتتبدیلکنیم.

جزئیاتورودفرشدستباف
عضوهیاتمدیرهاتحادیهتولیدکنندگانوصادرکنندگانفرشدســتبافضمنارائه
توضیحاتیدربارهمصوبهاخیرهیئتوزیراندررابطهباورودموقتفرشدستبافوسایر
بافتههایایرانیبرایانجامعملیاتتعمیر،رفوگری،شستوشو،رنگبرداری،گفتکه
کاهشمیزانرفعتعهدارزیبرایفرشدستبافدربودجهسالآیندهتمدیدنشده،اما

فعالانحوزهفرشهمچنانبهدنبالراهحلیبرایتمدیداینقانونهستند.
مرتضیمیری،بابیاناینکهمصوبهاخیرهیاتوزیرانمشکلورودموقتفرشرابرای
فرشهاییکهبرایمرمتبهکشوربرمیگردندحلمیکند،اظهارکرد:امااینمصوبه
مشکلاصلیراحلنمیکندمشــکلاصلیمربوطبهفرشهاییاستکهدربازارهای
مختلفانباشتهشدهومجبورهستیمآنهارابخریموبهایرانمنتقلکنیم.سپساین

فرشهاراسرویسکنیمومجددابرایبازارهایجدیدبازاریابیکنیم.
ویبابیاناینکهدرحالحاضرفقطاینمشکلبرایفرشهاییکهبهقصدسرویسو
مرمتحلشده،تصریحکرد:بنابرایندرحالحاضرمیتوانیمفرشهاراباتعهدکتبی

برایمدتمحدودیبهکشورواردکنیم.
میریبااشارهبهمدتطولانیپیگیری،درحالحاضرفقطبایکیازمواردموافقتشده
اظهارکرد:برایحلشدنمشکلاصلیکهاشارهشدبایدبهماده۱۱۹و65قانونامور
گمرکیتبصرهایاضافهشودکهبراســاسآنفرشدرماده۱۱۹بهمعافیتهامنتقل
شودودرماده65همفرشازتشریفاتمستثنیشود.همچنینبایدیکتبصرهبهماده

۱۲۱آییننامهاضافهشودتااینمشکلحلشود.
ویهمچنینتاکیدکردکهمصوبهاخیرهیاتوزیرانمشکلمهاجرتمرمتکارانرا
بهطورکاملحلنمیکندوبخشیازمطالبهفعالانحوزهدستبافایناستکهبتوانند
فرشهاییکهفروختندرامجددابهمالکفرشبرگردانندوآنهاراسرویسکنندکهاین
موضوعحلشده،امابخشبزرگترمطالبهایناستکهفرشهابهکشورمنتقلومجددا

بازاریابیشودکهاینهنوزحلنشدهاست.
عضوهیاتمدیــرهاتحادیهتولیدکنندگانوصادرکنندگانفرشدســتبافدرادامه
دربارهتمدیدکاهشمیزانرفعتعهدارزیبرایفرشدستبافدرسالآیندهگفت:این
موضوعدرلایحهبودجهسالآیندهدیدهنشدوپیگیریهادرمجلسشورایاسلامیهم
بهدلیلمخالفتسازمانبرنامهوبودجهبهنتیجهنرسیدبنابرایناینقانوندربودجه

سال۱۴۰۳دیدهنشد.
ویافزود:بنابرایناجرایاینقانوندرسالآیندهفعلامنتفیاست،امافعالانحوزهفرش

همچنانبهدنبالراهحلیبرایتمدیداینقانونهستند.
گفتنیاست؛مشکلمربوطبهورودموقتفرشدستبافدرسالهایاخیربارهامطرح
شده،اماموضوعماده۱۲۱آییننامهاجراییقانونامورگمرکیهمچنانحلنشدهبود.
براساساینقانونبرگشتهرکالایمستعملبهکشورمستلزمپرداختحقوقگمرکی

بودهکهپرهزینهبودواینباعثشدهفرشهایایرانیکهدربازارهایمختلفانباشته
شده،حالامیتواندبهکشوربرگرددوباارزشافزودهبیشتریصادرشود،امکانورودپیدا
نکنندوتولیدکنندگانبرایتعمیروخدماتپسازفروشنیزبامشکلمواجهباشند.
درچنینشرایطینیرویکارمرمتکارمجبوربهمهاجرتبهکشورهایدیگرازجمله

آذربایجان،ترکیهوترکمنستانشدهاست.
ازطرفدیگرازسال۱۳۹7اتحادیهتولیدکنندگانوصادرکنندگانفرش،اتاقاصناف
تهرانواتاقاصنافایرانبامرکزملیفرشتوافقیامضاکردندوبراساسآنمقررشد
لایحهایتدوینوماده۱۱۹و65قانوناصلاحشودکهتاکنونمحققنشدهاست.فعالان
صنعتفرشدستبافبارهاایننکتهراگوشزدکردهاندکهاصلاحنشدناینقانونوهزینه
بالایورودفرشمستعملباعثشدهتولیدکنندگانبرایتعمیروخدماتپسازفروشبا

مشکلمواجهونیرویکارمرمتکارمجبوربهمهاجرتبهترکیهشود.
البتهپیشازاین،پیشــنهادالصاقیکتبصرهبهمتنماده75آئیننامهاجراییقانون
امورگمرکیمبنیبرامکانورودموقتفرشدستبافایرانیبااخذتعهد،بهکمیسیـون
اقتصادیدولتارسالودرکمیســیونتخصصیمربوطهطرحموضوعشد.درنهایت
اخیرامرکزملیفرشوصنایعخلاقایران،اعلامکردکهراستایرونقفضایکسبو
کارفعالانفرشدستباف،جلوگیریازمهاجرتنیروهایماهربهکشورهایهمسایهو
افزایشدرآمدارزیازطریقفراهمکردنفضایمناسبدربخشهایارائهخدماتبه
فرشدستبافبهعنوانیککالایباارزشغیرنفتی،بانظرمساعدوزیرصنعت،معدن
وتجارتباارائهپیشــنهاداصلاحماده75آییننامهاجراییقانونامورگمرکی،هیئت
وزیراندرتاریخ۱۸بهمنماهمصوبهایدررابطهباورودموقتفرشدســتبافوسایر
بافتههایداریایرانیبرایانجامعملیاتتعمیر،رفوگری،شستوشو،رنگبرداری،و

عرضهدرنمایشگاهتصویبکرد.
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امــروز 3

 آغاز اکران پاییزی سینما
با چهره های پول ساز

اکران پاییزی ســینما در حالی بــا نمایش فیلم های تازه 
شــروع شده است که گیشه ســینماها نیمه اول سال را با 
رونق به پایان رساندند. فیلم های تازه اکران به لحاظ ترکیب 
بازیگــران و تنوع چیدمان، پتانســیل تداوم خبرهای رونق 
گیشه را دارند. این در حالی است که طبق آخرین آمار اعلام 
شده از سوی مؤسسه سینما شهر، فروش سینماها صرفاً در 
شــهریور ماه ســال جاری از مرز ۵۴ میلیارد تومان گذشته 
است. مقایســه آمار ثبت شده از میزان فروش سینماها در 
نخســتین هفته پاییز نسبت به هفته پایانی تابستان حاکی 
از رشــد ۲۳درصدی مخاطبان است و پیش بینی می شود 
گیشه ســینما در اولین ماه پاییز رشد فروش معناداری را 

نسبت به ماه پایانی تابستان ثبت کند.

چهره های پول ساز در ویترین
گیشه پاییز

 بــا آغاز نمایش عمومی »هتل« و »بچه زرنگ« از پنجم 
مهرماه در حالی اکران پاییزی ســینما به شکل رسمی آغاز 
شــد که پیش از آن ســه فیلم »هولیا«، »زنبور کارگر« و 

»شماره 10« به پیشواز فصل تازه اکران رفته بودند.
در ترکیــب فیلم های تازه اکران گرچه همچنان به لحاظ 
کمیت کفه فیلم های کمدی ســنگین تر اســت اما در حد 
امکان برای هر سلیقه و پسند سینمایی یک پیشنهاد لحاظ 
شده است. برای علاقه مندان سینمای طنز »هولیا« مرتضی 
آتش زمزم و »هتل« مســعود اطیابی، برای دوستداران ژانر 
دفاع مقدس »شماره 10« حمید زرگرنژاد، برای گروه سنی 
کودک و نوجوان »بچه زرنگ« و برای مخاطبان ســینمای 
اجتماعی »زنبور کارگر« افشــین صادقی پیشنهادات تازه 
سینما در گیشه اســت. ترکیب بازیگران به عنوان ویترین 
در موفقیــت یک فیلم در گیشــه مؤثر اســت و از عوامل 
تأثیرگذار بر دیده شــدن آثار سینمایی است. از این منظر 
فیلم های تازه اکران، مؤلفه جذب مخاطب را دارند. اگر چه 
از میان فیلم های تازه اکران تنها »بچه زرنگ« و »شــماره 
10« از تبلیغــات تلویزیونــی بهره برده انــد و بقیه آثار به 
اطلاع رسانی اکران در فضای مجازی بویژه توسط بازیگران 
این آثار تکیه کرده اند. پژمان جمشــیدی و محسن کیایی 
در کنار ریما رامین فر در »هتل«، مجید صالحی و حســام 
منظور در »شــماره 10«، شــبنم مقدمی و سعید آقاخانی 
در »زنبور کارگــر« از امیدهای صاحبان این آثار در جذب 
مخاطب هســتند. »بچه زرنگ« هم عــلاوه بر دلگرم بودن 
به اســتقبال خوب مخاطبان از آثار انیمیشــن در دو سال 
اخیر، به حضور هومن حاجی عبداللهی به عنوان صداپیشه 
شــخصیت »ببری« با لهجه مازندرانی و جذابیت آن برای 

مخاطب بزرگسال امید بسته است.

رقابت ترکیب عطاران و پژمان جمشیدی با حامد بهداد 
در نیمه دوم مهر

همزمان با آغاز نمایــش فیلم های تازه اکران در روزهای 
پایانی هفته گذشته خبرهایی درباره برنامه آینده سینماها 
منتشــر شــد. فیلم کمدی »جوجه تیغی« به کارگردانی 
مستانه مهاجر از جمله فیلم هایی است که اکران آن از نیمه 
دوم مهر در ســینماها آغاز می شود. این فیلم ماجرایی طنز 
از زندگی ناخواســته یک جــوان متعصب را روایت می کند 
که پیشنهادی عجیب زندگی او را تحت تأثیر قرار می دهد. 
ایــن فیلم که از آن با عنوان یکی از پربازیگرترین فیلم های 
امســال سینماها نام برده می شود از حضور پانته آ پناهی ها، 
حامد کمیلی، هادی کاظمی، آناهیتا درگاهی، نازنین بیاتی و 
پژمان بازغی به همراه هومن برق نورد، مهراب قاسم خانی و... 
بهره برده است. »گیج گاه« عادل تبریزی دیگر فیلمی است 
که از 1۲ مهرماه به چرخه اکران اضافه می شود و پیش بینی 
می شــود در جمع پرفروش های گیشــه قرار بگیرد. حامد 
بهداد، باران کوثری، سروش صحت، جمشید هاشم پور و... از 
جمله بازیگران فیلم هستند. »ویلای ساحلی« به کارگردانی 
کیانــوش عیاری با بازی رضا عطاران، پژمان جمشــیدی و 
ریما رامین فر دیگر فیلم طنزی است که پیش از این اعلام 

شده بود اکران عمومی آن از مهرماه آغاز خواهد شد.
عایدی سینما در نیمه اول سال

در میــان فیلم های تازه اکران دو فیلم »هتل« و »هولیا« 
در فروش روزانه پیشتاز هستند. »هتل« با فروش  ۴ میلیارد 
و ۲00 میلیون تومان در ۳ روز توانســت از »فسیل« کریم 
امینی پیشــی گرفته و در صدر جدول فــروش روزانه قرار 
بگیــرد. »بچه زرنگ« با فروش 1 میلیــارد و ۳90 میلیون 
تومان در این  مدت زمانی در رتبه سوم جدول قرار گرفت.
در لیست مجموع فروش امسال»فسیل« با ۲6۳ میلیارد 
همچنان صدر نشین است و »شهر هرت« با گذر از مرز 6۵ 
میلیارد تومان رتبه دوم را در اختیار دارد. »سه کام حبس« 
به عنوان پرفروش ترین فیلم اجتماعی با فروشی بیش از 19 
میلیارد و 600 میلیون تومان در رتبه ســوم جدول فروش 
ســالانه قرار گرفته است. مجموع فروش سینمای ایران در 
حالی در نیمه اول ســال به بیــش از ۴7۵ میلیارد تومان 
رســیده که طبق آخرین آمار اعلام شده سینماها صرفاً در 
شهریور ماه ســال جاری بیش از ۵۴ میلیارد تومان فروش 
داشــته اند. براساس جدول آمار فروش روزانه هفتم شهریور 
ماه ســال جاری )سه شنبه و روز نیم بهای بلیت سینماها( با 
بیش از ۴ میلیارد و ۲۵۳ میلیون تومان، مخاطب 160 هزار 

و 61۸ نفری را تجربه کرده  است.

پس از آنکــه قاطعیت دولت ســیزدهم در برخورد و جلوگیری 
از حقوق های نجومی، این غائله را به پایان رســانده است، برخی از 
نمایندگان مجلس در جریان بررســی و تصویب لایحه برنامه هفتم 

توسعه دوباره قصد دارند آتش حقوق های نجومی را روشن کنند.
در این راســتا و در قالب یک بند الحاقی به برنامه هفتم توسعه، 
برخی نماینــدگان به دنبال »حذف ســقف حقوق هــا« و »جذب 
نیروهای شــرکتی جدید« بودند که به دلیل مخالفت نماینده دولت 
)رئیس ســازمان برنامه و بودجه( و تعــدادی از نمایندگان مجلس، 
این بند الحاقی برای بررســی بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع شد. 
این درحالی است که در میانه دهه 1۳90 افشای فیش های حقوقی 
کلان و حقوق های نجومی در دولت قبل جنجال زیادی به پا کرد و 

باعث تکدر خاطر رهبر معظم انقلاب و مردم شریف ایران شد.
 

حقوق های نجومی از کجا آغاز شد؟
رســوایی فیش های حقوقی مدیران دولتی به انتشــار سلسله ای 
از فیش هــای حقوقی برخی مدیران دولتی ایران در زمان ریاســت 
جمهوری حســن روحانی و تعدادی مربوط به دوره های پیش از آن 
اشاره دارد. این جنجال در خرداد 1۳9۵ با انتشار فیش های حقوقی 
مدیران بیمه مرکزی ایران، رئیس صندوق توسعه ملی، مدیران بانک 
رفاه کارگران و مســئولان و مدیران چند ســازمان دیگر رخ داد و 
بازتاب گسترده ای در رســانه ها و افکار عمومی در پی داشت. علاوه 
بر اســتعفای چند نفر از مدیران صنعت بیمه، بانک ها و مؤسســات 
اقتصادی دیگر، نام اشــخاصی مانند حســین فریدون، برادر رئیس 

جمهور ایران هم در جریان این جنجال ها مطرح شده بود.
16 اردیبهشت 1۳9۵ در چند کانال تلگرامی و وب سایت سیاسی 
فیش حقوقی یکی از مدیران بیمه مرکزی منتشــر شد. روز بعد در 
17 اردیبهشت، اخبار ساعت ۲1 شبکه یک صدا و سیما در گزارشی 
با ارجاع به فیش های حقوقی منتشــر شده در و ب سایت ها گفت سه 
مدیر ارشد بیمه مرکزی در اسفندماه 1۳9۴ روی هم 1۸0 میلیون 
تومان حقوق و مزایا گرفته اند. ســپس در 19 اردیبهشت خبرگزاری 
میزان، وابســته به قوه قضائیه هم با انتشــار تصاویری از فیش های 
حقوقی چند ده میلیون تومانی معاونان بیمه مرکزی خبر داد. ســه 
روز پــس از آن رئیس بیمه مرکزی اســتعفا کــرد. پس از آن موج 
انتشار فیش های حقوقی و دیگر مدارک مالی مرتبط با مدیران ارشد 

سازمان های مختلف در ایران آغاز شد.
حقــوق و مزایای چند صد میلیونی در حالی به مدیران پرداخت 
شــده که به استناد به ماده 76 قانون خدمات کشوری هیچ کس در 
دولــت نباید بیش از 7 برابر حداقل حقوق یک کارمند عادی )یعنی 

حدبیشتر ۵۲ میلیون و ۵00 هزار ریال( حقوق بگیرد.
 

مخالفت جدی دولت با »حذف سقف حقوق ها«
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در جریان بررســی برنامه هفتم 
توسعه با بند الحاقی کمیسیون برنامه به لایحه برنامه توسعه مبنی بر 
برداشتن سقف حقوق و دستمزد مخالفت کرده و گفت: حقوق های 
نجومی که صدای همه را درآورده، حاصل همین بی توجهی هاســت. 
نمایندگان در جریان نشســت علنی روز یکشنبه 9 مهرماه مجلس 
شورای اسلامی وارد بررسی بند »الف« ماده 1۸ گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توســعه )ذیل فصــل اعتبارات هزینه ای( 
شدند. این بند با موافقت نماینده دولت و کمیسیون تلفیق لایحه به 

رأی گذاشته شد و به تصویب رسید که به شرح زیر است:
ماده 1۸- به منظــور کاهش هزینه های جاری، ارتقای بهره وری 
منابع و ارتقای شفافیت در هزینه کرد دستگاه های اجرایی، اقدامات 

زیر انجام می شود:
الف- ســازمان مکلف است تا پایان ســال دوم برنامه نسبت به 
استقرار تدریجی نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در دستگاه های 
اجرایی ارائــه دهنده خدمت و محصول اقــدام نماید، به نحوی که 
پیش بینی و پرداخــت اعتبارات براســاس فعالیت ها )محصولات و 
خدمات( متناســب با قیمت تمام شده و حجم فعالیت صورت گیرد 
آیین نامه اجرایی مذکور شامل اعطای اختیارات به مدیران اجرایی و 
ســاز و کارهای تشویقی و همچنین معیارها و فهرست دستگاه های 
اجرایی مشــمول این حکم و ضوابط اجرایی مربوط بنا به پیشنهاد 

سازمان به تصویب هیأت وزیران می  رسد.
تبصره- دســتگاه های اجرایی و شــرکت های دولتی مجازند از 
سال اول برنامه هرگونه توسعه فعالیت های خود و جایگزینی نیروی 
انســانی که از خدمت خارج می  شــوند را از طریق خرید خدمات از 
بخش هــای خصوصی و تعاونــی تأیید صلاحیت شــده با پرداخت 
حداکثر ۸0 درصد قیمت تمام شده خدمات مشابه در بخش دولتی 

انجام دهند.
حســینعلی حاجی دلیگانی در مخالفت با تبصره این بند گفت: 
هرگاه اجازه های اینچنینی به دولت داده شــد، عده ای خاص بدون 
اینکه افراد واجد شــرایط بتوانند اعــلام آمادگی کنند، به کارگیری 

کردند بعداً هم این افراد در همان دستگاه ماندند.
قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه بین خرید 
خدمت و خرید خدمات فرق است، گفت: این معضل را خرید خدمت 

انجام داده است اما در این تبصره به خرید خدمات اشاره شده است. 
مرادی، نماینده مردم بندرعباس در مجلس در موافقت با این تبصره 
اظهار کرد: در این تبصره به دستگاه ها اجازه داده شده تا در جریان 
ارائه خدمات خود و جبران کمبود نیروهای انســانی اقدام به جذب 

نیروی خرید خدمت کنند.
داوود منظور معــاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان اداری و 
استخدامی با مخالفت با این تبصره گفت: این تبصره خارج از لایحه 
بوده و باعث بزرگ شدن دولت می  شود. این اجازه سبب جذب نیروی 
انسانی در دستگاه ها خارج از زبده گزینی می  شود. ما در فرآیندهای 
جذب، افراد نخبه را برمی گزینیم اما جذب نیروهای شــرکتی سبب 
پایین آمدن کیفیت نیروی انســانی در دولت شده است، دولت اگر 
نیرو بخواهد باید از طریق ســازمان اداری و اســتخدامی و برگزاری 
آزمون باشــد افرادی که از طریق غیر شــفاف جذب می  شوند باعث 

کاهش کیفیت نیروی انسانی در دولت می  شوند.
وی دربــاره بند الحاقی ذیل بند »الف« مــاده 1۸ لایحه برنامه 
هفتم هم گفت: برداشتن ســقف حقوق و مزایا باعث بی انضباطی و 
بی عدالتی است لذا به این تبصره رأی داده نشود. نماینده کمیسیون 

تلفیق هم با آن مخالفت کرد.

قالیباف: پیدا کنید پرتقال فروش را!
نهایتــاً این تبصره به تصویب نرســید. قالیباف بعد از رأی گیری 
گفت: کمیســیون تلفیق و دولت با این تبصــره مخالفند حالا پیدا 

کنید پرتقال فروش را.
سپس حذف تبصره بند »الف« ماده 1۸ از سوی صباغیان بافقی 
مطرح شد. نماینده مردم بافق در مجلس در این خصوص بیان کرد: 
در این تبصره به نوعی اجازه داده می  شود بخش های دولتی نیروهای 
انسانی مورد نیاز را از بخش های خصوصی و تعاونی جذب کنند؛ در 
اینجا علناً برگزاری آزمون جذب نیرو با شــرایط امروز را زیر سؤال 
می  بریم. این تبصره با قانون اساســی در تعارض اســت ضمن اینکه 
با این تبصــره قاعده جذب نیرو را از بیــن می  بریم. نماینده دولت 
هم با این پیشــنهاد برای حذف تبصره بنــد »الف« ماده 1۸ لایحه 
برنامه هفتم توســعه موافقت کرد. در نهایت پیشنهاد مذکور با رأی 

نمایندگان به تصویب رسید و تبصره مذکور حذف شد.
 

بررسی جنجالی بند مربوط به برداشته شدن سقف حقوق و مزایا
ســید البرز حســینی در مخالفت با بند الحاقی بند »الف« ماده 
1۸ لایحه برنامه توســعه هفتم گفت: مگر می  شود حقوق و مزایای 
تمام کارکنان را بدون ســقف در نظر گرفت؟ در این صورت پست و 
ســمت ها و اضافه کار و حق مأموریت و حق مدیریت مورد بررسی 
قرار می  گیرد؟ اگر این بند تصویب شود، کارکنان زحمت می  کشند 
ولی فاصله حقوقی آنها با برخی مدیران بســیار زیاد می  شــود. مگر 
می  شود سقف حقوق برداشته شود و هر فردی بتواند بابت هر اتفاقی 
که دلش خواست، سقف حقوق را در نظر بگیرد ضمن اینکه این بند 

اصلًا برنامه ای هم نیست.

 حذف سقف حقوق موجب ایجاد حقوق های نجومی می شود
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در مخالفت با بند الحاقی 
گفت: حقوق های نجومی که صــدای همه را درآورد، حاصل همین 
بی توجهی هاست برخی شرکت های دولتی می  توانند پرداختی های 
متفاوتــی تحت هر عنوان مانند کارانه و... بدهند. اگر این فیش های 
حقوقی بیرون بیاید، باعث کاهش اعتماد عمومی می  شــود. شورای 
حقوق و دســتمزد باید این اختیار را داشــته باشــد و این حکم در 
برنامه نیاید بلکه در لایحه بودجه بیاید تا شــورای حقوق و دستمزد 
تصمیم گیری کند.محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق گفت: 
به اســم عدالت و جلوگیری از حقوق های نجومی در بودجه 1۴00 
سقف گذاشتند و باعث شد تا اعضای هیأت علمی دانشگاه ها حقشان 
ضایع شود. بودجه جای تعیین سقف حقوق نیست در این بند کاری 
به شرکت های دولتی نداریم؛ نجومی بگیران در این بند نیستند. بعد 
می  آیند در بودجه سقف چند برابری می  گذارند. باید قانون دائمی در 
این خصوص اصلاح شود. اینکه رهبر انقلاب می  گویند بودجه ریزی 
باید اصلاح ساختاری شود، برای همین است. لذا در این بند الحاقی، 

بر قانون دائمی تأکید شده است.
 

فردی در ستاد وزارت نفت در سال 97 حقوق 9۳ میلیون تومانی 
می  گرفت

مالک شریعتی نیاســر در اخطار قانون اساســی گفت: این بند 
قانون دائمی را نقض می  کند ضمناً مطالبه رهبر انقلاب هم بر همین 
است که چه معنا دارد فردی چند برابر بقیه کارکنان حقوق بگیرد؟ 
مجلس انقلابی به قانونی کردن حقوق های نجومی متهم می  شــود. 
در ســتاد وزارت نفت در ســال 97 فردی 9۳ میلیون تومان حقوق 
می  گرفت؛ نگذارید حقوق های نجومی در مجلس انقلابی قانونی شود.
علی بابایی کارنامی در تذکر آیین نامه ای گفت: من عضو ناظر شورای 
حقوق و دستمزد هستم؛ این تصور که این بند حقوق نجومی می  آورد 
اشتباه است؛ چرا نباید از استادان دانشگاه ها و پزشکان حمایت شود؟ به 
میزان مهاجرت پزشــکان دقت کنید باید این بند به کمیسیون تلفیق 
برنامه برگردد تا اصلاح و بررسی شود. اگر هوای متخصصان را نداشته 
باشــیم، کشورداری معنا ندارد. نخبگان برای ما مهم اند البته ما دغدغه 
کارگران و معلمان را هم داریم؛ به بازنشستگان به بهانه سقف حقوق و 
دستمزد ۲ میلیون تومان پرداخت می  شود. در نهایت این بند الحاقی به 

بند »الف« ماده 1۸ لایحه برنامه توسعه هفتم به تصویب نرسید.
 

بند جنجالی به کمیسیون تلفیق برنامه برگشت
نهایتاً پیشــنهاد حذف بند الحاقی به بند الــف ماده 1۸ لایحه 
برنامه هفتم به تصویب نرسید و براساس اعلام قالیباف به کمیسیون 
تلفیق برنامه ارجاع شد. وی افزود: بند ارجاعی باید بر اساس ماده ۵ 
قانون خدمات کشوری مورد بررسی قرار گیرد.براساس بند ارجاعی 
به کمیســیون تلفیق برنامه هفتم، حقوق و مزایای قانونی کارکنان 
وزارتخانه ها، مؤسســات دولتی و نیروهای مسلح بدون تعیین سقف 

پرداخت حقوق و مزایا به طور کامل پرداخت می  شود.

آتش حقوق های نجومی را روشن نکنید
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امــروز 4

۳1  مرداد ســال جاری، 1۸1نماینده مجلس شــورای اسلامی 
با کلیات لایحه دوفوریتی ســاماندهی و نظارت بر تجارت مرزی 
)کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان موافقت کردند. 
لایحه ای که قرار بود واردات کالای همراه ملوان را ساماندهی کند 
اما به جای آن، شــغل و ارتزاق عمده مردم ساحل نشــین استان 
بوشهر که به دریا و کالای ملوانی گره خورده را هدف قرار داده و 
آن را بــه یکی از دغدغه های اصلی مردم بومی و لنج داران تبدیل 
کرد. لایحه ای که به باور بســیاری از کارشناســان، بدون بررسی 
وضعیــت ذی نفعان اصلی، عدم نظرخواهــی از نمایندگان مردم 
در مناطق مرزی و صرفاً براســاس انگاره قاچاق شکل گرفته و با 
شــتاب زدگی بسیار مراحل تصویب خود را طی کرده و در نهایت 

در صحن مجلس مصوب شده است.
طبق گفتــه »عبدالکریم جمیری« نماینده مردم بوشــهر در 
مجلس، اشتغال مستقیم بیش از ۲0 هزار نفر از مردم ساحل نشین 
استان بوشهر از جمله لنج داران، ملوانان و بازاریان را دچار آسیب 
کرده و معلوم نیســت بعد از ۵ ســال چه بر ســر آینده شغلی و 
امرارمعاش آنها از طریق مبادلات تجاری با کشــورهای حاشــیه 
خلیج  فــارس، خواهد آورد؟ آنگونه که رئیس هیأت مدیره تعاونی 
لنج داران و حمل و نقل دریایی استان بوشهر به »ایران« می گوید: 
لایحه ساماندهی ته لنجی، زندگی بیش از 90 درصد مردم جنوب 
کشور را که به صورت مستقیم و غیرمستقیم به اقتصاد دریامحور 
وابســته اســت را مورد تهدید قرار داده و بــه معضلات امنیتی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در میان مردم ساحل نشین دامن 

خواهد زد.

به خطر افتادن معیشت ساحل نشینان
»سید علی موسوی گمارانی« رئیس هیأت مدیره تعاونی 
لنج داران و حمل و نقل دریایی اســتان بوشهر، ضمن انتقاد 
از لایحه ســاماندهی ته لنجــی به »ایــران« می گوید: »از 

گذشته های دور تاکنون، مرزنشینان جنوبی در بنادر مرزی 
علی رغم وجود مشکلاتی نظیر ریزگردها، شرجی و گرمای 
بسیار شدید، با نام »ته لنجی« داد و ستد با کشورهای حاشیه 
خلیج فارس را برگزیده و معیشت خود و خانواده خود را به 
آن گــره زده اند. در حقیقت زندگــی مردم، امرار و معاش و 
ارتزاق آنها در منطقه ای که نه زمین حاصلخیزی داشــته و 
نه به درد دامپــروری می خورد، به لنج پیوند خورده و طی 
دهه های گذشــته هیچ شغل جایگزینی برای آن اندیشیده 

نشده است.«

ته لنجی با کولبری متفاوت است
وی ته لنجی و کولبری را دو مقوله مجزا از یکدیگر دانسته 
و تأکید می کند: »فرصت های شغلی کولبری و لنج از اساس 
با یکدیگر متفاوت است. یک لنج از زمان حرکت تا بازگشت، 
چیزی حدود 10 هزار شــغل را ایجاد می کند؛ این متفاوت 
از کیسه یا باری است که یک کولبر با خود حمل می کند.«

طبق گفته »ســید علی موســوی گمارانی«، »برخی از 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس از جمله قطر در نظر دارند 
تا صنعت لنج ســازی را با تأسیس یک آکادمی تخصصی در 
منطقه به نام خود ثبت کنند. این در حالی اســت که طی 
سالیان متمادی، مردم جنوب کشور در خلیج نیلگون فارس، 
بــا همین لنج ها خرید و فروش کرده و اقتصاد دریایی را به 
کمک همین شناورهای سنتی توسعه داده اند. حال چگونه 
می توان یک شــبه تصمیم به حذف لنج ها و جایگزینی آن 
با کشــتی های فلزی گرفت؛ بی آن  که توجهی به پیشینه و 
ارتزاق وابسته مردم ساحل نشین به این صنعت داشت و این 
نکته را فرامــوش کنیم که زندگی بیش از 90 درصد مردم 
جنوب کشور به صورت مســتقیم و غیرمستقیم به اقتصاد 

دریامحور وابسته است.«

حذف شناورهای سنتی از خلیج فارس؟
آنگونه که رئیس هیأت مدیره تعاونی لنج داران و حمل و نقل 
دریایی اســتان بوشــهر می گویــد: »مطابق گــزارش مرکز 
پژوهش های مجلس، سالانه حدود ۴ تا 7 میلیارد دلار کالا از 
طریق کولبری و ملوانی )ته لنجی( وارد کشور می شود. این در 
حالی اســت که طی 7 ماه گذشته هنوز هیچ سفر دریایی ای 
در سواحل خلیج فارس انجام نشده است. بعد چگونه می توان 
از ســفرهایی که هنوز تحقق پیدا نکرده، 7 میلیارد دلار کالا 
وارد کشور شود! مگر همه واردات به کشور از طریق دریا و لنج 
انجام می شود؟ آن هم لنج های سنتی که نماد خلیج همیشه 
فارس بوده و پرچم سه رنگ ایران را با افتخار به اهتزاز درمی 

آورند.«
وی تصریح می کند: »آیا بهتر نیســت اتاق فکری تشکیل 
داده و درست زمانی که در ناعادلانه ترین شرایط تحریمی قرار 
داریم، مواد اولیه مورد نیاز، ماشین آلات کشاورزی و صنعتی 
و... را از طریق لنج به کشــور وارد کنیم. مگر نه این است که 
مرزداران و مرزنشین های جنوب کشور در مقاطع حساس از 
جمله جنگ تحمیلی همیشــه در صحنه حضور فعال داشته 
و دقیقه ای اجازه تعطیلی صادرات نفت در بدترین شــرایط را 

ندادند.«

معضلات اجتماعی و اقتصادی
»سید علی موسوی گمارانی« ادامه می دهد: »در بخشی از 
این لایحه قرار اســت کشتی های فلزی طی ۵ سال جایگزین 
لنج ها شوند؛ آیا با این تصمیم، فکری به حال انبار تخلیه نیز 
کرده اند؟ آیا زیرســاخت های نرم افزاری و سخت افزاری برای 

تحقق این خواسته کافی است؟«
وی تصریح می کند: »واقعیت این اســت که با استمرار این 
وضعیت، مســائل امنیتی و معضــلات اجتماعی و اقتصادی 

با مشکلات لنج داران همسفر شویم

هور در آتش
داســتان تکراری هر ساله؛ از اواخر تابســتان تا اوایل مهر؛ آنقدر 
کشدار اســت که تالاب هورالعظیم، خودسوزی می کند؛ خودسوزی 
یا آتش ســوزی های مکرر آن هم در بخش واقع در کشور عراق. چند 
روزی اســت که طبق روال سال های گذشته، هور بیچاره سهمش از 
خشــکی، آتش سوزی شده و نفس خوزســتانی ها را بند آورده است. 
فرهاد قلی نژاد، معاون محیط زیست انسانی به »ایران« می گوید: علت 
این حادثه، قطع شدن حقابه تالاب هورالعظیم در کشور عراق است. 
به گفته او تالاب کاملًا خشــک شده و آتش سوزی های مکرر با توجه 
به فراهم شدن شــرایط، امکان خودسوزی را ایجاد می کند. مجتبی 
گهســتونی، فعال محیط زیست خوزســتان نیز به »ایران« می گوید: 
این گونــه حوادث آثار مخربی بر جا می گــذارد که موجب آزار مردم 
می شــود. باید برای آن، آموزش هایی بــرای جوامع محلی نیز درنظر 

گرفته شود.

آتش در نیستان
هر ســاله با شــروع فصل گرما و تابستان، شــاهد آتش سوزی در 
جنگل ها و تالاب ها هستیم. آتش ســوزی هایی که گریبانگیر جوامع 
محلی می شــود و دلایل آن نیز متعدد است. این فعال محیط زیست 
می گوید: بخشــی از این آتش ســوزی ها توسط جوامع محلی صورت 
می گیــرد. آنها به دنبال نی تازه، نی هــای قدیمی را آتش می زنند تا 
نی تازه به عمل بیاید. بالاجبار و ناخواسته آتش سوزی، گسترش پیدا 
می کند و به بخش های دیگر تالاب سرایت می کند که خاموش کردن 
آن از عهده افراد خارج می شــود. به گفته گهســتونی، از دیگر دلایل 
آن می توان به نی های خشک منطقه اشاره کرد که در اثر کم بارشی، 
بی بارشی و خشکســالی، خشک شده و منجر به آتش سوزی طبیعی 

می شود و سطح منطقه را فرا می گیرد.
در چند روز گذشــته که دود غلیظ و سپس بوی متعفنی موجب 
آزار مردم خوزستان شد، همه به دنبال علت دود و بو بودند. این فعال 
محیط زیست می گوید: مشخص شد که دود و بو از هورالعظیم است 
اما اینکه منشأ آن واقعاً خارجی بوده یا داخلی ، حرف های زیادی گفته 
می شــود. طبق گفته مســئولان مربوطه، منشأ آن بخش عراقی هور 
بوده و با توجه به فاصله کم شهرها و روستاها، باعث شده که این دود 
به سمت ایران سرازیر شود. او می گوید: البته عواملی مثل آتش سوزی 
زباله ها هم در مناطق شهرها و روستاها وجود دارد که بوی آزاردهنده 

آنها هم مزید بر علت شده است.
آتش ســوزی های ایجاد شــده به طور متوالی در چند روز گذشته 
موجب شــده که دود آن به شــهرهایی مثل اهواز، شوشــتر، دشت 
آزادگان، هویزه و سوســنگرد ســرایت کند. این فعال محیط زیست 
می گوید: اصولاً مدام با بوهای مختلف در این شهرها مواجه هستیم. 
برخی اوقات اثرات تدریجی آتش ســوزی همچنان پابرجاست و بوی 
آن این مناطق را درگیر می کند و موجب مشــکلات ریوی، تنفســی 
و آلودگی های محیط  زیستی می شــود. به گفته گهستونی، به دلیل 
بوی بد و دود غلیظ مردم این انتظار را داشــتند که در روزهای آلوده 
تعطیلی اعلام شود. اما واقعیت ماجرا این است که در این گونه حوادث 
نیازمند آموزش به جوامع محلی هســتیم. باید تمام روستانشینان و 
جوامع ذی نفع حاشــیه تالاب زیرپوشش آموزش های تدریجی بروند. 
چگونگی مواجهه با تالاب و محیط زیســت، چگونگی آموزش شکار، 
صیادی، کشــاورزی، دامداری و ماهیگیری و چگونگی چیدن علوفه 
همگی از مواردی است که به فرهنگسازی و آموزش نیاز دارد. از سوی 

دیگر، تقویت محیط زیست منطقه و شهرها هم مسأله مهمی است.

قطع شدن حقابه هور
 هورالعظیــم بیش از ۳00 هزار هکتار مســاحت دارد، تالابی که در 
جنوب  غربی کشــور و در منطقه خوزســتان قرار گرفته اســت. بخش 
کوچکی از هور در ایران و بیشتر آن در کشور همسایه عراق است. بخش 
ایرانی هور به وسیله یک دایک مرزی که نوعی سد بتنی است از بخش 
عراقی جدا شده است. دود غلیظ و بوی نامطبوع در روزهای اخیر، موجب 
آلودگی در چند شهر خوزستان شده است. فرهاد قلی نژاد معاون محیط 
زیست انسانی می گوید: این موضوع مسبوق به سابقه است و سال های 
گذشــته هم همین مشکل را در هورالعظیم بخش عراقی داشتیم. علت 
این حادثه قطع شــدن حقابه هورالعظیم در بخش عراقی اســت. این 
تالاب در بخش عراق کاملًا خشــک شده و این خشکی باعث شده که 
آتش سوزی های مکرری با توجه به فراهم شدن شرایط خودسوزی ایجاد 
شود.روزهایی که جهت باد غالب به سمت ایران و استان خوزستان است 
شــهرهای مرزی و مرکزی استان خوزستان هم درگیر آسیب های چند 
ساعته می شوند. دشت آزادگان، شهرستان هویزه و اهواز چندین ساعت 
دود ناشی از آتش ســوزی هورالعظیم بخش عراقی را در هفته گذشته 
استشمام کردند. این مســئول می گوید: آنچه که برای پیشگیری مهم 
اســت باید از طریق دیپلماسی پیگیر تأمین آب حقابه تالاب در بخش 
عراقی باشــیم تا با تأمین آن شرایط آتش سوزی و عوارض ناشی از آن 
پایین بیاید. البته در بحث مهار آتش، چون دسترســی به آتش نداریم 
و به صورت مکرر هم اتفاق می افتد، باید با کشــور عراق هماهنگ شود 
چراکه امکان مهار سریع آن وجود ندارد. او پیشگیری را مهم می داند و 
می گوید: این رخداد تا اواخر مهرماه ادامه دارد و اواخر تابستان و اوایل 
پاییز ســال های قبل هم این آتش سوزی ها به وجود آمده است.قلی نژاد 
می گوید: باید تلاش کنیم برای سال های بعد در اواخر تابستان و اوایل 
پاییز، حقابه هور تأمین شــود تا امکان آتش سوزی از بین رود. زیرا این 
دود به ایران می رســد و در جهت باد غالب شهرهای ما تحت تأثیر قرار 
می گیرند.او می گوید: از میزان حقابه در کشور عراق اطلاعاتی در دست 
نیســت و در بخش ایرانی پیگیر هستیم، بخش هایی از تالاب در ایران 
آب دارد. طبق بررسی ها و بنابر  نقشه های هوایی در بخش عراقی، تالاب 
خشــک شده است. یعنی در آنجا آبی به تالاب نمی رسد و این خشکی 

باعث شده تا نیزارها آتش بگیرد.

چرا اقتصاد ايران قادر به جذب سرمايه نيست؟

سياهچالهايكهسرمايهگذاريراميبلعد

سعید محمدی- یکي از چند بحران اصلي که 
این روزها کشــور با آن دست و پنجه نرم مي کند 
افول ســرمایه گذاري و خروج ســرمایه ها از کشور 
اســت که برخــي اقتصاددانان علــت اصلي آن را 
ابرچالش تورم عنوان مي کنند. به گفته کارشناسان 
اقتصادي در چند دهه اخیر یکي از مشکلات بزرگ 
اقتصاد ایران تورم مزمن ۲ رقمي اســت که شرایط 
اقتصادي را بیش از پیش پیچیده کرده اســت. بر 
اســاس آمارها در ســال 1۴01 ایران با نرخ تورم 
نقطه به نقطه ۵۴ درصد یکي از بالاترین تورم هاي 
جهان را به ثبت رســانده است که تداوم این میزان 
تورم موجب افت قدرت خرید مردم و بي اثر شــدن 
سرمایه گذاري ها طي سال هاي گذشته شده است. 
ســرمایه گذاري تابع عوامل و متغیرهاي متعددي 
است که عمدتا متاثر از متغیرهاي داخلي از جمله 
نرخ ارز، نرخ بهره، نرخ تورم و ارتباطات سیاســي 
و... محسوب مي شــود. در این میان یکي از عوامل 
بسیار مهمي که در تصمیم براي سرمایه گذاري چه 
داخلي و خارجي موثر است، وجود فضایي امن و به 
عبارتي محیط ســرمایه گذاري مناسب است، آنچه 
که تحــت عنوان فضاي کســب و کار از آن تعبیر 
مي شود. در بهار سال 1۳90، میزان سرمایه گذاري 

کشور به ازاي هر نفر به طور متوسط 11٫۳ میلیون 
تومان بــوده که این عدد در حــال حاضر به ۴٫۳ 
میلیون تومان کاهش یافته است این در حالي است 
که بر اســاس آخرین آمارهاي بانک مرکزي رشد 
اقتصادي بهار 1۴0۲ نســبت به بهار سال گذشته 
6٫۲ درصد بوده است، اما سرمایه گذاري چندان از 
مواهب این افزایش درآمد بهره مند نشده، به طوري 
که رشد آن حدود ۲ درصد تخمین زده شده است.

انباشت سرمایه در کشور منفي شده است
وحید شقاقي شهري، اقتصاددان و استاد دانشگاه 
در مورد افت سرمایه گذاري ها در فصل بهار 1۴0۲ 
بــه »چرتکه اقتصاد« گفت: در یک دهه گذشــته 
رشد ســرمایه گذاري ها و انباشت سرمایه در کشور 
منفي شده است و در طول سال هاي اخیر نیز تغییر 
خاصي در این بخش رخ نداده است، هر چند دولت 
سیزدهم هم اعلام مي کند که سرمایه گذاري در این 
مدت رشد داشته اما شاید این رشد تنها در بخش 
ساخت و ساز بوده و در این حوزه تکانه هاي اندکي 
صورت گرفته باشد؛ اما شواهد امر حکایت از تغییر 
جهت براي رشــد سرمایه گذاري ها در کشور ندارد.

شقاقي شــهري ادامه داد: تا زماني که بسترها براي 

سرمایه گذاري فراهم نباشد و اصلاحات ساختاري 
در جهت جلب ســرمایه گذاري ها رخ ندهد مسیر 
ســرمایه گذاري هم در کشور تغییري نخواهد کرد 
که البته چندین عامل دست به دست هم دادند تا 
میزان سرمایه گذاري ها در کشور افت داشته باشد.

خروج سرمایه از دهه 90 به بعد تشدید شد
او افــزود: در حال حاضر عملکــرد ما در جذب 
سرمایه با چالش بزرگي روبرو شده است و با خروج 
سرمایه از کشــور هم روبرو هستیم. این دو عامل 
وضعیت را بحراني تر کرده اســت. متاسفانه در این 
مدت نه ســرمایه گذاري داخلــي چنداني صورت 
گرفته و نه ســرمایه گذاري خارجي جذب شــده. 
از ســوي دیگر خروج ســرمایه هم در دهه 90 و 
از ســال 1۴00 به بعد تشــدید هم شده است.این 
اقتصاددان با اشاره به عوامل کلیدي که باعث افول 
سرمایه گذاري در کشور شده نیز گفت: اولین مساله 
این است که اقتصاد ایران پیش بیني پذیري لازم را 
ندارد و ثباتي هم در محیط اقتصاد کلان نمي بینیم 
و ایــن موضوع هم بــراي ســرمایه گذاري داخلي 
مساله ساز شده و سرمایه گذار خارجي هم با همین 

شرایط روبروست.
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تهران در مسیر صنعت گردشگری هوشمند
تنوع ظرفیت های گردشگری آنقدر بـــالاســــت کــه 
می توان بسیاری از گونه های گردشگری را با کمک همین 
ظرفیت هــا    خلق کرد. با توجه به همین پتانســیل درونی، 
گونه ای از گردشــگری شــکل گرفته که هدف اصلی اش 
معرفی ظرفیت های نقاط گردشگری شهری است و امروزه 

با همین نام یعنی گردشگری شهری شناخته می شود.
شــناختی که روز به روز به پیشرفت و  توسعه آن کمک 
کرده و معرفی مکان هــای دیدنی و تفریحی موجب ایجاد 
کسب و کارهای مرتبط و اشــتغال آفرینی نیز شده است. 
گردشگری شهری پدیده ای است که در صنعت گردشگری 
جــزو پیچیده ترین سبک هاســت و لذا نیاز بــه مدیریت 
ســازماندهی شده دارد تا بتوان به درســتی در این حوزه 
پیش رفت و باعث جذب گردشــگر، ایجاد اشتغال و کسب 

درآمد شد.
یکی از راهکارهایی که مدیریت گردشــگری شــهری را 
به ســمت اهداف درســت خود پیش می برد بهره مندی از 
گردشگری واحد است تا بتوان در زمینه گردشگری خلاق 
شــهری، گام های مؤثر و ماندگاری برداشت و در ادامه نیز 
مدیران شــهری بعدی بتوانند در همین مسیر بدون آنکه 

نیاز باشد از صفر شروع کنند پیش بروند.
یکپارچگی خدمات شهری و مناسب سازی در این زمینه، 
کاری خواهد کرد تا برنامه ریزی ها و زیرساخت ها در مسیر 
درســتی قرار گیرد و ابر شهری مانند تهران، طبیعی است 
که نیاز اساسی به این یکپارچگی خدمات خواهد داشت تا 
پایتخت ایران نه به عنوان معبری برای گردشــگران بلکه 
خود به عنوان یک مقصد گردشگری چه برای گردشگران 
داخلی و چه خارجی و چه خود شهروندان تهرانی شناخته 

شود.
فراهم کردن زمینه های توسعه پایدار که با استانداردسازی 
سطح زندگی در آینده ممکن خواهد شد و همچنین حرکت 
به سمت هوشمندسازی و اســتفاده از تکنولوژی نوین در 
صنعت گردشگری سرعت حرکت در این مسیر را افزایش 
خواهد داد و می تواند تهران را در رقابت با کشورهای توسعه 
یافته که در بخش گردشــگری شــهری پیشتاز هستند بر 
سر زبان ها بیندازد و گردشگران بیشتری را به سمت خود 

جذب کند.
از ایــن رو منطقه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد  در 
راســتای توجه به گردشگری خلاق شــهری و استقبال از 
یکپارچگی خدمات گردشگری در پایتخت در تلاش است 
تا بتواند با انجام پروژه های متنوع فرهنگی، گردشــگری و 
عمرانی در این مسیر با مدیریت صحیح، کارشناسی شده و 

با علم روز دنیا پیش برود.
طی ســال های اخیر منطقــه فرهنگی و گردشــگری 
عباس آباد با انجام خدمات گوناگون ثابت کرده اســت که 
می تواند به بهترین شــکل ممکن در این جریان قرار گیرد 
و با همراهی مجموعه های فرهنگی، تفریحی، گردشــگری 
و … تهران، پایتخت کشــور را به سمت صنعتی شدن در 
حوزه گردشــگری قرار دهد.پروژه »مسیر طبیعت« که در 
حال حاضر جزو پروژه های بزرگ شهر تهران است در کنار 
فعال سازی، کارت گردشگری و افتتاح ایستگاه گردشگری 
هوشمند از جمله فعالیت هایی است که منطقه فرهنگی و 
گردشــگری عبا س آباد آنها را در دستور کار خود قرار داده 
تا هر چه ســریع تر این خدمات گردشگری و تفریحی را در 
به تحقق رســاندن صنعت گردشگری هوشمند در اختیار 
شهروندان و گردشــگران داخلی و همچنین خارجی قرار 
دهد و پیشتاز صنعت گردشگری هوشمند در پایتخت باشد.

 جلوه های ویژه فیلم »دوئل«
 از »نجات سرباز رایان« جلوتر است

به جــرأت می  توانم بگویم که در زمینــه جلوه های ویژه 
میدانی از آنها بهتر هســتیم، من بارها گفته ام که اگر فیلم 
ســینمایی »نجات سرباز رایان« را کنار »دوئل« قرار دهید 
و جلوه هــای ویژه را از آن حذف کنیــد، متوجه تفاوت ها 

می شوید.
ویـژه  جلوه هـای  اصـلًا  »دوئـل«  کـه  می دانیـد  شـما 
می بینیـد،  فیلـم  ایـن  در  هرآنچـه  و  نداشـت  تصویـری 
هـم  هواپیماهـا  حتـی  اسـت،  میدانـی  ویـژه  جلوه هـای 
به صـورت واقعـی سـر صحنه حاضر شـدند و به انـدازه یک 
پـلان هم جلوه هـای ویژه بصری نداشـتیم، امـا ۸0 درصد 
فیلـم »نجـات سـرباز رایـان« دربرگیرنـده جلوه هـای ویژه 
بصـری اسـت، وقتـی »دوئـل« در کشـورهای خارجـی به 
نمایـش درآمـد، خارجی هـا دربـاره تفـاوت ایـن فیلـم بـا 
»نجـات سـرباز رایـان« گفتـه بودند کـه »فرق ایـن دو اثر 
سـینمایی بـا یکدیگر مثـل تفاوت گل طبیعـی و مصنوعی 
جذابیت هـای  هرگـز  بصـری  ویـژه  جلوه هـای  اسـت.«، 

جلوه هـای ویـژه میدانـی را نـدارد.
 از صحبت های این هنرمند با تسنیم

و فرهنگــی و... در میان ساحل نشــینان نمود پیدا کرده و 
مشکلاتی عدیده برای مردم این منطقه ایجاد خواهد کرد. 
این در حالی اســت که در ساخت لنج های سنتی از املاح 
سنتی استفاده شده و در صورت عدم استفاده، خیلی زود 

نابود شده و از چرخه اقتصاد دریایی خارج خواهند شد.«
طبق گفتــه رئیس هیأت مدیــره تعاونی لنــج داران و 
حمل و نقل دریایی اســتان بوشهر، »بهتر است مسئولان با 
یک نگاه پدرانه و کارشناســانه با لنج دارها همسفر شده و 
از نزدیک با مشــکلات آنها آشنا شــوند؛ انتظار می رود که 
پس از چکش کاری و گفتمان با صاحب نظران، خواسته های 
دولت و ملت به گونه ای عادلانه مدنظر گرفته شده و برای 
برون رفت از مشــکلات تعطیلی هزاران لنج در ســواحل 

جنوبی کشور، تدبیری مناسب اندیشیده شود.«

بیکاری مردم و افزایش مهاجرت
»حسین بوالخیری« یکی از لنج داران بندر بوالخیر واقع 
در شهرســتان تنگستان استان بوشهراســت. او از لایحه 
ســاماندهی ته لنجی انتقاد کرده و بــه »ایران« می گوید: 
»امسال به لنج داران اجازه 1 سفر دریایی داده شده است؛ 
خواســته ای که تا به امروز محقق نشــده است. مردم این 
منطقه باید کلی قرض کــرده و گمرکی پرداخت کنند تا 
چرخ زندگی شان بچرخد؛ اما تا همین الان اجازه یک سفر 
نیز به ما داده نشده است. سفرها خیلی کم شده و معیشت 
وابسته مردم به خطر افتاده است.« وی ادامه می دهد: »از 
هر لنجی که بار تخلیه می شــود، روزانــه 600-۵00 نفر 
ارتزاق می کنند؛ حال شما تصور کنید به یکباره اجازه سفر 
داده نشده و این همه جمعیت شغلشان را از دست دهند. 
مردم بیکار شده و مجبور به مهاجرت خواهند شد. آن هم 
در منطقه ای که نه کشاورزی رونق دارد و نه دامپروری. آیا 
بهتر نیست مسئولان یک بازنگری جامع در لایحه به عمل 
آورده و حل مشــکلات معیشــتی و اقتصادی لنج داران و 

مردم ساحل نشین را در اولویت قرار دهند؟«

دفاع مقدس ملت ایران و مظلومان و آزادیخواهان جهان از 
فردای پیروزی انقلاب اسلامی، متولد شد. با ولادت منور دفاع 
شکوهمند و حماسه ساز ایرانیان  و مسلمانان و ظلم ستیزان از 
انقلاب و دستاوردهای آن، حق و عدالتخواهان در کنار ایران 
اســلامی و دشــمنان و مخالفان در برابر آن به صف شدند و 
بدین شــکل، آوردگاهی از مبارزه و مقاومت به وسعت جهان 
ایمان و جهاد در مقابل اســتکبار جهانی و ایادی آن ساخته 
شد که تا به امروز ادامه دارد. قلب و محورمرکزی این چالش 
و درگیــری و مقاومت، رویداد جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
بود که هشــت سال به طول انجامید  و به قیمت خون و ایثار 
هزاران شــهید  وجانباز و آزاده، تمامیت و افتخار و سربلندی 
ایران و جمهوری اســلامی را تأمیــن و تضمین کرد و تداوم 
کنونی آن در قامت استوار »مقاومت« و رزمندگان سلحشور 
مقاومت، جلوه گر اســت. چنین حماسه، مقاومت و مجاهده 
در راه  وطن و اعتقاد و رهایی بشــریت از چنگ  کفر و ظلم 
کــه دارای ابعاد مختلف ایمانی، باوری و جهادی اســت، باید 
افــزون بر دل و جان تاریخ و زندگــی مردمان در عرصه ها و 
صحنه های هنر و فرهنگ و ســینما و صدا وسیما با نمایش 
سیمای فروزان مبارزان مقاومت، نقش آفرین باشد. این گونه 
اســت که هنرمندان متعهد و باورمند هــم از دیروز تا امروز 
و فــردا در صفــوف نیروهای دفاع مقــدس و مقاومت جای 
گرفته اند و حاصل هنرنمایی های آنها تولید  ونگارش هزاران 
شــعر  وداســتان و خاطره و مقاله، خوشنویسی و نقاشی و 

تندیس سازی، نمایش، فیلم و سریال و آوا  وموسیقی است.
نکته مهم اینکه، ایــن خلاقیت ها و هنرآفرینی ها، مقطعی 
و مناســبتی نیســت و در تمام زمان ها جریــان دارد، گرچه 
درمناســبت های مختلــف مرتبط بــا پاسداشــت ها و ارج 
گذاری های دفاع مقدس و مقاومت، حضور هنرمندان و مدیران 
فرهنگی پررنگ تر اســت، ولی فقط مختص این ایام نیست.  

امســال هم مصادف با برگزاری پرشــور هفته دفاع مقدس با 
عنوان »مامتحدیم« شــاهد هزاران مراســم، برنامه، تجلیل، 
نشســت تخصصی، نمایشــگاه و پخش ونمایش ده ها فیلم و 
سریال و اجرای تئاتر های خیابانی و انتشار چندین جلدکتاب 
مقاومتی و دفاع مقدســی و... هستیم واین همه، هرچند در 
برابــر بزرگی هــا و بزرگواری های رزمنــدگان و خانواده های 
معظم شــهدا زیاد نیســت، اما نشــان می دهد هنرمندان و 
رسانه های متعهد همچنان با مقاومت و دفاع مقدس، همگام 
و همداســتان هستند. درواقع اهالی فرهیخته فرهنگ و هنر 
با تولید و ارائه آثار هنری خلاق و فاخر و ارزشــی، کوشــیده 
اند  تاحدی به ادای دین خود بپردازند. با آنکه طی ســال ها 
برخی افراد، نظرها و بازی های سیاسی، موانعی در مسیر توجه 
و  تولیدآثار انقلابی و دفاع مقدســی و مقاومتی ایجاد  وسعی 
کردنــد با میدان دادن به نگرش هــا و گرایش های لیبرالی و 
تمایلات غربگرایی، تولیدات هنری وهنرمندان را به ســمت 
و ســویی جدا از فرهنگ و اعتقادهای اجتماعی سوق دهند 
وهنــر و هنرمند را سیاســی و در جهت منافع و اهداف خود 
به حرکت درآورند، اما هوشیاری و وحدت ملی و رهنمودها و 
هشدارهای مقام معظم رهبری و وفاداری هنرمندان معتقد، 
موانع را از سربرداشــت و ســبب تداوم تولید آثار مقاومتی و 
انقلابی وانســجام هنرمندان متدین شد وخط مقدسی که با 
هنر در دفاع از فرهنگ و آرمان ها و دستاوردهای دفاع مقدس 
از زنده یاد رسول ملاقلی پورها وابراهیم حاتمی کیاها در عرصه 
هنر طراحی و اجرایی شده بود با ورود نسل های باورمند جوان 
و تولید فیلم ها و سریال های دفاع مقدسی و مقاومتی جدید 
ادامه یافت و این حرکــت بالنده و مانا همچنان با تولید آثار 
شاخص ترازانقلاب اســلامی، دفاع مقدس و مقاومت و ایران 
اسلامی با جدیت و پشتکار، همدلی و همراهی مدیران هنری 

وهنرمندان توانا وخوشفکر ایران سربلند تداوم دارد.

دفاع هنروسینما ازفرهنگ »دفاع مقدس«

امنیت سرمایه گذاري از بین رفته است
شقاقي شهري تصریح کرد: سرمایه گذاري امري 
بلندمدت اســت و کوتاه مدت محسوب نمي شود و 
هر ســرمایه گذاري که وارد این حوزه مي شــود به 
یک افق حداقل 10 ســاله براي بازدهي ســرمایه 
خود نیازمند اســت؛ این در حالي است که شرایط 
اقتصادي ایران بي ثبات شــده است. مساله بعدي 
بحث امنیت ســرمایه گذاري ها است و اینکه حقوق 
مالکیت اعــم از حقوق مالکیت فیزیکي یا فکري و 
معنوي بسیار مهم است. در حالي که مدام به حقوق 
مالکیت تعدي مي شود و امنیت سرمایه گذاري هم 
از بین رفته و موجب شده سرمایه گذاران به دلایل 
مختلف از ادامه فعالیت شــان منصرف شــوند.این 
اقتصاددان با اشاره به حاکم شدن اقتصاد رانتیر در 
کشــور خاطرنشان کرد: معمولا در اقتصادهایي که 
میزان فســاد و رانت از یک درجه اي بالاتر مي رود 
ســرمایه گذاري هم کار بســیار ســختي مي شود. 
شواهد هم حاکي از آن است که امروز فساد و رانت 
در کشور از درجه اي بیشتر شده و همین عامل هم 
موجب شده که سرمایه گذاري داخلي و خارجي هم 

با موانع جدي مواجه باشد.

سیاست خارجي کشور
مبتني بر منافع اقتصادي نیست

او ادامــه داد: موضــوع بعــدي عــدم ثبــات 
سیاست هاي خارجي کشــور است و مشکلاتي که 
در روابط ایران با کشــورهاي دیگــر وجود دارد و 
در دهه هاي اخیر هم این مشــکلات مدام بیشــتر 
شــده اســت، هر چند همین رابطه پرتنش گاهي 
تنش زدایي شــده اما مجددا این چرخه تکرار شده 
و یک سیاســت خارجي مبتني بر منافع اقتصادي 
براي یک دوره بلندمدت در کشور نداشته و نداریم 
و از ایــن منظر ســرمایه گذار داخلــي و خارجي 
تکلیف خــود را نمي داند و مي بینیــم که ایران با 
کشورهاي پیراموني خود یک سیاست تنش زدایي 
شــده بادوام و پایدار ندارد و مصداق آن هم همین 
کشور عربستان است که در طول 10 سال گذشته 
یک رابطه پر نوســاني را تجربه کرده است. شقاقي 
شهري خاطرنشــان کرد: مساله دیگر این است که 
یک سیاه چاله اي در اقتصاد ایران وجود دارد که یک 
محیط پر از رانت متکي به نفت، اقتصاد غیر شفاف، 
غیر رقابتي، دســتوري و شبه دولتي را ایجاد کرده 
است که این سیاه چاله در این شرایط نامطلوب اصلا 
اجازه سرمایه گذاري نمي دهد و مهم ترین عامل هم 
همین سیاه چاله اســت که بسیار پردردسر شده و 
حتــي با ابلاغ اصل ۴۴ هم هر سیاســت اصلاحي 
در جهت توسعه بخش خصوصي و سرمایه گذاري ها 
انجام شــود. این سیاه چاله اجازه حرکت درست به 
این مســیر را نمي دهد. این اقتصــاددان ادامه داد: 

این ســیاه چاله حتي قانون اصــل ۴۴ را هم بلعید 
و تنها یک کاریکاتور از خصوصي ســازي به وجود 
آورد که ظهور شــبه دولتي ها را به همراه داشــت. 
این ســیاه چاله به هیچ عنوان اجازه سرمایه گذاري 
و رقابت در اقتصاد ایــران را نمي دهد چرا که یک 
محیط نامطلوب از اقتصاد دستوري، شبه دولتي ها و 
رانت متکي به نفت با ذینفعان بسیار قلدر را ایجاد 
کرده است. هر ســرمایه گذاري هم در این شرایط 
وارد میدان شود درون این سیاه چاله هضم خواهد 
شد و دیگر تمایلي به سرمایه گذاري در کشور ندارد.

زیرساخت ها فرسوده شده
و هزینه تولید را بالا برده است

بعــدي هــم فرســودگي  افــزود: مســاله  او 
زیرساخت هاست و اینکه نتوانسته ایم زیرساخت هاي 
متناسب با شرایط جهاني و منطقه اي را فراهم کنیم 
و زیرساخت ها امروز بسیار کهنه و فرسوده شده اند 
و از این منظر هزینه تولید و ســرمایه گذاري ها هم 
بسیار بالا رفته و امکان رقابت را سلب کرده است.

شقاقي شهري خاطرنشان کرد: کلیه این عواملي که 
مطرح شد موجب شده اند تا سرمایه گذاران داخلي 
و خارجي علاقــه اي به حضور در بازارهاي مختلف 
براي سرمایه گذاري نداشــته باشند و تا زماني که 
اصلاحات ســاختاري در جهت حل این مشکلات 
صورت نگیرد تمایلي هم به تولید و سرمایه گذاري 

در ایران وجود نخواهد داشت.
او افزود: ســیاه چاله اي که امــروز با آن درگیر 
هستیم هر قانون یا سیاســت و رخداد مثبتي هم 

که بخواهد صورت گیرد را در درون خود مي کشد 
و تنهــا یک کاریکاتور از واقعیت ها بر جا مي گذارد، 
همانند خصوصي ســازي که در نهایت باعث ایجاد 
شبه دولتي ها و خصولتي ها شــد که امروز شرایط 

اقتصادي ایران را هم مبهم کرده است.

اقتصاد کشور امروز یک شتر، گاو، پلنگ است
شقاقي شهري با اشاره به اقتصاد ایران قبل از اصل 
۴۴ قانون اساســي گفت: اقتصاد ایران در آن زمان به 
دو بخش تقسیم مي شد خصوصي و دولتي؛ اما پس از 
اصل ۴۴ با یک اقتصاد شتر، گاو، پلنگ مواجه هستیم 
به ایــن معني که با دولتي بــزرگ، بخش خصوصي 
بسیار نحیف و در کنار آن شبه دولتي ها روبرو هستیم 
که بلاتکلیف هم هســتند و اصلا مشــخص نیست 
زیرمجموعــه دولت هســتند یــا زیرمجموعه بخش 
خصوصي قرار دارند که باعث شکل گیري چنین پدیده 
عجیبي در اقتصاد ایران شده اســت.او ادامه داد: در 
کنار انهدام این سیاه چاله که کار بسیار سختي است و 
هر سرمایه گذاري هم که تمایل به سرمایه گذاري در 
کشور داشته باشد این سیاه چاله مانع آن خواهد شد 
و دیدیم که حتي سیاســت هاي اصل ۴۴ هم قادر به 
انهدام این سیاست ها نبود. بالعکس سیاست هاي اصل 
۴۴ نیز در درون همین ســیاه چاله هضم شد، بخش 
دیگر به بي ثباتي سیاســت هاي خارجي برمي گردد و 
برخي دیگر هم به گونه اي با این ســیاه چاله مرتبط 
اســت اما بخشــي دیگر هم مانند حقــوق مالکیت 
مستقل هستند که ضعف قوانین کشور در این حوزه 

هم بسیار زیاد است.
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مردم آنکارا در حالی شــاهد انفجاری تروریستی در نزدیکی 
وزارت کشور ترکیه و پارلمان این کشور بودند که قرار بود ساعت ۲ 
بعد از ظهر همه اعضای پارلمان و همچنین رجب طیب اردوغان به 
مناسبت پایان تعطیلات تابستانی این نهاد در پارلمان حاضر شوند.
به گزارش الجزیــره به نقل از رســانه های ترکیه، به دنبال 
شنیده شدن صدای انفجار در نزدیکی مقر وزارت کشور در آنکارا 

خیابان های منتهی به این منطقه بسته شد.
 به گفته علی یرلیکایا، وزیر کشور ترکیه، این حمله تروریستی 
در نزدیکی ساختمان این وزارتخانه در مرکز آنکارا رخ داد و طی آن 
دو مهاجم قصد داشتند مجاور مقر پلیس، در نزدیکی پارلمان در 

آنکارا بمب گذاری کنند.
بنا بر این گزارش، این دو تروریست بعد از تیراندازی پلیس در 
حالی که سوار بر خودرو بودند، مقابل دروازه ورودی اداره کل امنیت 
وزارت کشــور ترکیه توقف کردند و یکی از تروریست ها خود را 

منفجر کرد و دومی نیز در تیراندازی پلیس کشته شد.  
در حالی که به گفته ناظران، این نوع حملات اغلب از سوی 
دولت اردوغان یا به گروه های کرد یا جریان های چپ افراطی یا 
داعش نسبت داده می شــود، در آخرین ساعات دیروز پ.پ.ک 

مسئولیت حمله دیروز را پذیرفت.
در واکنش به این انفجار، رجب طیب اردوغان در نشست 
پارلمان، در سخنانی با تاکید بر اینکه »تروریست ها صلح 
و شــهروندان ما را هدف گرفتند« گفت: »تروریسم هرگز 

پیروز نمی شود.«
در همین حال هاکان فیدان، وزیر خارجه این کشور نیز 
در صفحه شــخصی خود در »ایکس« )توئیتر( نوشت: »ما 
هــم در داخل و هم خارج به مبارزه با معضل تروریســم با 

قاطعیت ادامه خواهیم داد.«

ریشه تنش زایی ها
فارغ از اینکه کدام جریان طراح و مجری حمله دیروز یکشنبه 
به وزارت کشور ترکیه باشد،  برخی تحلیل ها مدعی اند که ناامنی 
در این کشــور به واسطه این قبیل اقدامات، بخشی از آن نتیجه 
عملکرد اردوغان و دولتش طی دو دهه گذشته به خصوص در قبال 
بخشی از جامعه ترکیه و مشخصاً کردها و نیز سیاست خارجی 

تنش زای آنکارا با همسایگانی چون سوریه بوده است.
 ناظران تأکید دارند که دادن آدرس غلط و قرائت های هدف دار 
سیاسی از عملیات های تروریســتی نیز خود می تواند گره کور 
عملیات تروریستی را در ترکیه پیچیده تر و ابعاد آن را عمیق تر کند.
فارغ از علل عملیات تروریستی دیروز یکشنبه ترکیه، وقوع 
انفجار در آنکارا، آن هم در نزدیکی وزارت کشــور که از بالا ترین 
ضریب امنیتی برخوردار اســت به خودی  خود از کاســتی های 
امنیتی حکایت داشته و قابلیت های امنیتی ترکیه را زیر سؤال 

جدی می برد.
نقش ترکیه در تنش های چندلایه خاورمیانه و پیچیده کردن 
بحران کردی در غرب آسیا و به طور مشخص سیاست های پرابهام، 
متضاد و چندگانه اردوغان در این خصوص و از همه مهم تر عملکرد 
مداخله جویانه آنکارا در سوریه و عراق می تواند از عناصر تأثیرگذار 

در وضعیت امنیتی ترکیه و عملیات تروریستی آنکارا باشد.

مواجهه اردوغان با بحران ها
بی شک اردوغان طی بیش از دو دهه ای که قدرت را در ترکیه 
در اختیار دارد با موج سواری برای اتفاقات و بحران آشناست، کما 
اینکه ناظران معتقدند بقای اردوغان طی سال های اخیر در قدرت 
به واسطه بهره برداری سیاسی – امنیتی او از کودتای نافرجام 1۵ 

ژوئیه ۲016 است.  

همچنانی که دولت ترکیه در نمونه متأخرش، انفجار نوامبر 
۲0۲۲ )آبان 1۴01( در خیابان تقســیم شهر استانبول را که به 
کشته شدن 6 شهروند و زخمی شدن ۸1 نفر دیگر منجر شد، به 

پ.ک.ک و نیروهای کرد سوریه، نزدیک به پ.ک.ک نسبت داد.
با ایــن حال، هم پ.ک.ک و هم نهادهــای کردی حاکم بر 
شمال شرق سوریه در همان برهه هر گونه دست داشتن خود در 
این انفجار را رد کردند و آن را بهانه ای برای آغاز حمله ای جدید به 

مناطق تحت کنترل کردهای سوریه دانستند.
برخی تحلیل ها مدعی است  حتی چهره های سیاسی هم 
به این دســت اتفاقات، حملات و انفجارها با دیده تردید نگاه 
می کنند. البته کشــمکش های سیاسی در داخل ترکیه هم 
به این موضوع ورود کرده است، کما اینکه محرم اینجه، رهبر 
حزب تازه تأسیس »مملکت« و رقیب رجب طیب اردوغان در 
انتخابات پیشین ریاست جمهوری ترکیه، در واکنش به انفجار 
نوامبر ۲0۲۲ )آبان 1۴01( استانبول در توئیتر نوشته بود: »آیا 
جمله بمب ها منفجر می شوند و رأی ما بیشتر می شود برایتان 

آشنا نیست؟ امیدوارم ترکیه به ۲01۵ باز نگردد.«
توئیـت اینجه بـه اظهـارات جنجالـی احمـد داوود اوغلو، 
نخسـت وزیر اسـبق ترکیـه پـس از انفجـار مرگبـار میـدان 
راه آهـن آنـکارا و دیگـر وقایـع پـس از انتخابـات ژوئن سـال 

۲01۵ اشـاره دارد.
در این انتخابات حزب عدالت و توسعه )AKP( نتوانست 
اکثریت کرسی های پارلمان را از آن خود کند، اما پایان مذاکرات 
صلح با حزب کارگران کردستان )PKK(، آغاز درگیری ها در 
ترکیه و افزایش ناامنی در این کشور، در انتخابات زودهنگام 
نوامبر همان ســال به کمک اردوغان آمد و برخی از آرای از 

دست رفته او را جبران کرد.

آتش بازی تروریست ها در آنکارا

 زمان پرداختن به برخی مسائل 
در دفاع مقدس رسیده است

فرهنگی- هادی حجازی فر بازیگر، نویسنده و کارگردان سریال 
»عاشــورا« با حضور در برنامه »حماسه خوان« درباره این سریال 
صحبت کرد. این سریال هفت قسمتی از ۲7 مرداد ماه به مناسبت 
هفته دفاع مقدس هر شــب از شبکه یک میهمان خانه های مردم 

بود و جمعه شب آخرین قسمت آن روی آنتن رفت.
حجازی فر در خصوص زیر نویس این سریال گفت: تمام نیرو های 
ترک زبــان در نهایت ابتــدا در قالب تیپ عاشــورا و بعد در قالب 
لشکر۳1 عاشورا ســازماندهی شدند. استان های آذربایجان شرقی، 
غربی، اردبیل، زنجان و قزوین در این لشکر سازماندهی می شدند 
و مــا در این بازه ای که به آن پرداختیم، یک یا دو نفر فارس زبان 
داشــتیم. طبعاً بخش عمده ادبیات بین نیرو ها و فرماندهان ناشی 
از این مســأله می شــد و ما تلاش کردیم یک سند تصویری برای 
آیندگان داشــته باشیم. در لباس، حرف ها تحریف و تعدیل نشده 
اســت و اگر این زبان نبود، بخش عمده ای از روح کار را از دست 
می دادیم. همین الان که زیرنویس می کنیم برخی از کلمات معادل 
فارسی ندارند، اما تلاش کردیم با حضور چند رزمنده فارسی زبان 

تعادل برقرار کنیم.
حجازی فر در پاســخ به این ســؤال که فیلم آقا مهدی است یا 
فیلم لشــکر عاشــورا، توضیح داد: فیلم مربوط به آقا مهدی و آقا 
حمید اســت و سریال مربوط به لشــکر۴1 عاشورا است. داستان 
این اســت که فلسفه و بنیانگذار لشکر عاشــورا آقا مهدی بوده و 
قابل تفکیک نیســت و در خیلی از قصه هــا آقا مهدی کم وجود 
دارد، امــا قصه دوباره به آقا مهدی برمی گردد. هدف من پرداختن 
به این لشکر بوده و خیلی محدودیت ها به لحاظ بودجه ای و توان 
تولیدی داشــتیم و گله هایی که من شــنیدم این است که در 7 
قسمت آقا مهدی درنمی آید و به نظرم کاملًا درست است. به ویژه 
موقعیت هایی که آقا مهدی در آنها قرار می گیرد و مجبور اســت 
انتخاب کند، همزمان یک جایی فرمانده اســت و یک جایی برادر 

بزرگ تر و همزمان یک همسر است.
او عنوان کرد: اگر وصیتنامه رزمنده و فرماندهان را بررسی کنیم 
نوشته اند که من ایمانم اینقدر هست که بتوانم مسئولیت ۳00 نفر 
را به عهده بگیرم. آن زمان مثل الان نبود و به ســختی مسئولیت 
قبول می کردند و چون احســاس می کردند شاید شایستگی آن را 
ندارند و ایــن موقعیت فرمانده بودن خیلی موقعیت پیچیده ای از 
لحاظ تصمیم گیری در شــرایط دشوار است و اینها موقعیت هایی 

بود که آقا مهدی در آنها قرار می گرفت.
ایــن کارگردان پیرامون اینکه حالا بعد از پخش ســریال از آن 
راضی هستید، عنوان کرد: صادقانه بگویم من از کار راضی هستم، 
اما پنج درصد توانم به لحاظ فکری، آرتیستی، تمرکز روی بازیگر 
و متن صرف این کار شده است و 9۵ درصد توان من  صرف تولید 
شده است. گرفتن امکانات، پول و اعتمادسازی خیلی بهتر از این 
می توانســت باشد و ما خیلی ســکانس هایی داشتیم که به خاطر 
نداشتن پول نتوانستیم تولید کنیم. انتظار نداشتم در اولین کارم 
به من اعتماد کامل شــود، اما این محصول ازخودگذشــتگی یک 

گروه درجه یک است.
وی در انتقاد به برخی نهادهای مسئول در ساخت آثار سینمایی 
دفاع مقدس گفت: ای کاش این ســازمان ها و نهادهای مســئول 
منحل شــوند چراکه با روح کارمندی نمی شــود ایــن پروژه ها را 
پیش برد. آدم ها در طول پیگیری ها خســته می شوند و می برُند! 
اگر اینها نباشــند کارها بهتر جلو مــی رود. من حتی گاهی برای 
دریافــت امکانات جلوی همین ســازمان ها تحصن کردم تا بتوانم 
نامه بگیرم! البته اگر »بازیگر« نبودم این کار به پایان نمی رســید، 
چون من تریبون داشتم و صدایم  برای پیش بردن کار می رسید. 
این اثر محصول پنج درصد توان ماســت چراکه 9۵درصد توان ما 
را دوندگی برای دریافت مجوزها، امکانات و پشتیبانی برای تولید 
گرفت؛ اگرچه از محصول نهایی در حد نمره قبولی راضی هستم. 
حجازی فر در همین زمینه از ارتش جمهوری اسلامی به طور ویژه 
تشــکر کرد و گفت: با اینکه نتوانستیم نقش بی نظیر ارتش را در 
عملیات والفجر و رمضان در این اثر به خوبی نشان دهیم ولی باید 
صادقانه از همراهی منحصر به فرد ارتش در این اثر تشکر کنم، آنها 

خیلی جاها با ما همراهی و کمک کردند.
 او ادامه داد: می توانم یک شــوخی هم داشــته باشم؛ بچه ها به 
من  می گویند چرا اینقدر سر یک ویرگول سخت می گیری، گفتم 
این سریال مناســب و خوبی خواهد بود، این کار جای مختارنامه 
را می گیرد و 10 ســال دیگر نگوییم  ای کاش آن کار را درســت 
می کردیم. صادقانه بگویم من به نمایندگی از تیمی اینجا هســتم 

که نمره قبولی را گرفته است و خدا را شکر راضی هستم.
حجازی فر در بخشی از گفت و گو توضیح داد: زمان پرداختن به 

بعضی از چیز ها در دفاع مقدس رسیده است.
یـک جا هایـی بیـش از حـد احتیـاط می کنیـم و نگفتـن اینها 
باعـث ایجـاد سـؤال می شـود و من کلی سـؤال داشـتم کـه وقتی 
دسترسـی بـه منابـع پیـدا می کنـم، خیلـی از سـؤالات برطـرف 
می شـود. چـرا اجـازه ندهیم اینها گفته شـود و خیلی از سـؤالات 
از بیـن بـر ود؟ به واسـطه چند نفر از دوسـتان که پـای کار بودند، 
مـا بـه بخش هایـی پرداختیم که تاکنـون در هیچ اثر نمایشـی به 

لحـاظ طـرح موضـوع به آنهـا پرداخته نشـده بود.

رشد 6.۲ درصدي رشدي بي کیفیت و فاقد سرمایه گذاري است
شــقاقي شهري با اشاره به اعلام رشد اقتصادي 6.۲ درصدي از سوي دولت 
نیز افزود: این رشــد اقتصادي رشدي بي کیفیت است و ارتباطي هم به میزان 
سرمایه گذاري ها ندارد و اقتصاددان ها چنین داده هایي را تحت عنوان داده هاي 
پــرت در اقتصاد مطرح مي کنند و آنهــا را کنار مي گذارند چرا که این داده ها 
حاصل یک اصلاح اقتصادي نیســت و تنها یک داده اي اســت که یک بار رخ 
مي دهد و باید از تحلیل ها کنار گذاشــته شــود که البته در سال 1۳9۵ نیز با 
چنین وضعیتي مواجه بودیم که رشــد اقتصادي ایران بــه یک باره به 1۲.۵ 
درصد رســید و ســال بعد از آن به روند بلندمدت ۳ تا ۳.۵ درصد افت کرد.
او با اشــاره به رشــد صادرات نفت و افزایش بهاي این کالا ادامه داد: این دو 
عامل باعث شــد تا رشــد اقتصادي ایران افزایش پیدا کند و ممکن اســت تا 
پایان ســال به رشــد اقتصادي بین ۵ تا 6 درصد هم دست یابیم اما این رشد 
اقتصادي هیچ کیفیت و ارزشي براي تحلیل اقتصادي ندارد و اگر بنده یکي از 
اعضاي بانک مرکزي بودم چندان بر روي این عدد مانور نمي دادم. زیرا حاصل 
سرمایه گذاري در اقتصاد ایران نیســت و تنها حاصل یک عامل برون زا یعني 

فروش نفت است که به 1.۵ میلیون بشکه در روز رسیده است.

رشد اقتصادي متناسب با رشد صادرات نفت افزایش پیدا کرد
شــقاقي شهري خاطرنشان کرد: در پنج ســال اخیر به دلیل فشاري که دولت 
ترامپ بر صادرات نفت ایران وارد کرده بود میزان صادرات نفت کشور به زیر ۳00 
هزار بشــکه در روز رسید و اکنون به دلیل اینکه انتخابات امریکا را پیش رو داریم 
و قیمت بنزین و نفت براي کنترل تورم امریکا هم مهم اســت تا حدودي از شدت 
تحریم ها در این حوزه کاســته شــده از این منظر این موضــوع هم یک بار اتفاق 
مي افتد و به دلیل رشــد قیمت نفت و افزایش صادرات به دلیل کاهش تحریم هاي 
امریکا ارزش افزوده نفت کشور به شدت بالا رفته است و رشد اقتصادي هم متناسب 
با رشد صادرات نفت افزایش پیدا کرده است.او افزود: این رخداد تنها یک بار اتفاق 
مي افتد و سال بعد مجددا به روند رشد بلندمدت اقتصاد ایران بازخواهیم گشت که 
همان ۳ تا ۳.۵ درصد است و در صورتي که تحریم ها شدت گیرد رشد منفي را هم 
رقم خواهد زد، لذا اینگونه رشــدهاي اقتصادي را رشدهاي بي کیفیت یا داده پرت 
مي نامیم و در تحلیل هاي بلندمدت هم اینگونه داده ها را از اقتصاد کنار مي گذارند 
چرا که حاصل ســرمایه گذاري و رشــد بهره وري و تحول ساختارهاي اقتصادي و 

دگرگوني و حرکت به سمت دانش بنیاني اقتصاد هم نیست.

دولت نباید فریب این رشد اقتصادي بي کیفیت را بخورد
او با بیــان اینکه اینگونه رشــدهاي اقتصادي منجر به بهبود شــرایط 
اقتصادي نخواهد شــد، تصریح کرد: این رشدها نه تاثیري بر اشتغال دارد 
و نه تاثیري بر معیشــت مردم و صرفا درآمدهاي نفتي را افزایش مي دهد و 
شاید با این درآمدهاي نفتي دولت بتواند کمي واردات داشته باشد و بخشي 
از کسري بودجه خودش را پوشش دهد اما ماندگاري در اقتصاد کشور ندارد 
و تنها زماني مي توان ادعا کرد که رشــد اقتصادي در کشور وضعیتي بهتر 
پیدا کرده که حاصل ســرمایه گذاري در کشــور و رشد بهره وري و نوآوري 
و صادرات دانش بنیان و تغییر تفکر در ســاختارهاي اقتصادي باشد این در 
حالي اســت که امروز هیچ تغییري در اقتصاد کشــور احساس نمي شود.او 
افزود: آنچه مهم اســت این است که دولت نباید فریب این رشد اقتصادي 
بي کیفیت را بخورد و از اصلاحات ساختاري هم غفلت نکند چرا که ممکن 
اســت در سال آینده به دلیل انتخابات امریکا، انتظارات تورمي در کشور و 
تحریم ها مجددا شــدت بگیرد ضمن آنکه سرمایه گذاري ها هم تا زماني که 
این سیاه چاله در اقتصاد ایران وجود دارد محیط نامطلوبي را ایجاد مي کند 

که اجازه سرمایه گذاري هاي داخلي و خارجي را نمي دهد.

همزمان با بالا گرفتن مجادله دولت و مجلس بر سر چگونگي 
تصویب لایحه برنامه هفتم توســعه، بازوي پژوهشي قوه مقننه 
خیلي زود از هفتمین برنامه توســعه اي ایــران نیز »قطع امید« 
کــرده و مي گوید: »با توجــه به اینکه فقــط 9 درصد از احکام 
قانون برنامه ششــم بــه صورت کامل محقق شــده اند، مي توان 
انتظار داشت که میزان تحقق برنامه هفتم نیز مشابه برنامه هاي 
گذشته باشد.« مرکز پژوهش هاي مجلس دلیل چنین پیش بیني 
مایوس کننده اي که از تحقق احکام برنامه هفتم داشته را عملکرد 
پیشین برنامه توسعه ششم عنوان کرده که »واقع بینانه نبودن«، 
»عدم تامین منابع مالي« و »عدم تناسب با ظرفیت هاي کشور« 
در آن دیده مي شد و حالا در برنامه هفتم توسعه نیز همین روال 

تکرار شده است.
مرکــز پژوهش هاي مجلس، بــراي واکاوي پیش بیني خود از 
عملکرد برنامه هفتم توســعه، به برخي اهــداف کمیتي برنامه 
هفتم که هدف متقارني با برنامه ششــم دارند، اشاره کرده است. 
به طور مثال در برنامه ششم توسعه پیش بیني شده بود که »رشد 
اقتصادي به ۸ درصد برسد.« این پیش بیني عینا در برنامه هفتم 
تکرار شــده، اما متوسط رشد سالانه اقتصاد ایران تا سال 1۴00 
برابر با منفي نیم درصد بوده اســت یا در بخش رشد اشتغال، در 
برنامه ششــم پیش بیني شده بود که این شاخص به ۳.۴ درصد 
برســد. در برنامه هفتم پیش بیني شــده که سالانه یک میلیون 
شــغل ایجاد شود و رشد اشتغال هر ســال ۳.۵ درصد باشد. اما 
میزان تحقق این شــاخص در برنامه ششــم به گونه اي بوده که 
میانگین رشــد اشتغال کشور تا سال 1۴00 حدود ۸دهم درصد 

شده است!
یا در بخش بهره وري، دو برنامه ششم و هفتم پیش بیني کرده 
بودند که ۲.۸ درصد باشــد. متوسط رشــد سالانه بهره وري کل 
عوامل تولید تا ســال 99 معادل منفي ۸ دهم درصد شده است 
یا رشــد نقدینگي که به ۳0 درصد رسیده حال آنکه پیش بیني 
برنامه ششــم توســعه 17 درصد بوده و برنامه هفتم نیز 1۳.۸ 
درصد در ســال پایاني برنامه را پیش بیني کرده اســت.در واقع، 
برخي از مهم ترین اهداف کمیتي برنامه ششم که هدف متناظري 
در برنامه هفتم توســعه نیز دارند، نه فقط به صورت حداقلي هم 
محقق نشده اند؛ بلکه در برخي موارد کاملا در جهت عکس هدف 
مورد نظر عملکرد داشته اند. به گفته مرکز پژوهش هاي مجلس، 
با توجه به اینکه تاکنون تحلیل آسیب شناسانه اي از سوي دولت و 
سازمان برنامه و بودجه مبني بر واکاوي دلیل عدم تحقق اهداف 
برنامه ششــم ارایه نشــده،  تکرار آنها در برنامه هفتم توسعه نیز 
نمي تواند دلیلي بر اثربخشــي یا تحقق آن باشد، بلکه ادامه این 
روند مي تواند کارکرد برنامه هاي توسعه را از مهم ترین رکن نظام 
تدبیر به الزام شــکلي به یک وظیفــه قانوني تقلیل دهد و عملا 

موضوعیت برنامه ریزي توسعه در کشور را زیر سوال ببرد.

مجادله دولت و مجلس بالا گرفت

قطعاميدازبرنامههفتم
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ترحم و تأسف
مستندسازی که در »ســینمای مستقیم« اثری تولید می کند، 
عموماً کارش را رویارویی مستقیم با یک موقعیت واقعی مشخص 
بنا می گــذارد و کمتر به گفتار متن یا موســیقی توجه دارد، اما 
ایــن رویه در دهه 70 میلادی در قرن گذشــته کمی تغییر کرد. 
مستندســازها در این دوره رو به ترکیبی از ســینمای مستقیم و 
افزودن آرشیو توجه بیشــتر به موسیقی و گفتار متن کردند. این 
گرایش نو با مســتند »در سال خوک« ســاخته دآنتونیو در سال 
1969 آغاز شد و »هارلان کانتی، ایالات متحده امریکا« که کوپلِ 
درباره معدنچیان اعتصاب کننده در ایالت کنتاکی ساخت، یکی از 
فیلم های شاخص این دوره بود. بویژه در مورد فیلم کوپل، استفاده 
از آرشیو و موســیقی محلی، همچنین افزودن اطلاعات متنی به 
مســتند، کاری انجام داد که کسانی مثل ریچارد لیکاک عملًا آن 
را داوری و تأثیرگذاری بر فرایند انتقال مفهوم می دانستند و از آن 

دوری می کردند.
در واقع »مستند ترکیبی« با ترکیب مواد خام به شیوه سینمای 
مســتقیم و فیلم های آرشیوی، نیز با افزودن کلمات و جملاتی که 
داده افزوده به مخاطب می دهند همراه با چاشنی موسیقی معنادار و 
مرتبط، یک هارمونی تأثیرگذار و جهت دار فراهم می کرد که بویژه در 
موضوعات سیاسی و انتقادی کارکرد ویژه ای داشت. مارسل افولسِ 
آلمانی ـ فرانسوی یکی از چهره های شاخص در دنیای مستند است 
که به خوبی از این سبک بهره برد، فیلم »تأسف و ترحم« او که یک 
مستند چهار ساعته درباره دوران اشغال فرانسه توسط نازی ها بود، 
به خوبی نشان داد که گونه ترکیبی در آثار مستند چطور می تواند از 
عهده مسائل پژوهشی- سیاسی برآید. افولس با این فیلم، بر خلاف 
آنچه دیگران می پنداشتند یا در مقابل تصویر افسانه ای و قهرمانانه که 
فرانسوی ها از خود نشان داده بودند، یک وجه دیگر از واقعیت جنگ 
را در قاب مستند به تصویر کشید که در آن فرانسوی ها بی توجه به 
جنایت نازی ها با آنها همکاری می کردند و این چیزی نبود که دیدن 
و شنیدنش خوشایند آنان باشد. نتیجه چنان تأثیرگذار بود که بعدها 
ارجاعاتی به این مستند در دیگر آثار هنری کارگردان های شاخص 
سینمای مستند و داستانی داده شد، از جمله وودی آلن در آنی هال، 
تک مضراب هایی در اشاره به »تأسف و ترحم« افولس می زند. او در 
19۸۸ »هتل ترمینوس« را درباره کلاوس باربی، افسر حزب نازی و 
با همان سبک و سیاق همیشگی خود ساخت، مستندی که به شدت 
مورد توجه منتقدان قرار گرفت و همان ســال برنده جایزه بهترین 
فیلم مستند در آکادمی اسکار و جایزه ویژه فدراسیون منتقدان در 
جشنواره کن شد. وجه ممیزه آثار افولس مصاحبه های اوست. همان 
»کله های ســخنگو« که بیشتر مستندسازان از آن فراری بودند، اما 
او چنــان از این مؤلفه بهره می برد که به یکی از ارکان جذابیت در 
آثارش بدل شــد. این مورد اخیر به وضوح یک واحد درســی برای 
مستندسازان جوانی اســت که باید بدانند نوع پرداخت مستندساز 
است که می تواند یک تکنیک یا فاکتور را به عنوان وجه ملال آور یا 
جذاب اثرشان تبدیل کند، آری، همه چیز به نوع نگاه منِ مستندساز 

معطوف می شود.

با اعلام نتایج انتخابات پارلمانی اســلواکی، واقع در اروپای شرقی و همسایه 
اوکراین و پیروزی چپگرایان اردوگاه غرب دچار تشــویش و نگرانی شده است، 
زیرا پیروزی آنها در حالی رخ داده اســت که این کشور عضو ناتو است و دولت 
فعلی از آغاز عملیات نظامی در اوکراین، با ارســال ســلاح، حمایت از تحریم ها 
علیه مسکو و اسکان دادن بیش از 100 هزار پناهجوی اوکراینی به طور تمام قد 
از کی یف حمایت کرده بود. اما چپگرایان به عنوان اپوزیسیون در ۲0 ماه اخیر 
مخالفت خود را با این سیاست ها اعلام کرده بودند و اکنون غرب نگران آن است 

که عواقب پیروزی آنها بر جنگ اوکراین چگونه خواهد بود.
فیکـو،  رابـرت  کـه   )Smer( »هدایـت«  حـزب  یورونیـوز،  گـزارش  بـه 
نخسـت وزیر پیشین اسـلواکی رهبری آن را برعهده دارد، در انتخابات پارلمانی 
اسـلواکی با کسـب ۲۳ درصـد آرا در مقابل 17 درصد لیبرال هـا )حزب حاکم( 

بـه پیروزی رسـید.
او در جریان رقابت های انتخاباتی از سیاست های ناتو انتقاد کرده و وعده داده 
بود، در صورت پیروزی کمک های کشــورش به اوکراین را متوقف خواهد کرد. 
او طرفــدار مذاکره و راهکار دیپلماتیک برای ایجاد صلح و پایان دادن به جنگ 
بوده و پیشــتر حتی قول داده بود که اگر به قدرت برسد، یک گلوله به اوکراین 
پرتاب نکند. مضاف بر آن، دیدگاه های رابرت فیکو به مواضع مسکو نزدیک بوده 
که بســیاری آن را برخاسته از احساسات دوستانه سنتی بسیاری از اسلواکی ها 
نسبت به روسیه می دانند. او پیشتر گفته بود زلنسکی تمام دنیا را خسته کرده 
و وضعیت ناپایدار اوکراین در جنگ، دشــواری های بسیاری را برای دیگران به 
وجود آورده اســت. در مقابل حزب رقیب که رویکرد غربی دارد، گفته بود که 
در صورت رســیدن به قدرت، حامی این کشور درگیر جنگ خواهد بود. زوزانا 
چاپوتووا، رئیس جمهوری اســلواکی پیش از این گفته بود، نامزد حزب برنده در 
انتخابات را فارغ از ترجیح شخصی خود مأمور تشکیل دولت آینده خواهد کرد.

برهم خوردن توازن قوا در جنگ اوکراین
 پیروزی حزب مخالف در اســلواکی که از سیاســت اتحادیــه اروپا در قبال 

اوکراین انتقاد می کند، ســیگنال هشــداردهنده ای برای محافل ضدروسی در 
اروپاست. الحاق شدن اســلواکی به رویکرد مجارستان می تواند بر توازن قوا در 
جنگ ســایه اندازد و ناتو را از پیامدهای منفــی و ادامه روند آن بیمناک کند. 
این امر همچنین نشــان دهنده تغییر بیشتر در منطقه علیه لیبرالیسم سیاسی 
است که ممکن است در صورت پیروزی محافظه کاران حزب PiS در انتخابات 

لهستان در اواخر ماه جاری میلادی تقویت شود.
این در حالی اســت که ناتو در اجلاس لیتوانی در تیرماه امسال، عزم جدی 
برای نمایش وحدت و اتحاد در مقابل مسکو داشت. »وحدت بی سابقه متحدان« 
در همه موضوعات،  از جمله مواضع کلیدی این ســازمان است که رهبران ناتو 
در هر اجلاســیه آن را مطرح می کنند و از آن به عنوان افتخاری برای خود یاد 
می کنند، چرا که وجود اختلاف در این اتحاد می تواند سرآمد هرگونه شکافی در 
ناتو باشد و از سوی دیگر نمایش شکننده ای از این ارتش جهانی به دنیا مخابره 

می کند.
مخدوش شدن این تصویر در عرصه بین الملل می تواند عواقب امنیتی برای ناتو در 
بر داشته باشد. علاوه بر آن تضمین های امنیتی ناتو به کی یف با رویکردهای دولت 
جدید اسلواکی نسبت به جنگ اوکراین، بی اعتبار و غیرکاربردی خواهد شد، چرا که 
این تضمین اکنون در بستر تهدیدآمیز خواندن مسکو و نقش ضدامنیتی آن برای 
کشــورها کارآمد است. علاوه بر آن، عملکرد این سازمان که در برنامه خود همواره 
الحاق کشورها به این نهاد را عاملی بر مشروعیت بخشی برای اقدامات خود در کل 

جهان می داند، در نگاه دولتمردان زیر سؤال خواهد رفت.
حال پیروزی حزب منتقد سیاســت های ناتو در مواجهه با جنگ اوکراین و 
روسیه، در اسلواکی به عنوان کشوری که موقعیت ژئوپلیتیکی ویژه ای در جنگ 
دارد، در ترسیم چشم انداز آینده ناتو مؤثر خواهد بود. این انتخابات ثابت کرد که 
ناتو نمی تواند تنها به سیاست های دولت ها تکیه کند و از انتقادات مردم اتحادیه 
اروپا بر مدیریت و ادامه جنگ در اوکراین چشم پوشی کند. اکنون پیچیده شدن 
نتیجه و بغرنج شدن وضعیت جنگی با نزدیک شدن به فصل سرما و همچنین 
نبود افق روشــنی در ادامه نبردها بر نارضایتی مردم اروپا افزوده است. بویژه که 

معضلات امنیتی و مشــکلات اقتصادی در اروپا با منشأ جنگ در اوکراین بوده 
و اکنون کشــورهای عضو بودجه های کلانی را برای تقویت جبهه نبرد در نظر 
گرفته اند. همزمان با این تحولات،   این احتمال وجود دارد که ســایر کشورهای 
عضو ناتو که رویکرد محتاطانه تری اتخاذ کرده بودند به طور نزولی از تعهد خود 

به این سازمان بکاهند و اقتصاد خود را از گرداب تأمین جنگ نجات دهند.
از طرفی، پیروزی حزب طرفدار روس ها،  به قدرتمند شــدن جبهه روســیه 

کمک زیادی کرده و تصمیمات حیاتی ناتو را تضعیف خواهد کرد.

توقف کمک به اوکراین
پیروزی چپگرایان اســلواکی در حالی رقم خورده است که در امریکا نیز جو 
بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده، روز گذشــته با امضای قانون تصویب شده 
کنگــره بودجــه دولت را برای مدت ۴۵ روز - تــا 17 نوامبر - بدون تخصیص 
بودجــه برای نیازهای اوکراین تعیین کرد. منابع خبری اعلام کردند که امضای 
قانون تصویب شده، سرانجام ابهاماتی را که در هفته های اخیر تعطیلی دولت را 
تهدید می کرد برطرف کرد. این در حالی اســت که مقامات کی یف بارها تأکید 
کردند، اوکراین عملًا هیچ شانسی برای پیروز خارج شدن از درگیری با روسیه، 
بدون حمایت مالی ایالات متحده ندارد. در همین راســتا، روز گذشــته الکسی 
گونچارنکو، نماینده پارلمان اوکراین و عضو مجمع پارلمانی شــورای اروپا بیان 
کرد: »آنچه دیروز در کنگره رخ داد، دیگر فقط یک زنگ بیدارباش نیست، بلکه 
در حال حاضر زنگی اســت که به ما گوشزد می کند  ما نیاز به تغییر داریم. ما 

باید کارها را متفاوت انجام دهیم.«
آنچه مشـخص اسـت،  جنـگ اوکراین که تاکنون هیچ دسـتاوردی نداشـته 
در حـال از دسـت دادن اولویـت خـود در میان جوامع غربی اسـت و برآیند آن 
در ایـده حـذف بودجـه اوکراین که از سـوی جمهوریخواهان تقویت می شـد و 
پیـروزی چپگرایان در اسـلواکی، مشـاهده شـده و نشـان می دهد کـه اوکراین 
تـا چـه انـدازه دسـتخوش بازی های سیاسـی در ایـالات متحده شـده و ارزش 

بنیادی بـرای آن ندارد.

افول قدرت ناتو در جنگ اوکراین

 قانونگذاري به جاي برنامه نویسي
مرکز پژوهش هــاي مجلس با نگاهي 
انتقادي بــه موضوع برنامه نویســي در 
ایــران مي گویــد: برنامه ریزي توســعه 
نوعي مداخلــه نهاد دولــت و گونه اي 
سیاستگذاري در پاسخ به مساله همپایي 
و پر کردن شکاف توسعه بین کشورهاي 
در حال توسعه است که لازمه آن داشتن 
»تصویــري از چشــم انداز آتي جامعه« 
است. برنامه توســعه درصدد شناسایي 
حوزه مــورد مداخله و سیاســتگذاري 
دولت جهت تخصیــص منابع و تنظیم 
امور در افق میان مدت است. اما واقعیت 
این اســت که برنامه هاي توسعه اي در 
ایــران، پیش از آنکه »برنامه توســعه« 
باشــند، »فرصت هایي براي قانونگذاري 
با هدف رســیدگي به مسائل گوناگون 
کشور« هستند. مسائلي که گاه از جنس 
اقتضائــات و ضروریات پیش رو بوده اند 
و گاه نیازهاي قانوني دســتگاه ها براي 
پیشــبرد امور جاري خود. بنابراین دور 
از انتظار نیســت که برنامه هاي توسعه 
نتوانند کمک شایاني به پیشبرد توسعه 

در کشور کنند.

نکات مغفول مانده از نظر شکلي
به گفته بازوي پژوهشي مجلس، برنامه 
هفتم توسعه نیز در ادامه چنین روندي 
و مشــابه برنامه هاي توســعه اي قبلي 
به مجلس ارایه شــده و شــاید از منظر 
»شکلي« تا حد زیادي انتظارات حداقلي 
از یــک لایحه برنامه را بــرآورده کرده؛ 
اما از نظر »محتوایــي« و »کارکردي« 
اســت.مرکز  مواجه  کاســتي هایي  بــا 
پژوهش هاي مجلــس،  مهم ترین »نقاط 
ضعف شــکلي« برنامه هفتم توسعه را 
»واقع بینانــه نبودن بخش قابل توجهي 
از اهداف کمّــي و عدم ارتباط اهداف با 
احکام هر بخش«،  »فقدان اهداف کمي 
به تفکیــک هر ســال«، »دایمي بودن 
بخش قابل توجهــي از احکام و تعرض 
بــه قوانین دایمي«، »عدم وجود جدول 
کمّي منابع و مصارف« و »ذکر نشــدن 
شــیوه نظارت بر اجراي برنامه« عنوان 

کرده است.

 نکات مغفول مانده از نظر محتوایي
از جهــت محتوایي هــم برنامه هفتم 
توســعه در خصوص برخي مسائل اساسي 
کشــور به نگاه منســجم و احکام موثري 
نرسیده است که بیشترین این نقاط ضعف 
یا مغفول عبارتند از: شکل دادن به تصویر 
ایران آینده و تقویت حس تعلق آحاد مردم 
به کشور، ارتقاي توانمندسازي حاکمیت در 
حل مسائل پیش رو، تعیین نسبت ایران با 
تحولات سریع نظم منطقه اي و جهاني و 
نقش اقتصاد ایران در اقتصاد جهاني و تاثیر 
این نقش بر سیاست هاي صنعتي، تجاري، 
ترانزیت، انرژي و امنیت غذایي، استراتژي 
توســعه صنعتــي، پیش بیني پذیر کردن 
اقتصاد و مساله رشــد و سرمایه گذاري و 
ایجاد اشــتغال پایــدار ارزش آفرین و به 
تبع افزایش رفاه عمومي، توقف روندهاي 
نابرابري ســاز و از بین بــردن فرصت هاي 
نابرابر اقتصادي، بهینه سازي مصرف انرژي 

و به طورکلي ناتــرازي انرژي در حوزه گاز 
)به دلیل افت فشــار میدان گازي پارس 
جنوبي و افزایش مســتمر تقاضا(، برق و 
بنزین و ناترازي ارزي تشدیدشونده ناشي 
از ناترازي انرژي، نحــوه مواجهه با مردم 
و جلب مشــارکت و همکاري آنها )به طور 
خاص جوانان( در فرآیند توســعه، توزیع 
جمعیت در پهنه ســرزمین بــا توجه به 
ملاحظات زیست محیطي اعم از فرونشست 
زمین و دسترســي به آب، کاهش شدید 
نسبت فرزندآوري و تهدید جمعیت.مرکز 
کرده  نتیجه گیري  مجلــس  پژوهش هاي 
کماکان نمي توان گفت آنچه قرار اســت 
به تصویب نهایي مجلس برسد، به معناي 
واقعي »برنامه توســعه کشــور« باشد و 
مجددا با برنامه توسعه به عنوان »فرصتي 
براي قانونگذاري به منظور رســیدگي به 

مسائل گوناگون کشور« مواجه هستیم.
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آیا سلبریتی ها مضرند؟
بـار کلمـه  ادعـا را داشـت کـه  ایـن  امـروز می تـوان 
سـلبریتی در بخشـی از جامعـه منفـی اسـت؛ عناصـری 
کـه بـه واسـطه فضـای خبـری و رسـانه ای بیشـتر مضر و 
دردسرسـاز معرفـی شـده اند و همواره پیرامـون آنها اخبار 

منفـی تولید شـده اسـت.
غالباً تصور عمومی از ســلبریتی ها بازیگران بوده است. 
حال سؤال این اســت که آیا همه سلبریتی ها مضرند؟ آیا 

سلبریتی ها فقط بازیگرانند؟
 آیا ما اساساً شناخت دقیقی از سلبریتی و کارکردهای 
آن داریم؟ به نظرم پاســخ هر ســه ســؤال منفی است! و 
ندانســتن، بیش از هر چیز دیگری باعث اختلال در فهم و 

کارکرد چهره ها شده است.
سلبریتی یکی از معانی کلمه مشهور است که در ادبیات 
پیشامدرن برای توصیف شخصی استفاده می کردند که در 

جامعه بسیار در مورد وی صحبت می شد.
 مســلم اســت برای اینکه یک شخص تبدیل به فردی 
مشــهور یا سلبریتی شود، باید خصوصیاتی را نظیر نقشی 
در زندگی اجتماعی، کســب موفقیت های مرتبط با عموم 
جامعــه و تأیید عمــوم در مورد اینکــه موفقیت های این 
شــخص به اندازه کافی برای جامعه مهم باشــند و مورد 
توجه مســتمر قرار بگیرند، دارا باشــد. سلبریتی شدن به 
کیفیت و میزان سرریز اطلاعات در مورد شخص به جامعه 

بستگی دارد.
همین تعریف کوتاه می تواند به شما این دقت را بدهد که 
فقط ستاره های سینما و بازیگران، سلبریتی نمی شوند و هر 
کس که اطلاعاتی از او در جامعه سرازیر شود و بتواند نقشی 

اجتماعی را بپذیرد، امکان بالقوه سلبریتی شدن را داراست.
»ســلبریتی با قرار گرفتن در معرض مداوم رســانه ها 
به وجــود می آید.« یعنــی به عبارت دیگــر فعالیت های 
یک شخص باید به وسیله رســانه ها گزارش شود. چیزی 
که ســلبریتی را از توده مردم جدا می کند، دیده شــدن 
است و این دیده شــدن با بزرگ کردن این افراد به عنوان 
افرادی جالب، خارق العاده و پیچیده توسط رسانه ها شکل 

می گیرد.
با ورود تلویزیون و پایان جنگ جهانی دوم، رسانه بسیار 
قدرتمند و تبدیل شــدن به ســلبریتی در قرن بیستم تا 
حدود زیادی ســاده شــد. با این حال باید بدانیم با وجود 
اینکه رســانه نقش بسیار مهمی در تبدیل کردن اشخاص 
به ســلبریتی ایفا می کند، عمــوم جامعه نیز نقش مهمی 
در این امر دارند. فرانچسکو آلبرونی، جامعه شناس معتقد 
است عواملی در تبدیل یک فرد به سلبریتی دخیل هستند 
که از جمله می توان به شرایط اقتصادی برای تولید متون 
رســانه ای، فیلم، برنامه های تلویزیونی، موســیقی، کتاب، 
توانایــی در ارائه خود به جامعــه، توانایی برقراری ارتباط 
با ناخودآگاه جمعی و صحبت از خواسته های درونی افراد 

جامعه اشاره کرد.
این تعاریف به ما می گوید یک هنرمند، یک ورزشــکار، 
یک سیاســتمدار و حتی یک فعال اجتماعی می تواند در 
جایگاه ســلبریتی قرار بگیرد؛ جایگاهی که باعث می شود 
آن فرد رهبری مســتقیم یا غیرمستقیم بخشی از زندگی 
مــردم را برعهــده بگیرد، در اذهان عمومــی از اهمیت و 
قدرت نسبی بر خوردار شود، به واسطه موفقیتش شهرت 
کســب کند، همواره در رسانه حضور داشته باشد و دست 

آخر تجسم رؤیاها و آرزوهای تحقق نیافته مردم باشد.
بــا این نگاه کامل تر و دقیق تر اگــر بخواهیم در همین 
اتفاقات اخیر تلویزیون توجهی داشــته باشیم، نکته جالب 
ماجرا آنجا است که یکی از سلبریتی های نوظهور تلویزیون 
بــا ادبیاتی ضدســلبریتی علیه ســلبریتی های گذشــته 
تلویزیون موضعگیری می کرد و فرهنگ ســلبریتی را زیر 
ســؤال می برد در حالی که خود او امروز از همان جایگاه با 

جامعه نسبت برقرار کرده است.
شهرت به نوعی بسط و توسعه آدم های عادی است. توسعه 
خواسته ها و آرزوهای آنان است. مردم، امکان تجلی فردیت 
را به آنــان می دهند و نیابتاً به جای آنهــا به زندگی عادی 
ادامه می دهند و اینجــا می توانند کارکردهای اصلی خود را 
ظهور و بروز دهند. با تعاریفی که در بالا آورده شــد، متوجه 
می شویم ستاره ها می توانند نجات بخش جامعه خود باشند اما 
در سال های اخیر به دلیل آنکه سلبریتی ها در جایگاه اصلی 
خود مصرف نشده اند و استفاده درستی از آنها صورت نگرفته 
اســت،  کژکارکرد هایی در خصوص آنها به وجود آمده است 
و عموماً آنها را بر اســاس همین نارسایی ها می شناسیم که 
در یادداشــت های بعد می توان در مورد کارکردها و استفاده 

درست از سلبریتی ها صحبت کرد.

چشم انداز جنگ کریدورها
پس از نشســت اخیر گروه »جی ۲0« و اعلام راه اندازی کریدور 
هند- خاورمیانه- اروپا موسوم به کریدور »عرب- مد« رقابت کریدوری 
کشورها به نقطه اوج خود رسیده است؛ طرحی که امریکا به دنبال آن 
است با ایجاد شبکه یکپارچه اقتصادی میان متحدان خود در منطقه 
خاورمیانه و شبه قاره هند، آلترناتیوی را برای سایر دولت های منطقه 
به نمایش بگذارد که از نظر حجم ســرمایه و فناوری از اســتاندارد 
بالاتری در مقایسه با کریدور »یک کمربند – یک راه« چین باشد. به 
بهانه امضای این طرح با محمد ندیمی، کارشناس مسائل استراتژیک 
درباره دلایل ظهور رقابت های رو به افزایش کشورها برای دستیابی 
به کریدورهای بین المللی به تفصیل گفت وگو کردیم، از رقابت امریکا 
و چین در این جدال کریدوری پرســیدیم و جایگاه ایران را در این 
روند رو به شــتاب جهانی جست وجو کردیم. اهمیت موضوع، ابعاد 
گسترده و پاسخ های تحلیلی و موشکافانه مطرح شده، سبب شد تا 
تصمیم بگیریم این گفت وگو را در دو شــماره منتشر کنیم. ندیمی 
در بخش نخست و پیش رو از چرایی و چگونگی رقابت داغ بازیگران 
جهانی و منطقه ای برای دستیابی به کریدورها می گوید و به ضرورت 

نگاه جمعی به این موضوع اشاره می کند.

جهان امروز شــاهد اوج گیــری رقابت های ژئوپلیتیکی اســت؛ 
عرصه ای که در آن دیگر منابع انرژی به  عنوان پشــتوانه کشورها به 
شمار نمی آید، بلکه کریدورها به محل رقابت قدرت ها تبدیل شده اند 
و هر کشور می کوشــد در شبکه ایجادشده توسط این کریدورهای 
نوظهور، جایی برای خود دست و پا کند. دلایل این تحول ژئوپلیتیک 

را در چه می بینید؟
در مقدمه باید به روند تسلط و نفوذ غرب بر ساختارهای سیاسی 
کشــورها اشاره کنم که در گذشــته به مانع مهمی بر سر راه ایجاد 
کریدورهای بین المللی میان کشورها تبدیل شده بود. نزدیک به ۵ 
دهه پیش میان ایران، ترکیه و پاکســتان پیمانی موسوم به توافق 
»اکو« منعقد شد اما هیچ گاه امکان اجرای آن فراهم نشد. مهم ترین 
دلیل آن نیز تسلط غرب بر روند سیاستگذاری در بلوک شرق و در 

منطقه پیرامونی ایران بود؛ یعنی در حالی که این امکان وجود داشت 
که پروژه های ترکیبی ریلی توسعه محور به اجرا دربیاید و مرزهای 
میان کشــورها و در پی آن، تعاملات شــان را توسعه دهد اما فشار 

سیاسی غرب هیچ گاه اجازه عملیاتی شدن این پروژه ها را نداد.
هرگاه کشــورهایی که تحت نفوذ کشورهای غربی قرار داشتند، 
روی یک پروژه کریدوری دســت می گذاشــتند، این امر به معنای 
کاهش تسلط امریکا، بریتانیا و ناتو در سیاستگذاری کشورهای تحت 
نفوذشان به شمار می آمد؛ به عنوان مثال زیرساخت های انرژی عراق 
بعد از حمله امریکا به این کشور ویران شد اما عراق هرگز امکان پیدا 
نکرد تا با کشوری مانند چین وارد توافق تکمیل زیرساخت های خود 
شود. ولی الان داریم درباره سلسله شبکه راه هایی صحبت می کنیم 
که با رویکرد ژئوپلیتیک و چشــم انداز سیاسی ایالات متحده کاملًا 
در تضاد اســت. بنابراین می توان گفت رونــد انتقال قدرت از غرب 
به شــرق آغاز شــده و توجه و تمرکز کشورهای منطقه به اهمیت 
اجرای پروژه های ریلی در ادامه کاهش زمینه نفوذ سیاسی غرب بر 

کشورهای منطقه شکل گرفته است.

به نظر می رسد در این روند در حال انتقال که اشاره کردید، بویژه 
در حوزه کشورهای منظومه شــرق، هر یک از بازیگران در سودای 
جانمایــی نقش خود در کریدورهای بین المللی هســتند که آن را 
در راســتای اهداف متعددی دنبال می کنند؛ مانند پیگیری ابتکار 
»یک کمربند- یک راه« از ســوی چین، رؤیای احیای امپراطوری 
عثمانی از ســوی ترکیه، نگاهی که روســیه برای بازگشت به عصر 
جماهیر شــوروی طی می کند و ایران هم که درصدد توسعه حلقه 
همکاری های اقتصادی و جاگیری در ائتلاف های نوظهور شرق است. 
این تلاش ها برای توسعه ظرفیت های کریدوری تا چه میزان متأثر از 

این استراتژی های بلندپروازانه است؟
شما نام ترکیه را آوردید که شروع خوبی است. در چند ماه گذشته 
الســودانی، نخست وزیر عراق و اردوغان، رئیس جمهور ترکیه اعلام 
کردند که قصد دارند پروژه فاو و اتصال عراق به ترکیه را دنبال کنند. 

البته برای توسعه و تکمیل این پروژه تا سال ۲0۲9، »السودانی« از 
کشورهای همسایه از جمله ایران، اردن، عمان و عربستان دعوت به 
همکاری کرده است. دو دیدگاه پیرامون ایجاد کریدورهای بین المللی 

وجود دارد؛ یک، رویکرد فردی و دوم، رویکرد ترکیبی.
 این دو نگاه در بحث کریدور فاو به ترکیه از ســوی کارشناسان 
مطرح شــد؛ برخی معتقد بودند این پروژه می تواند پروژه شمال به 
جنوب ایران را تحت تأثیر قرار دهد. نگاه دیگر هم بود که می گفت 
منطقــه زمانی می تواند کریدورمحور و وارد فاز توســعه شــود که 
مرزهای همه کشورها از حالت تنش خارج شود؛ به عنوان مثال اگر 
بخواهیم هر یک از شهرهایی را که در مسیر اتصال پروژه فاو به ترکیه 
قرار دارند، مورد توجه قرار دهیم، متوجه می شویم در برخی از این 
نقاط داعش حضور دارد که بســیاری از مخاطرات و مسائل امنیتی 
پیچیده را به وجود آورده اســت. بنابراین تکمیل این پروژه با وجود 

این مشکلات امنیتی بسیار دشوار است.
بنابراین زمانی می توان کریدور ایجاد کرد که کشورهای همسایه 
به یک پیمان امنیت جمعی رســیده باشــند. در این حالت باید به 
صورت ترکیبی همه کریدورهــا را به هم متصل کرد. پروژه ترکیه 
و عراق از منظر منافع فردی، می تواند رقیبی برای کریدور شــمال 
– جنوب باشــد اما در یک نگاه درست که موجد امنیت منطقه ای 
خواهد شد و لازمه شکل گیری و احیای کریدورها می باشد، رویکرد 
ترکیبی حائز اهمیت است که ذیل آن تک تک این پروژه ها قابلیت 

اتصال به هم را پیدا می کنند.

رویکرد کشــورهای منطقــه خاورمیانه و آســیا در روند احیای 
کریدورها ناظر به کدام یک از این دو دیدگاه است؟

من معتقدم توافق TIR که عراق با ایران، عربستان، سوریه و اردن 
با هدف تسهیل مسائل گمرک کالا امضا کرد، اشاره به همین رویکرد 
داشــت. این در حالی است که کشــورها در بحث میدانی یک نوع 
رویکرد در پیش می گیرند و در زمینه سیاسی رویکرد دیگری. این 
امر نیز طبیعی است؛ به عنوان مثال رویکرد دوگانه عراق که تحت 
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 وقایع جنگ را نمی توان بی پرده
برای نوجوانان به تصویر کشید

گروه فرهنگی/ »نور چشمی« روایتی متفاوت از سال های 
جنگ است؛ رمانی برگرفته از وقایعی که در آن هشت سال 
بر خرمشــهر و اهالی اش گذشته اســت. مهدیه جلالی، این 
رمان را برای نوجوانان نوشــته چراکه معتقد اســت تألیف 
چنین آثاری در عین به تصویر کشــیدن جانفشانی هایی که 

برای سرزمین مان شده امیدبخش نیز هست.
 

 ماجرای کمک عکاس نوجوان به گمشده ها
 »نورچشــمی« از تازه های ادبیات داســتانی است که به 
همت ســوره مهر روانه کتابفروشی ها شــده؛ این کتاب در 
خلال پروژه ای منتشــر شده که این مؤسسه انتشاراتی برای 
تألیف رمــان درباره اتفاقاتی که اهالی خرمشــهر در دوران 
جنگ تحمیلی شاهد بوده اند راه اندازی کرده و دنبال می کند.

مهدیه جلالی با اشــاره به داســتان این رمان به »ایران« 
می گویــد: »داســتان این رمــان در خرمشــهر می گذرد و 
شــخصیت اصلی اش نیز پسر نوجوانی است. ماجد که نوروز 
سال ۵9، تنها چند ماه قبل از آغاز جنگ یک دوربین عکاسی 
هدیه گرفته، با شروع درگیری ها تصمیم می گیرد با دوربین 
عکاسی اش برای حفظ هویت شهدا و زخمی ها، به خصوص 

مادرها و فرزندانشان از چهره های آنان عکاسی کند.«
حملــه نیروهای بعثی به کشــورمان و اتفاقاتی که طی آن 
هشت سال بویژه بر شهرهای جنوبی می گذرد سبب جدا افتادن 
افراد بسیاری از یکدیگر می شود؛ آنچنان که هنوز هم بسیاری از 
گمشده  های آن دوران همدیگر را پیدا نکرده اند. جلالی در ادامه 
تصریح می کند: »ماجد که از ماجرای گمشده ها با خبر می شود، 
تصمیم به ثبت عکس هایی از زخمی ها، بویژه مادران و فرزندان 
آنان می گیرد تا اگر به دلایلی از یکدیگر دور افتادند بعد ها بتوانند 

با کمک تصاویری که گرفته همدیگر را پیدا کنند.«
 

 رمانی برگرفته از واقعیت اما خیالی
 این نویســنده در پاســخ به اینکه ایده تألیف این رمان از 
کجــا آمده و چه میزان از این رمان بر مبنای واقعیت نوشــته 
شده، می گوید: »ایده تألیف آن در یک  پروژه پژوهشی به ذهنم 
رسید؛ از آنجایی که عکاسی خوانده ام تصمیم به پژوهشی درباره 
عکاسی جنگ و عکاسان جنگی گرفتم و با وقایعی روبه رو شدم 
که برای تألیف چنین رمانی مشوقم شد. کتاب بر مبنای اتفاقات 

دوران جنگ، اما درآمیخته با تخیل است.«
جلالی با اشــاره به اینکه رمان »نورچشمی« را با نظارت 
و بهره مندی از نظرات محمد کاظم مزینانی، از نویسندگان 
شناخته شده حوزه جنگ نوشــته، ادامه می دهد: »نوشتن 
رمان نورچشــمی را با همراهی آقای مزینانی شروع کردم، 
از آنجایی که قرار بود رمان را برای نوجوانان بنویسم بعضی 
تصویرســازی هایی را که پیش روی خواننده گذاشته بودم به 
پیشنهاد ایشان تغییر دادم و گاهی حذف کردم. درست هم 
می گفتند وقتی بحث مخاطبان کم سن وسال درمیان باشد به 
ناچار ملاحظاتی را باید مدنظر داشت و در به تصویر کشیدن 

وقایع جنگ باید احتیاط بیشتری به خرج داد.«
با وجود تأکیدی که این نویســنده بر ضرورت رعایت اما و 
اگرهای مرتبط با تألیف آثار داستانی برای گروه سنی نوجوان 
دارد، او با اشاره به اینکه از ابزار نوشتاری دیگری هم برای تلطیف 
وقایعی که در رمان »نورچشمی« پیش روی مخاطبان گذاشته 
استفاده کرده، می گوید: »وقتی بحث تألیف رمان یا داستان کوتاه 
برای کودکان و نوجوان در میان باشد، برای آنکه هم حواسمان 
به پرهیز از آســیب های احتمالی به روح آنان باشد و هم اینکه 
بتوان جذابیت لازم را برای آنکه تا انتها پای کار بمانند را فراهم 
کرد می توان از طنز هم کمک گرفت. بر همین اساس در رمان 
»نورچشــمی« از طنز هم استفاده کرده ام تا مخاطب بداند در 
کنار تمام سختی ها و مصایبی که جنگ تحمیلی سبب شده بود 

به هرحال زندگی هم در جریان بوده است.«
این نویســنده دهه هفتادی با اشــاره به کتاب هایی که در 
ســال های نوجوانی خودش درباره جنگ در دســترس بوده، 
می گویــد: »برخلاف امــروز، من در ســال های نوجوانی ام به 
کتاب های مناسب سن و سالم درباره جنگ تحمیلی دسترسی 
نداشتم؛ اتفاقی که در دهه اخیر به لطف استقبال اهالی قلم برای 
تألیف کتاب هایی با محور جنگ عراق علیه کشورمان، آن هم 

برای کودکان و نوجوان تغییرات زیادی پیدا کرده است.«
جلالی در پایــان گفته های خود مطالعــه چنین آثاری 
را برای مخاطبان کم ســن و ســال ضروری می داند چراکه 
معتقد اســت نوجوانان باید به کمک اهالی قلم درباره آنچه 
بر سرزمین شــان گذشته را بخوانند تا هم اینکه بدانند برای 
حفظ کشــور چه تلاشی شده و هم اینکه به آینده و گذر از 

مشکلاتی که گریبان کشورمان را گرفته امید پیدا کنند.

فشار امریکاست، امری طبیعی است. »السودانی« در جایی می گوید: 
»امریکایی ها باید از نظر امنیتی در عراق حضور داشته باشند و زمانی 

بعد می گوید که باید از این کشور خارج شوند.«
شــاید دلیل این اظهارات این باشــد که، زیرا فــروش نفت عراق 
همچنان در اختیار امریکاست و این کشور می تواند بانک های عراقی را 
تحت فشار بگذارد. بنابراین رویکرد سیاسی عراق در قبال امریکا برای 
کاهش فشار این کشور قابل درک است اما بر خلاف موضع گیری های 
سیاسی، آنچه در روند توافقات عراق با کشورهای منطقه پدیدار شده 
است، از رویکرد دیگری حکایت می کند. چنانکه برای اولین بار شاهد 
هستیم در بیش از ۲ دهه، قانون اساسی عراق شکل گیری راه آهن را 
تصویب می کند. راه آهنی که در خارج از یک کشور کشیده می شود، 
جزو خاک آن کشور مبدأ حساب می شود. به عنوان مثال اگر ایران به 
آذربایجان راه آهن بکشد، این خطوط ریلی جزو خاک ایران محسوب 
می شــود بنابراین با تصویب مجلس عراق این امکان داده می شود تا 

ایران راه آهن شلمچه - بصره را تکمیل کند و پل بزند.
این در حالی است که ذیل یک نگاه فردمحور همه این کریدورها در 
رقابت با هم هستند اما در یک نگاه امنیت  محورجمعی اتفاقاً همه این 
کریدورها قابلیت اتصال دارند. مانند بحثی که اخیراً مدیر کل راه آهن 
کشور به آن اشاره داشت و از اتصال بندر بصره و خرمشهر سخن گفت 
و اعلام کرد که این طرح تحت تبادل نظر است. در همین چهارچوب 
کشورهای آسیای میانه به آب های گرم دسترسی ندارند و می توانند 
از طریــق ایران به خلیج فارس و آب های گرم متصل شــوند. همین 
کشورها از اتصال خرمشهر به فاو موقعیت های در دسترسی خواهند 
داشــت که مثلًا در کریدور فاو ندارند. همچنین برخی معتقد بودند 
بندر »گوادر« رقیب بندر »چابهار« خواهد بود اما این در حالی است 
که با تکمیل پروژه های در دست اجرا همچون سرخس - اینچه برون 
و زاهدان - چابهار که می تواند به بندر پاکستان متصل شوند، سلسله 
شــبکه راه هایی در اختیار همه این کشورها قرار می گیرد که امکان 

ایجاد پیمان امنیت جمعی را در منطقه ایجاد می کند.

قابلیت اتصال شبکه های ارتباطی در حوزه قفقاز را چطور می بینید؟
سیاست مورد نظر در قفقاز ۳+۳ بود؛ یعنی ایران - ترکیه- جمهوری 
آذربایجان و در سوی دیگر ارمنستان- گرجستان- روسیه به صورت 

ترکیبی به هم بپیوندند. ایران با عبور کالا و انرژی از خاک ارمنستان به 
نخجوان و ترکیه مخالف نیست تنها نگاهش در بحث قفقاز مبتنی بر 
یک نگاه ژئوپلیتیک است؛ زیرا مرزهای ایران برای تجارت با ارمنستان 
باید باز باشــد؛ این همان رویکردی اســت که درباره سلسله شبکه 
کریدورهایی میان ایران- عراق - عربســتان یا ایران- عراق- سوریه 
و همچنین ایران- عراق- اردن و همچنین میان کویت - عربستان- 

عراق- اردن - مصر وجود دارد.
این کریدورها به صــورت ترکیبی یک ظرفیت فوق العاده را ایجاد 
می کند که می تواند مرزهای تنش و غیر توسعه یافته کشورها را توسعه 
دهد. اینجاست که عربستان با بهره مندی از امنیت برقرار شده امکانی 
را پیدا می کند تا شــهر نئون خود را بســازد. امکان ندارد یک شاخه 
کریدوری تعریف کنید بدون اینکه دیگر کشورها را درنظر بگیرید و به 

آنها متصل شوید و بتوانید فضای امنیتی داخل منطقه را کنار بزنید.

امــا برخی از کریدورهایی که بویــژه در ماه های اخیر مورد تبادل 
نظر بازیگران بزرگ قرار گرفته اند، از منظر ظرفیت های ژئوپلیتیکی 
آنچنان آورده ای ندارند که کشورهای مرتبط، هزینه های گزافی بابت 
آن بپردازند. به نظر می رســد طرح کریدور »عرب- مد« که اخیراً در 
نشست جی ۲0 به امضا رسید و بسیار هم سروصدا به پا کرده، در این 

چهارچوب قابل ارزیابی باشد. این پروژه چقدر اجرایی است؟
بله؛ باید پذیرفت ایجاد برخی از کریدورها با نگاه سیاســی دنبال 
می شود. کریدور »عرب - مد« نمونه ای از چنین طرح هایی به شمار 
می آید که »جو بایدن«، رئیس جمهور امریکا برای شکل گیری آن در 
نشست »جی ۲0« اصرار می کرد. اگر مسیر این کریدور مورد مطالعه 
قرار گیرد وجه غیرعقلانی آن معلوم می شود؛ زیرا با کریدوری طرف 
هستید که امارات باید هزینه ساخت آن را بدهد اما این کریدور تنها 
امکان انتقال 90 تا 100 میلیارد دلار را دارد اگر تمام ظرفیت تجارت 
هند با اروپا به این کریدور منتقل شــود، هزینه ۳ تا ۵ میلیاردی به 
دنبال خواهد داشــت که مقرون به صرفه نیست و بخش خصوصی 
مشــارکت نخواهد کرد امــا با این حال چنیــن پروژه هایی متأثر از 

ملاحظات سیاسی تعریف می شود.

هدفگذاری این کریدور تحت تأثیر قرار دادن ابتکار »یک کمربند- 

یک راه« چین است؟
دقیقاً این طور است. اگر از دریچه ایران نگاه کنیم، رشد چین و هند 
باعث افزایش موقعیت های اقتصادی کشورهای منطقه می شود. به هر 
میزانی که هند رشد کند و ظرفیت تولید آن افزایش یابد، به نفع ایران 
و کل منطقه است. اما یک مسأله این است که هند با کریدور »عرب- 
مد« قرار نیست ایران را دور بزند. هند می تواند از طریق ایران در پروژه 
جنوب به شمال مشارکت داشته باشد و به روسیه دسترسی پیدا کند.

مــا یک جغرافیای فوق العاده داریم که به صورت ترکیبی اســت؛ 
یعنی جنوب به شمال و شرق به غرب قابلیت همگرایی و پیوند دارد. 
هند از این طریق به آسیای میانه هم متصل می شود بنابراین راه های 
مختلفی برای اتصال به اروپا از طریق ایران دارد اما مسأله اینجاست 
کریــــــدور »عرب- مــــــــد« بیشتر از منظر سیاسی مد نظر 

کشورهای امضاکننده قرار گرفت.

اما به نظر می رسد این پروژه ایران و ترکیه را نادیده گرفته است؟
این کریدور عملًا ترکیه را دور می زند. مهم ترین اصل یک تجارت، 
امنیت است. باید امنیت تجارت برقرار باشد تا کشورها وارد فاز تجاری 
شوند. کریدور »عرب- مد« مسیری است که از هند به امارات و بعد به 

عربستان، اردن، جغرافیای اسرائیل و سپس به یونان می رسد.

شما به هزینه های گزاف و غیر مقرون به صرفه اقتصادی این پروژه 
اشاره کردید، از منظر امنیتی چقدر امکان اجرای آن وجود دارد؟

ابتدا به بخش اقتصادی اشــاره می کنم؛ هند از شــرایط متفاوتی 
برخوردار اســت و نزدیک به 7۸0 میلیارد دلار مراودات تجاری دارد 
که کل حجم تجارت خارجی این کشور را شامل می شود. شریک اول 
آن چین و ســپس امریکا و بخشی دیگر، اعراب است. میزان تجارت 
خارجی هند در بخش ظرفیت کالایی )صادرات و واردات( حدود 90 
تا 110 میلیارد دلار است، بنابراین اگر هند بخواهد این روند تجاری 
را از طریق کریدور مانند »عرب- مد« با هزینه گزاف و چندبار تخلیه 
و بارگیــری و عبور از نقاطی که کاملًا تنش آمیز اســت انجام دهد تا 
محموله هایش به اروپا برســد، هزینه بسیار هنگفتی خواهد داشت و 

به صرفه نیست.
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جنجال های چالش میان سلبریتی ها و مدیریت فرهنگی، هرچند مدتی 
است که فروخوابیده اما هنوز در جایگاه یکی از مسائل مبتلابه کشور به قوت 
خود باقی است. مسأله ای که هرازگاهی در بحران های اجتماعی و سیاسی سر 
بر می آورد و برای مدتی جامعه را به خود مشغول می کند. اگرچه نمی توان 
انتظار داشت اصل مسأله روزی به تمامی حل شود اما جست وجو برای یافتن 
بهترین مدل تعاملی میان مدیران و مسئولان با چهره های مشهور می تواند 
تا حد زیادی از اصطکاک آسیب زا برای جامعه بکاهد. برای مرور مدل های 
قبلی طی شده و جست وجوی راهکارهای جدید به سراغ یکی از منتقدان 

و متفکران فرهنگی رفتیم. گفت وگوی »ایران« را با اکبر نبوی می خوانید؛

 آیا ما در مدیریت مستقیم سلبریتی ها کم کاری کرده ایم یا برعکس بیش 
از اندازه به مدیریت آنها در تمام شئون وارد شده ایم؟ آیا سلبریتی ها تا هر 

اندازه و در همه وجوه قابل مدیریت هستند؟
 من به ماجرای ســلبریتی ها از دو زاویــه نگاه می کنم؛ یکی اینکه 
معتقدم پرداخت بیش از حد در شبکه های اجتماعی و در گپ وگفت های 
مســئولان فرهنگی و سیاسی و کنشــگران فرهنگی و اجتماعی، یک 
آدرس غلطی بود که به ما دادند برای اینکه مشــغول فرعیات شده و از 

اولویت های اصلی جامعه دور بمانیم.

 چه کسانی این آدرس غلط را داده اند؟
 یک جریانی به این پدیده ســلبریتی ها دامن زده است؛ جریانی که دو 
وجه دارد؛ یک روی سکه این جریان، کسانی هستند که هیچ تعلقی از نظر 
فکری و عاطفی به منافع ملی و مصالح ملت ایران ندارند. روی دیگر این سکه 
کسانی هستند که به ظاهر جزو حزب اللهی ها و ارزش گرایان و دلسوزان به 
شمار می آیند اما از درک اولویت های اصلی جامعه ناتوانند. شاید بشود به 
این دو گروه یک طیف دیگر را هم اضافه کرد، آنها مجموعه ای از مدیران در 
حوزه های مختلف هستند که می خواهند ناتوانی ها و کارنامه ضعیف خودشان 
را در پس مسأله سلبریتی ها پنهان یا ناکارآمدی شان را لابه لای اغتشاشات 

فکری و روحی جامعه گم کنند.

یعنی برای این منظور سلبریتی ها را سیبل می کنند...
 حالا یک زمانی پدیده سلبریتی درشت می شود و توسط آنها در کانون 
توجه افکار عمومی قرار می گیرد و یــک زمان دیگری، پدیده دیگری. اما 
به هرحال این نوع پرداختن به سلبریتی ها هیچ وجهی از یک روند طبیعی 
را نــدارد چون اگر از بالا به صحنه اجتماعی نگاه کنید متوجه می شــوید 
سلبریتی ها در جایگاه خودشان، سرمایه های اجتماعی به حساب می آیند. 
حالا چطور ممکن اســت کسی مدعی دلسوزی برای منافع ملی و مصالح 
اجتماعی باشد اما درگیری و منازعه ای میان نظام سیاسی و سلبریتی های 

جامعه ایجاد کند یا در حرارت آن بدمد؟!
حالا گیریم یک سلبریتی در جایی یک موضعی گرفت یا پستی در شبکه 
اجتماعی اش منتشر کرد؛ اگر تو یک قوه عاقله بالنده ای  داری و به دوردست ها 
نگاه می کنی، نباید وارد چنین فضایی بشوی که سلبریتی را مقابل خودت 
قرار دهی یا  اگر او مقابل تو ایستاده تو باید تغافل کنی و با بزرگواری از کنار او 
عبور کنی و برای او آغوش باز کنی حتی اگر نقد گزنده ای به تو داشته است. 
من فکر می کنم این سه عامل تأثیر بسزایی در گم شدن مسیر حاکمیت 
نسبت به پدیده سلبریتی در سال های اخیر بخصوص وقایع سال گذشته 
داشته اند؛ اینکه متوجه نشویم الان وضع مان چیست و به کدام مسائل اصلی 

باید توجه داشته باشیم.
در همین ماجرای اخیر یکی از مسائلی که مورد توجه قرار گرفت، مسأله 
پوشــش آنها بود. قبلاً بدحجابی آنها را درشت نمایی می کردند و بعضی از 
ارگان ها و نهادهای مثلاً انقلابی هم لشکر مجازی راه انداخته بودند تا به اینها 
در فضای مجازی توهین کنند. آنها اگر واقعاً خودشان را ارزشی و ولایتمدار 
می دانســتند، دقت می کردند که رهبر این انقلاب دست کم طی 10سال 
گذشته در بیانات مختلف شان به وضوح موضع شان را روشن کرده اند و حتی 
یکی دوبار هم تصریح کرده اند که این مسأله اولویت دهم کشور هم نیست. 
اگر این را هم نمی گفتند آیا واقعاً معنای ســکوت ایشان روشن نبود؟ اگر 
مسأله ای تا این اندازه برای کشور خطرناک بود رهبر انقلاب نباید نسبت به 

آن هشدار می داد؟
اوایل دهه هفتاد که ایشــان مسأله تهاجم فرهنگی را مطرح کردند در 
آن دوره صراحتاً موضع گرفتند و گفتند اگر من از امر به معروف و نهی از 
منکر حرف می زنم منظورم منکر بزرگ است و نه موی بیرون مانده کسی از 
روسری! معنا و مصادیق منکر بزرگ هم در صحبت ها و سیره ایشان مشخص 
است که شامل بی عدالتی، ظلم و فساد می شود. اما وقتی افکار عمومی و به 
تبع آن مدیریت فرهنگی مشغول شود به مسأله سلبریتی و آن هم بدپوششی 

سلبریتی ها، از اولویت های اصلی منحرف خواهد شد.
به آن سه گروه دسته دیگری هم اضافه کنیم و آن مفسدانی هستند که 
جاده های فرعی این چنینی درست می کنند تا ما از مسیر اصلی منحرف 
شویم و آنها کارشان را هم خوب بلدند که چطور برای فساد خودشان حاشیه 
امن بسازند. بنابراین اگر کسی مدعی پیروی از رهبری است که به هرحال 
محکمات مواضع ایشان مشخص است. چرا این قدر این محکمات به حاشیه 

رانده می شود و حواشی جای متن را می گیرد؟

خود رهبری هم نسبت به اصلی و فرعی کردن و دقت به متن و حاشیه 
بارها تذکر داده اند.

 پس چرا اینها توجه ندارند؟ غیر از این است که منافع آنها اعم از منافع 
سیاسی و فرهنگی و اقتصادی شان این طور اقتضا می کند؟ البته که در این 

میان کژفهمی ها از دین هم مؤثر است.
 نتیجه ای که از مجموعه صحبت های شما گرفته می شود این است که 
مدیریت ســلبریتی ها ضرورت ندارد یا اگر دارد باید شکل دیگری از آن را 

جست وجو کنیم.
 وقتی می گویم سلبریتی سرمایه اجتماعی ماست معنایش این است که 

باید این سرمایه را محکم حفظ کنیم و یکی از راه های حفظ سرمایه و منابع، 
مدیریت صحیح است. این مدیریت را چه کسی باید انجام دهد؟ چه کسانی 
صلاحیت این مدیریت را دارند؟ آیا الزاماً این مدیریت باید توسط مدیریت 

دولتی انجام شود؟

 منظور مدیریت در همه جوانب قضایی و اقتصادی اســت یا صرفاً 
مدیریت فرهنگی؟

 فــرض کنیم، هم صلاحیت فرهنگی و هم صلاحیت هنری و هم 
صلاحیت اجتماعی. پاسخ بنده این است که هیچ کدام در هیچ دولتی، 

صلاحیت این کار را ندارند.

 چرا؟
 چون هیچ یک درکی از این شرایط اجتماعی ندارند و می خواهند بر 
اساس جهان فردی خودشان، سلبریتی را مدیریت کنند. مگر می شود 
من بر اســاس جهان شخصی خودم یک جریان اجتماعی را مدیریت 

کنم. مگر اصلًا امکان دارد؟
من باید او را به عنوان سرمایه اجتماعی ارزیابی کنم و بعد او را در نسبت 
با سایر پدیده های اجتماعی و فرهنگی بسنجم، صلاحیت های خودم را هم 
در نسبت با این پدیده ها بسنجم و بعد تازه با سلبریتی وارد دیالوگ بشوم. 
عمده مدیریت در حوزه انسان، اگر بخواهد درست انجام شود فقط با گفت وگو 
و رفاقت و دوســتی محقق می شود. آخر آخرش اگر مرزهای قانونی زیر پا 
گذاشته شد به ضرورت های اندکی باید از ابزار قانونی استفاده کرد که عموماً 
به اعتقاد من به آن نقطه نخواهد رسید اگر روش ها و مقدمات را درست طی 
کرده باشیم. البته منظورم قاطبه سلبریتی هاست وگرنه هستند اندکی که 
شما هر کاری هم بکنید او به راه خودش خواهد رفت و اصلاً جهان معنایی 
و فرهنگی او با شما متفاوت است. یعنی نمی توانید با او از جهان فرهنگی 
حرف بزنید که اصلاً به آن اعتقادی ندارد. درست مثل این است که با کسی 
درباره مسأله نبوت حرف بزنید که اصلاً به خدا اعتقادی ندارد. گروه اندکی از 

سلبریتی ها این طورهستند.
 با این دسته باید چکار کرد؟

 باید متناسب با وزن شان درباره شان حرف زد و تصمیم گرفت. ممکن 
است اصلاً جهان معنایی شما را قبول نداشته باشند اما آسیبی هم به شما 
نرســانند. چرا باید بی خود او را تحریک کنید تا او را به نقطه آســیب زایی 
برسانید؟ حتماً جامعه در همه حوزه ها به مدیریت عالی نیاز دارد. اما به این 
شــرط که از افق بالا به پدیده ها نگاه کند. در این صورت به یک شــکلی 
مدیریــت خواهد کرد و اگر تا نوک دماغش را ببیند طور دیگری مدیریت 
می کند. انسان را باید از بالا دید چون فقط در این حالت است که روابط او را 

با سایر انسان ها خواهید فهمید.

برویم ســراغ تلویزیون چون شــاید به نوعی تلویزیون بیش از ســایر 
دستگاه های فرهنگی با پدیده سلبریتی درگیر باشــد. آیا می شود درباره 
تاریخچه مدیریت تلویزیــون در این موضوع به نوعی جریان شناســی و 
دسته بندی رســید که بتوانیم راهکاری برای مدیریت پیدا کنیم؟ به نظر 
می رسد که اساساً ظرفیت مدیریت پذیری چهره ها نسبت به قبل به خاطر 
گسترش شبکه های اجتماعی و قدرت گرفتن رسانه های رقیب تلویزیون، 
کاهش یافته باشد و امروز بیشتر سلبریتی ها توسط فالوورهایشان مدیریت 
می شوند. به همین علت است که گروه های ترول را وارد این شبکه ها می کنند 
تا برای چهره های پرفالوور، افکارسازی کنند یا دست کم آنها را تحت فشار 

قرار دهند.
 بــه دو نکته باید دقت کنیم؛ اول اینکــه اقتدار حاکمیت در حوزه 
اجتماعی کاهش پیدا کرده است. یعنی اقتدار اجتماعی حاکمیت مثل 
یک دهه پیش نیســت و من وارد دلایلش نمی شــوم اما حاکمیتی که 
اقتدار نداشته باشد خیلی چیزها را از دست می دهد. دقیقاً مثل پدری که 
اقتدارش را در خانواده از دست می دهد. اقتدار را با دیکتاتوری و استبداد 
اشتباه نگیرید. یک حاکمیت ممکن است استبدادی باشد اما اقتداری 
نداشته باشد و با قوه قهریه، قدرتش را اعمال کند. اقتدار جایی است که 
همراه با مقبولیت عمومی باشد. متأسفانه این اقتدار کاهش پیدا کرده و 

کسی هم به دنبال علت یابی آن نیست.
نکته دوم اینکه من معتقدم خیلی از مســائل در ارتباط با چهره ها در 
مرحله اول با گفت وگو و بعد با ارتباط عاطفی، تیزی ها و تلخی های این پدیده 
را می گیرد. به علاوه به خاطر کاهش اقتدار، تلویزیون دیگر اساساً نمی تواند 
نفوذی مثل قدیم داشــته باشد. یک زمانی امکانش بود به دلایلی از جمله 
اینکه شبکه های اجتماعی و شبکه نمایش خانگی به این شکل وجود نداشت، 
انتخاب های چهره ها محدود بود و دست کم به خاطر منافع اقتصادی شان 
مجبور بودند به برخی توصیه ها تن بدهند. اما الان دیگر آن وضعیت وجود 
ندارد و وجود بسیاری از امکانات، کار را سخت می کند و البته هنر مدیریت 

فرهنگی هم باید این جور جاها خودش را نشان دهد.
با در نظر گرفتن این شرایط، بهترین دوره تلویزیون در حوزه آثار نمایشی 
را می توان دوره علی لاریجانی دانست. نکته مهم اینجاست که شما زمانی 
می توانید یک گروه انسانی را مدیریت کنید که نزد آنها مقبولیت داشته باشید. 
یعنی حتی اگر اصول فکری شما را قبول ندارند، دست کم به عنوان یک عنصر 
فرهنگی خبره قبول تان داشته باشند و شما را به کارشناسی و صاحب نظر 
بودن بشناسند. پشت سرتان نگویند که فلانی را از جایی هلی برن کرده اند 
بلکه مثل ما سال هاست در این عرصه کار کرده و خاک صحنه خورده است.

اگر در هر دوره ای، مدیریت در دست چنین افرادی باشد حتماً تعامل 
با سلبریتی ها بسیار آسان تر خواهد بود. الان که اصلاً تعاملی وجود ندارد! 
ارتباط کاملاً قطع شده است. البته برخی هم خوشحال هستند. می گویند به 
جهنم! چنین نگاهی وقتی در جایگاه مدیریت فرهنگی بنشیند دقیقاً عین 
سم است. حتماً سلبریتی سرمایه اجتماعی است اما حتماً هم این جمله 
به این معنا نیست که اجازه دهیم هر کاری که دوست دارند انجام دهند و 
همه هنجارهای اجتماعی را به چالش بکشند. اما باید اول بفهمیم که آنها 
سرمایه هستند و نگوییم آنها اصلاً چه ارزشی دارند و هر چیزی را می شود 

جایگزین شان کرد، دیگر حرفی از مدیریت نمی شود زد.

 گاهی این طور است که رفتن سلبریتی ها برایمان مهم نیست اما گاهی 
هم دنبال این هستیم که به نحوی، کسی را اذیت کنیم یا از آنها دستاویزی 
گیر بیاوریم تا حذف شان کنیم. این رویکرد هم وجود دارد با اینکه در مورد 
برخی از چهره ها که بعضاً کنش نامطلوبی هم در وقایع اخیر داشــته اند، 
گفت وگوهایی در وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی اتفاق افتاد تا مسائل حل 

شود اما برخی فشارهای بیرونی وارد کردند.
 بله، آرام آرام چیزهایی تغییر می کند. مواضع مدیریت این دوره تلویزیون 
هم به نسبت قبل تعدیل شده است چون حتماً وقتی آدم به مرحله عمل 
وارد می شود از وهمیات و تخیلات خودش فاصله می گیرد و متوجه می شود 
آن چیزهایی که از دور می دید آن گونه نیست و واقعیت های سنگینی وجود 

دارند که خودشان را به کار تحمیل می کنند.
نکته دیگر هم اینکه نباید جریان نفوذ را دست کم گرفت. جریان نفوذ در 
کشور ما خیلی قدرتمند است اصلاً ایران بهشت نفوذی هاست. از بس درگیر 
حواشی شده ایم آنها راحت دارند کارشان را انجام می دهند.  اولین جایی که 
مردم با این رفتار مواجه شدند پدیده ویدیو بود. 10 سال زمان کمی نیست 
که جلوی ویدیو را بگیرید درحالی که در همان زمان، شبکه قاچاق ویدیو 

داشت کار خودش را می کرد.
سال1۳69 به عنوان دبیر سرویس اجتماعی روزنامه رسالت معتقد به 
آزادی ویدیو بودم و گزارشگری را برای پیگیری این مسأله گذاشتم و از جمله 
کسانی که برای مصاحبه پیشنهاد دادم آقای فخرالدین انوار، معاونت سینمایی 
وقت وزارت فرهنگ بود. یک روز مدیر روزنامه تماس گرفت و پرسید چرا 
درباره آزادی ویدیو کار می کنی و دلایلم را گفتم. نامه ای را با سربرگ وزارت 
ارشــاد و امضای آقای انوار جلوی من گذاشت که در آن استدلال کرده بود 
که چرا ویدیو نباید آزاد شود. یکی از بندهایش را چون عددی بود دقیقاً یادم 
مانده است که استدلال کرده بود سرمایه در گردش قاچاق ویدیو، 6 میلیارد 
تومان در ســال است و این رقم در آن زمان پول خیلی زیادی بود. من هم 
به مدیر روزنامه گفتم همه دلایل را کنار بگذارید لااقل به همین یک علت 
ویدیو باید آزاد شــود. چون او دارد کار خودش را می کند و ما از این امکان 
محروم شده ایم که فیلم های خوب را در شبکه عرضه کنیم. حکومت خود را 
محروم کرده اما شبکه قاچاق دارد کار خودش را می کند. ایشان هم گفتند 

در مجموعه باید حرف این مدیران را بپذیریم و گزارش ما هم منتفی شد.

برگردیم به بحث سلبریتی ها؛ به نظر می رسد دستگاه های فرهنگی کشور 
و خصوصاً تلویزیون که مســتقیماً با چهره ها در ارتباط بودند الان دارند از 
فقدان ارتباط با آنها متضرر می شوند و برنامه هایی که تا پیش از این با نام های 
شناخته شده در میان مردم نفوذ داشتند حالا دیگر وجود ندارند و چیزی هم 
جایگزین آنها نشده است. آیا به چنین ضرری اعتقاد دارید؟ در این صورت 

برای جبران چه باید کرد؟
اینکه می گوییم صداوسیما باید خودش را متعلق به ملت ایران بداند اولین 
علتش این است که تلویزیون از بودجه عمومی ارتزاق می کند. دوم اینکه ما 
طبق قانون اساسی، تلویزیون خصوصی نداریم و این یعنی انحصاری در حوزه 
رســانه های صوتی و تصویری ایجاد کرده ایم که خوب و بد آن اصلاً اینجا 
مسأله نیست بلکه نتیجه روشنش این است که تلویزیون حق ندارد به گروهی 

بی تفاوت باشد و اصلاً آنها را نبیند.
همه آحاد کشور در تمام حقوق اجتماعی برابر هستند. این تلویزیون 
برای کسی که منتقد و مخالف حاکمیت و شهروند ایران است هم باید برنامه 
داشته باشد و با او حرف بزند. این لطف نیست بلکه حق آن شهروند و وظیفه 
صداوسیما به عنوان رسانه حاکمیت است. اگر نمی تواند بر اساس الگوها و 
هنجارهای زندگی آن مخالف، سریال بسازد، من هم می گویم سلمنا؛ این 
کار درستی است اما آیا در تاک شوها و قالب های دیگر نمی تواند او را در آنتن 

شریک کند؟ نمی تواند میان او و مخالفانش، فرصت تعامل ایجاد کند؟

و اینجا نقش آن سلبریتی ها که واسطه ارتباط گرفتن آن بخش های دیگر 
جامعه با تلویزیون هستند، مهم می شود؟

 اولاً همه این ســلبریتی های تلویزیونی توسط خود تلویزیون شهرت 
اجتماعی پیدا کرده اند. چرا صداوســیما مثل آب خوردن ســرمایه هایش 
را از دســت می دهد؟ شــاید چون فکر می کند فلان سلبریتی در صفحه 
شخصی اش در شبکه های اجتماعی، همان آدم تلویزیون نیست و مواضع و 
در نتیجه اثرگذاری اش تحت کنترل نیست.هر مجری که با صداوسیما کار 
کرده باشد شک نکنید که خودش بهتر می داند تریبونش در کم مخاطب ترین 
برنامه تلویزیون اصلاً قابل مقایسه با شبکه های اجتماعی اش نیست. در همه 
جای دنیا همین طور است و هم کمی و کیفی این تفاوت قابل توجه است. 
رایــگان بودن تلویزیون و انحصاری بودن آن هــم در ایران این وضعیت را 

خاص تر کرده است.
من واقعاً شگفت زده می شوم وقتی می بینم تلویزیون به این سادگی 
سرمایه هایش را از دست می دهد. وقتی عادل فردوسی پور از آنتن حذف 
شــد من یادداشت نوشتم. حالا فردوســی پور خطایی کرده است؟ با او 
حرف بزنید! بالاخره فردوسی پور، صدام که نیست بگوید حتماً کار خودم 
را خواهم کرد. در همان یادداشت هم گفتم عادل فردوسی پور، حقوق و 
تکالیفی دارد همان طور که مدیر شبکه هم حقوق و تکالیفی دارد. باید 
بنشــینند با هم حرف بزنند و سر حدود اینها به توافق برسند. بنابراین 
تلویزیون حق ندارد قشــری را نادیده بگیــرد و باید برای حزب اللهی و 
روشــنفکر و دگراندیش و بی تفاوت و باحجاب و بدحجاب و بی حجاب 

مردم به اقتضای آنها برنامه داشته باشد.
یک تلقی شاید ناخودآگاه در میان مدیران فرهنگی وجود دارد که 
وابستگی فکری و اقتصادی سلبریتی به مدیریت را یک عامل مثبت 
می دانند بر این مبنا اگر آن ســلبریتی به هر نحو امکان اســتقلال 
پیدا کند عمــلًا از دایره اعمال قدرت آن مدیر خارج می شــود. آیا 
این تلقی درســت است؟ شاید می توانســتیم فکر کنیم که استقلال 
فکری ســلبریتی ها اتفاقاً به نفع ماست چون در عین اینکه در برخی 
مواضع، مخالف ماست اما در بسیاری مسائل و موقعیت های بحرانی 
کشور اتفاقاً سمت منافع ملی می ایستند و آنجاست که ما به سرمایه 
اجتماعی او نیاز بیشتری داریم. در این حالت دایره توافق ها گسترده 
می شود و سر بزنگاه این محورهای مشترک به کمک جامعه می آید 
درست مثل اتفاقی که در مورد مراسم تشییع پیکر سردار سلیمانی 

افتاد. آن وابستگی به نفع ماست یا این استقلال؟
 ســال 7۵ برای مجله فیلم ویدیو یک سرمقاله نوشتم با عنوان »چهره 
یا مهره«؟ مرحوم پرورش که در دوره ای توفیق اســتفاده از محضرشان را 
داشتم می گفتند »نظام ولایت الهی، چهره پرور است نه مهره پرور« و می گفت 
خداوند انسان های رشید و قدبلند و بالغ را دوست دارد. آیا ما بر مبنای این 
نظام عمل می کنیم. ما چهره می خواهیم یا مهره؟ ما چهره ها را برنمی تابیم. 
اولاً وابستگی از هر نوع آن، خلاف سنت الهی است. خدا انسان را آزاد آفریده 
و تنها وابستگی پذیرفته شده در نظام خلقت الهی، وابستگی به خداوند است. 
بنابراین استقلال مهم می شــود چون هر وابستگی که ما می خواهیم در 
درونش نوعی بندگی است. ما بندگی را اراده کرده ایم در حالی که خداوند 

انسان را تنها بنده خودش آفریده است.
دوم اینکه در این کشور اگر همه و همه از دولت و مجلس گرفته 
تا ســلبریتی و مردم، بر ســر یک امر ملی به اشــتراک نظر برسیم 
بســیاری از مشکلات ما حل خواهد شــد و آن امر چیست؛ »منافع 
ملی«. متأسفانه ما تعریف مشترکی از منافع ملی نداریم. اگر به این 
تعریف مشترک برسیم نقاط همگرایی مان به شدت افزایش می یابد. 
متأســفانه ما نقاط همگرایی را نمی شناســیم و رها کرده ایم و مدام 
روی نقاط افتراق پافشــاری می کنیم و این مســأله به طور طبیعی 
واگرایی را دامن می زند. اگر ســد واگرایی شکســته شــود دیگر در 
همــان حد باقی نخواهد ماند به مرور بزرگ تر می شــود آن قدر که 

دیگر سدی به نام منافع ملی باقی نخواهد ماند.
یکی از علل مهم کاهش اقتدار حاکمیت هم همین است که به واگرایی ها 
دامن زده ایم و از اشتراکات چشم پوشیده ایم درحالی که یک نظام مقتدر و 
پیشرو و آرمان گرا تا حد ممکن باید همگرایی را تقویت کند. اگر این اتفاق 
بیفتد حجم بالایی از ســرمایه اجتماعی شکوفا می شود که همه نهادهای 

فرهنگی می توانند از آن استفاده کنند.

دامن زدن به واگرایی های فرهنگی از اقتدار حاکمیت می کاهد
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امــروز 11
ترامپدرگردابدادگاهها

دونالد ترامپ روز دوشــنبه در نخستین جلسه پنجمین دادگاهی 
که در ســال جاری علیه او تشکیل شده این بار به اتهام کلاهبرداری 
در برابر قاضی نیویورک حاضر شــد. اما برخلاف ســکوت محض او 
در جلســه دادگاه، ورودش به ساختمان دادگاه بسیار طوفانی بود به 
طوری که رئیس جمهور ســابق به محض دیدن خبرنگاران در برابر 
آنها ایســتاد و با دفاع از خود، قاضی و دادســتانان نیویورک را مورد 
توهین قرار داد و با رد اتهاماتش، انگیزه سیاســی پشــت این دادگاه 

را به نقد کشید.
به گزارش نیویــورک تایمز، قاضی آرتور آنگورون هفته گذشــته 
رئیس جمهور ســابق امریکا، دو پســر بزرگش و همچنین ســازمان 
ترامپ را به خاطر دســتکاری در اظهارنامه های مالی، به کلاهبرداری 
متهم کرد و به دلیل وجود پرونده مشابهی که از سوی لتیشیا جیمز، 
دادستان ایالتی نیویورک علیه ترامپ و تشکیلات تجاری اش تشکیل 
شده بود، متهمان پرونده را در یک فقره کلاهبرداری مسئول و مقصر 
خواند و ضمن تعلیق فعالیت تجاری ســازمان ترامپ، در دادگاه روز 
دوشنبه بر پایه شکایت دادســتان نیویورک، 6 مورد اتهامی دیگر از 
جمله جعل و همدستی برای جعل مدارک مالی، صدور اظهارنامه های 
مالــی تقلبــی، کلاهبرداری و تقلــب در بیمه و تــلاش برای فریب 

بیمه گذاران را مورد بررسی قرار داد.
در پرونده ای که لتیشــیا جیمز تشــکیل داده، دادســتان ایالتی 
درخواست 250 میلیون دلار جریمه و منع ترامپ و پسرانش از ادامه 
فعالیت اقتصادی در نیویورک را پیگیری می کند و او پیش از ورود به 

دادگاه نیویورک نیز ابراز امیدواری کرد که عدالت اجرا شود.
 

دفاعیه نمایشی ترامپ
تصاویر ویدیویی از لحظه ورود ترامپ به دادگاه، نشــان می داد او 
برای اجرای نمایشــی تمام عیار وارد دادگاه شد. این در شرایطی بود 
که اتهام وارد شــده به او در صــورت اثبات، نه تنها چهره او به عنوان 
غول دنیای تجــارت را نابود می کند که ضربه ای اساســی به اعتبار 
شرکت تجاری اش نیز وارد خواهد کرد. او بخوبی می دانست این بار در 
برابر لتیشیا جیمز، دادستان ایالتی نیویورک و یکی از سرسخت ترین 
مخالفانش کار آسانی نخواهد داشت. به همین دلیل نیز در بدو ورود 
به ســاختمان دادگاه حمله به قاضی و دادســتانان نیویورکی را آغاز 
کــرد. او به خبرنگاران گفت: »این دادگاه تلاشــی برای تضعیف من 
در آستانه انتخابات ریاست جمهوری امریکاست.« او همچنین قاضی 
پرونده را دیوانه و جیمز را شخصیتی هولناک خواند و آنها را خلافکار 
لقب داد و گفت: »ما یک رئیس جمهور فاسد داریم که نمی فهمد چه 
می کند! مو لای درز حساب های مالی من نمی رود و هیچ جرمی اتفاق 
نیفتاده است. دادستان فاسد است، همه فاسدند، کشورمان هم فاسد 
اســت. صبر کردند من وارد انتخابات شوم، بعد این پرونده ها را علیه 
من عَلمَ کردند!« این در حالی اســت که لتیشیا جیمز، دادستان کل 
ایالت نیویورک نیز در مقابل ســاختمان دادگاه به خبرنگاران گفت: 
»پیام من ســاده اســت. فارغ از اینکه تا چه حد قدرتمند یا ثروتمند 
باشــید، از قانون بالاتر نیستید. امروز مسئولیت و شغل من این است 
که این را اجرا کنم.«به نوشــته گاردین، ترامپ در فرصت کوتاه ناهار 
نیز با خروج از دادگاه، حرف هایش را تکرار کرد و گفت: »این قاضی را 
باید از دفترش اخراج کرد. او همان کسی است که برخی ها می گویند 

می توان او را به خاطر جرایمی که مرتکب شده محاکمه کرد.«
 

سکوت اجباری
ترامــپ این بار بخوبی می داند که جرایم وارد شــده به او بســیار 
جدی است. بعد از سه سال تحقیق، لتیشیا جیمز، دادستان نیویورک، 
معتقد اســت ترامپ و پســرانش برای بهره گیری از وام های کم بهره 
بیشــتر، میزان ثروت خود را چندین برابر بیــش از ارزش واقعی آن 
اعــلام کرده اند. قاضی پرونده نیز با اســتناد به همین شــواهد چند 
روز پیش از آغاز جلســه دادگاه تعلیــق فعالیت های تجاری ترامپ و 
پســرانش را تأیید کرد.ترامپ که بخوبی از عزم دادستان جیمز برای 
پیگیری این دادگاه آگاهی داشت روند دادگاه را عصبی و ناآرام دنبال 
کرد اما حتی کلامی صحبت نکرد و تنها گاهی با حرکت چشــمان و 
سرش، ناراحتی هایش را نشان داد.کوین والاس، وکیل خانم جیمز در 
بیانیه ای ابتدایی اعلام کرد: »سال به سال، وام پشت وام. متهمان در 
ارزش مالی شبکه ترامپ دســت برده اند.« آن طور که دفتر دادستان 
گفته اســت این تقلب ثروت ترامپ را بیش از 2 میلیارد دلار بیشتر 
از ارزش واقعــی نشــان داده و در عین حال همچنــان درباره میزان 
تخلف روی برخی از اموال ترامپ و سازمانش نمی توان ارزیابی دقیقی 
داشــت. با این حال ترامپ و پســرانش معتقدند آنهــا همه وام ها را 
تســویه کرده و هیچ تخلفی ندارند.با وجود این به نظر نمی رسد که 
ترامپ از این دادگاه که گفته می شود در ماه دسامبر پیگیری خواهد 
شد و رســیدگی به آن نیز زمانبر است، براحتی خلاصی یابد. چراکه 
به نوشــته نیویورک تایمز، 150 شاهد از جمله مایکل کوهن، وکیل 

شخصی سابق ترامپ قرار است در آن شهادت دهند.
در واقع از ابتدا نیز شــهادت کوهن به تحقیقات جیمز جهت داده 
است. او در سال 2019 مدعی شده بود که ترامپ و کارکنانش برای 
سود بیشتر در مدارک شرکت دستکاری کرده اند. دادستان نیویورک 
در ســپتامبر 2022 توانست این تحقیقات را به مرحله ای برساند که 

علیه ترامپ و پسرانش اعلام جرم کند.
اگر ترامپ و پســرانش در این پرونده متهم شناخته شوند و تقلب 
بیش از 2.2 میلیارد دلاری آنها برای ارزشگذاری اموالشان ثابت شود، 
علاوه بر جریمه ای 250 میلیون دلاری، از هر گونه فعالیت تجاری در 
نیویورک محروم خواهند شــد.قاضی آرتور آنگورون در دادگاه گفت: 
»من معتقدم باید کارم را درست انجام دهم و با وجود شوخ طبعی هایم 
اما در کارم واقعاً جدی هستم.«کریستوف کایس یکی از وکلای مدافع 
ترامپ در دفاع از موکلش گفت: »آنچه به مؤسســات مالی و بانک ها 
ارائه می شود تخمینی است و موکل من با تصمیم گیری و پیش بینی 
درســت درباره ســرمایه گذاری در املاک و مستغلات توانسته ثروت 
خود را بسازد. او قصد کلاهبرداری نداشته و کسی نیز قربانی اقدامات 
او نشــده است. چراکه او تمامی وام ها را تسویه کرده است.« اما طبق 
قانون امریکا تسویه بدهی ها نمی تواند جرم را پاک کند و تخلف مالی 

همچنان قابل پیگیری قضایی است.
ترامپ علاوه بر این پرونده، درگیر اتهامات دیگری مانند نگهداری 
نامناسب از اسناد محرمانه دولتی و همچنین آشوب کنگره است که 
برنامه رســیدگی دادگاه های این جرایم بدون شک ماه های شلوغ و 
پردردسری را برای او در فرصت باقیمانده تا انتخابات رقم خواهد زد.

جو بایدن، رئیس جمهور امریکا ماه گذشــته رهبران ژاپن و 
کــره جنوبی را به کمپ دیوید آورد تا با آنها درباره راه های مهار 
سلســله کودتاهایی که اخیراً در ســطح قاره آفریقا روی داده 
و به زعم وی کار روس ها اســت، مشــورت کند. همزمان با این 
نشست، سران کشــورهای عضو نهاد بریکس در ژوهانسبورگ 
پایتخت آفریقای جنوبی گرد آمدند و یکی از مباحث مهم شان 
حاکمیت بیش از حد غرب بر بنیادهای بین المللی پس از اتمام 
جنگ جهانی دوم و لزوم کنار گذاشــته شــدن این روند بود. 
این دو نشست همزمان، باعث شد تاریخ نگاران و ناظران مسن 
به یاد ایام جنگ ســرد بیفتند و به این نتیجه برسند که مدل 
جدیدی از آن در دســت تکوین قرار گرفته اســت. با این حال 
برخی ملاحظات در این خصوص قابل توجه است.رقیب اصلی 
و بزرگ کنونی امریکا و بواقع کل غر ب، نه روســیه بلکه چین 
است و هرطور که به بریکس نگاه و آن را هویت شناسی کنیم، 
یک نهاد کاملًا شــرقی و عضوی از پیمان ورشــو نیست. با این 
 همه چون جهان کنونی پــای در یک دوره عدم اطمینان تازه 
گذاشــته، باور خیلی ها این است که دوره جدید جنگ سرد از 
راه رسیده و از آنجا که نا آرامی های نگران کننده در خاورمیانه، 
کشورهای اخیراً کودتازده آفریقا و حتی در سطح »قدرت«های 
اروپایی مانند فرانسه و انگلیس بالا گرفته، متخصصان سیاست 
بین الملل بیم آن دارند که حتی اگر مدل و شکل جنگ سردی 
که در راه اســت، با نمونه های قبلی متفاوت باشد ولی در وقوع 

چنین فرایندی شکی وجود ندارد.
 

مدرن سازی در مدل های قدیمی
جنگ ســرد قبلی که یک طرف آن امریکا بود و قطب دیگر 
آن اتحاد جماهیر شــوروی )که در سال 1991 تجزیه و به 15 
کشــور مستقل تبدیل شد(، بســیار طولانی از آب درآمد. این 
جنگ بیش از آنکه نماد آشکار نظامی داشته باشد، رنگ و بوی 
عقیدتی داشــت و کاپیتالیسم امریکا و کمونیسم شوروی دائماً 
می کوشیدند ریشه های پوسیده طرف مقابل را آشکار و پیروان 
یکدیگــر را جذب خویش کنند. کار به جایی کشــید که اکثر 
کشــورها نمی توانســتند پای خود را از این جدل نحس بیرون 
بکشند و مجبور می شدند سمپاد و پیرو یکی از دو سوی ماجرا 
شــوند.امریکا اینک )در فاصله ای اندک تا شروع سال 2024( 
گمان می کند، فرایند مشــابهی در بطن جنگ ســرد جدیدی 
که ظاهراً در راه اســت، شکل خواهد گرفت. کاخ سفید اگرچه 
مدل هــای قدیمــی را در ذهن دارد، برخی مدرن ســازی های 
عقیدتــی را هــم ضمیمه ایــن روند کــرده و بخصوص وجوه 
اقتصادی این جنگ جدید بســیار بها می دهد، زیرا دلمشغولی 
بزرگ جهانیان در حال حاضر فشــارهای مالــی و گرانی های 
فزاینده ارزاق عمومی و حامل های انرژی اســت و هر کس در 
این زمینه های حســاس قدری تلطیف فراهم آورد، می تواند به 
کشاندن کشــورهای فزون تری به کمپ خود امیدوارانه بنگرد 
و به بردن این بازی خطیر امیدوارتر شــود. در این میانه چین 
قصد دارد بــا ارائه آلترناتیوهایی برای بنیادهای غرب گرایانه ای 
همچون »گروه هفت« و صندوق بین المللی پول، کشــورهای 
بیشــتری از بلوک شرق را به سمت خود بکشاند. در عین حال 
چین اعتقاد دارد هرگونه استقلال عمل و رهایی از وابستگی ها 
نمی تواند با همان آیین هایی حاصل آید که جنگ سرد قبلی را 
پایه گذاری کرد و آن را از اوایل دهه 1950 تا اواخر دهه 1980 

استمرار بخشید.
 

چین داعیه دار ابرقدرتی
چین که از طرفداران لزوم تشــکیل یک جهان چندقطبی 
اســت، می داند که وسیله و لازمه نخســت رسیدن به چنین 
جهانی پایان دادن به جهان دوقطبی 70 ســال اخیر اســت. 
البته به نظر می رســد، چنین خواســته ای تحقق یافته زیرا نه 
امریکا متحدان سابقش را حفظ کرده و نه روسیه پس از جنگ 
اوکراین چنان قدرتی را دارد که دیگران را وادار به تأسی تام و 
تمام از خود سازد. چین اینک یکی از قدرت های اصلی جهان 
چندقطبی تازه شکل گرفته ای است که منشورهای کاری آن 
با قواعــد رایج در جنگ ســرد اول تفاوت های عظیمی دارد. 
مخالفان چین ادعا می کنند، این کشــور با تشدید تفاوت های 
سیاســی و عقیدتی در کشــورهایی که پیش تر یا عضو بلوک 

شــرق بودند یــا حاضر در بلوک غرب، جایگاه هر دو کشــور 
روســیه و امریکا را متزلزل تر از هر زمانــی کرده و حتی اگر 
چنین نباشــد، امریکا و روســیه به رغم باقی ماندن به عنوان 
قطب های حاضر جنگ سرد تازه، هرگز از قدرت و نفوذی بهره 

نمی برند که پیش تر داشتند.
 

الگویی که پررنگ تر می شود
اتفاق ها و گرایش های مشاهده شده در جریان اجلاس اخیر 
کمپ دیوید نشان داد، اکثر کشورها بدون تأثیرپذیری آشکار از 
امریکا یا روســیه فقط در پی دستیابی به اهداف خود هستند. 
ســران کره جنوبی در ایــن اجلاس در درجه اول کوشــیدند 
ضمانت نامه هایــی به دســت آورند که آنهــا را در عقب راندن 
همســایه و مخالف سرسخت ســالیان طولانی شان یعنی کره 
شمالی همراهی و تقویت کنند. ژاپن بی توجه به جنگ طولانی 
نه چندان نظامی رایج در قلمرو کره در پی سازکارهایی می گشت 
که تایوان را در نبرد بی سرانجام اقتصادی و سیاسی اش با چین 
تقویت کند، زیرا اگر دولت پکن تایوان را با همان شدتی که در 
سال های اخیر مشاهده شده، سرکوب اجتماعی و عقیدتی کند، 
چین بازارهای جهانی را بیش از پیش از دســت تایوان و سایر 
ممالک غربی بیرون می کشد و در این صورت عرصه بر ژاپن هم 
که با چینی ها رقابت دارد، تنگ می شود و الگوی اقتصادی چین 

که جهان را درنوردیده، پررنگ تر می گردد.
فروریختن واپسین پایگاه مهم غربی ها در آفریقا

روسیه متهم ردیف اول در طراحی و اجرای کودتاهایی است 
که در ســه ماه گذشته در کشــورهای آفریقایی بورکینا فاسو، 
گینــه و مالــی رخ داده و نیروهای راســت گرا در آن از صحنه 
خارج شــده اند و به همین سبب جو بایدن و شرکای غربی اش 
به دولت نیجر به عنوان یکی از واپسین پایگاه های طرفدار خود 
می نگریستند و تلاش در حفظ و تقویت آن داشتند. آنها مدعی 
هستند، هر چند یوگنی پریگوژین، رهبر گروه نظامی و روسی 
و تقریباً مســتقل واگنر پس از پشت کردن به ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه در یک سانحه سقوط هواپیما کشته شد 
اما گروه وی هنوز فعال اســت و در تدوین کودتاهای اخیر در 
آفریقا شــریک بوده و اگر این قصه در نیجر هم تکرار می شد، 
ضررهای وارده به »قدرت«های غربی غیر قابل محاسبه می شد 
و بخصوص امریکا و فرانسه از هر ابزار در دسترس در راه حفظ 
این جایگاه لرزان سود می جســتند. حالا که آن جایگاه هم از 
بین رفته و نظامیان نیجر بــا کودتایی موفق زمام امور در این 
کشور را در دست گرفته اند، نه تنها غرب در آفریقا بی پناه تر از 

هر زمانی شده، بلکه امریکا و فرانسه هم بر سر نحوه برخورد با 
این کودتا و کنار آمدن یا نیامدن با رهبران تازه اش به اختلاف 
نظر خورده اند و به دنبال آن همان طور که هفته پیش دیدیم، 
مجبور به خروج از این کشــور شدند. سران نظامی نیجر هم از 
باقی مانده گروه واگنر درخواست کرده اند در عملیات غرب زدایی 
در سطح این کشور دست شان را بگیرند؛ چیزی که برای امریکا 

یک عقبگرد بزرگ و تازه به حساب می آید.
 

حالا که »بریکس« قدرت گرفته است
شکســت بزرگ دیگر امریــکا در عرصه های بین المللی و در 
زمانه ای که مدل های جدیدی از یارگیری و شریک یابی در هر 
دو بلوک شــرق و غرب مشاهده می شــود، پس از تقویت اخیر 

سازمان بریکس شکل گرفته است.
عضویت شش کشور تازه در این نهاد شامل آرژانتین، اتیوپی، 
امارات، عربستان سعودی، مصر و البته ایران، این سازمان را که 
می کوشد منادی عدالت طلبی در جهان باشد به جایگاه رفیع تر و 
مهم تری در صحنه های بین الملل نائل کرده است و بدیهی است 
که چین بیش از هر یک از »قدرت«های حاضر در یک جهان 
چندقطبی تازه، به این سازمان نزدیک و همچون یک شریک 
همفکر و قدرتمند برای آن اســت. اثر ســریع عضویت در این 
نهاد، تشدید استقلال عمل کشورها و پیش رو داشتن راه هایی 
عدالت آمیز برای طراحی نحوه زندگی سیاسی و اقتصادی هر 
مملکتی است. خودخواهی های پایان ناپذیر امریکا که هنوز هم 
می کوشــد دولت های دست نشــانده خود را در اینجا و آنجای 
جهان ســر کار بیاورد و کم شدن آشکار وجهه روس ها پس از 
ورود تأسف آور ارتش شان به خاک اوکراین به قصد تسخیر این 
کشور، سند روشن تازه ای در این خصوص است که اگر جنگ 
سرد تازه ای در حال شکل گیری باشد، با جنگ سرد تلخ سابق 
امریکا و شــوروی تفاوت های عظیمی دارد. شاید هم پایه گذار 
اصلی این جنگ، عنصــر تفرق گرایی و تکیه بر هماوردی های 
سیاسی و عقیدتی باشد که جهان کنونی را آشفته تر از هر زمانی 
کرده اما هر دلیل و رویکردی را که بر این قضیه قائل باشــیم، 
در این شکی نیست که کشــورهای استقلال خواه دائماً رو به 
تزاید هستند و دیگر کسی حاضر نیست متحد صرف امریکا و 
»قدرت«های غربی ای باشد که ثابت کرده اند برای آنها منافع 
خودشان در رأس امور قرار دارد و منفعت سایر ممالک معمولاً 

از محاسبات شان خارج است.
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جنگ سرد جدید در راه است
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گفته می شود که ایران برای نوسازی 17 پالایشگاه 
فراسرزمینی به ظرفیت 2.5 میلیون بشکه اقدام کرده 
کــه می توان تا 1404 به میزان یک میلیون بشــکه 
برای صادرات نفت ایران به این مقصدها بازارســازی 

کرد.
به تازگی و پس از انتشــار خبــر امضای تفاهمنامه 
ســه جانبه میان ایران، ونزوئلا و سوریه برای ساخت 
یک پالایشــگاه جدید، بار دیگر توانمندی ایران برای 
همکاری با کشــورهای یادشــده به منظور عبور از 

تحریم های امریکا جلب نظر کرد.
گزارش ها نشان می دهد که ایران از برنامه های خود 
برای ســاخت یک پالایشــگاه نفت جدید در استان 
حمص ســوریه با ظرفیت 140 هزار بشکه در روز به 
عنوان بخشی از یادداشت تفاهم امضا شده با دمشق 

و دولت ونزوئلا پرده برداشت.
ایران نقشی اساســی در کمک به سوریه و ونزوئلا 
برای مقابله با شدیدترین حمله غرب ایفا کرده است 
و به هر دو کشــور کمک های فنــی، مادی و نظامی 
ارائه می کند. پالایشگاه نفت الِ پالیتو به عنوان بخشی 
از یک قرارداد 100 میلیــون یورویی، که در ماه مه 
2022 میــلادی با شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران منعقد شــد، در حال تعمیر 

و توسعه است.
تیم هــای فنی ایرانی همچنیــن در حال کار برای 
بازســازی بزرگ ترین مجتمع پالایشگاه نفت ونزوئلا، 
مرکز پالایش پاراگوانا هســتند. با ساخت پالایشگاه 
جدید در حمص، ایران به ســوریه در افزایش سطح 

تولید نفــت نیز کمک خواهد کرد؛ زیرا این کشــور 
از آغاز جنــگ تاکنون، بیــش از 100 میلیارد دلار 
از درآمد خود را به دلیل تخریب ناشــی از بمب های 
غربی و سرقت مداوم نفت به پیشگامی ارتش امریکا 

از دست داده است.
اما آیا برنامه های ایران فقط به ساخت پالایشگاه در 

همین کشورها محدود شده است؟
پاسخ قطعاً خیر است.

با روی کار آمدن دولت سیزدهم، »بازارسازی نفت« 
به عنوان راهبرد صادرات نفت ایران در شرایط تحریم 
تعریف شــد. طبق این راهبــرد، وزارت نفت ملزم به 
ایجاد و ساختن بازار جدید برای فروش نفت ایران و 

سپس صادرات نفت به آن مقصد است.
در دو ســال گذشــته بحث حضور ایــران در 17 
پالایشــگاه فراسرزمینی مطرح شــده که از این 17 
پالایشگاه، امریکای لاتین 7، آسیا 4 و آفریقا 6 سهم را 
دارند. ضعف کشورهای دارنده پالایشگاه های غیرفعال 
یا نیمه فعال در مســائل فنی و مهندســی صنعت و 
توانمندی بالای مهندسان ایرانی در احیای آنها، باعث 
ایجاد این همکاری نفتی شده است. مجموع ظرفیت 
این 17 پالایشگاه فراســرزمینی 2.5 میلیون بشکه 
نفت در روز اســت که شامل 13 پالایشگاه نیمه فعال 
به ظرفیت 2.2 میلیون بشــکه در روز و 4 پالایشگاه 
نیمه ســاخته به ظرفیت بیش از 300 هزار بشکه در 
روز اســت. این 4 پالایشگاه عبارتند از: رؤیای آرمانی 

بولیوار، الفرقلس، هویما و بورکینافاسو.
طبق بررســی ها، حضــور ایران در 5 پالایشــگاه  

فراسرزمینی ونزوئلا، پالایشــگاه حمص و پالایشگاه 
بورکینافاسو، پیشبرد پروژه ها و صادرات نفت به این 
کشــورها تا پایان دولت ســیزدهم، شانس بیشتری 

نسبت به مابقی پالایشگاه ها دارد.
ایران می تواند تا سال 1404 زمینه صادرات روزانه 
یک میلیون بشــکه نفت خود را فراهم کند. تاکنون 
100 هزار بشکه در روز به صادرات نفت ایران از محل 
بازسازی و نوسازی پالایشگاه های فراسرزمینی اضافه 

شده است.
پالایشــگاه ال پالیتو: ایــن پالایشــگاه 140 هزار 
بشکه ای در ونزوئلا تا قبل از حضور مهندسان ایرانی 

تنها با 10 هزار بشکه در روز فعالیت می کرد.
در ابتدای ســال 1401 قراردادی بین شرکت ملی 
مهندسی و ساختمان ایران و شرکت نفت ونزوئلا به 
ارزش 110 میلیون یورو امضا شــد. بعد از گذشت 2 
سال از امضای قرارداد، حال پالایشگاه ال پالیتو با تمام 
ظرفیت کار کرده و به مقصد روزانه 100 هزار بشکه 

نفت صادراتی ایران تبدیل شده است.
مجتمع پالایشــی پاراگوانا: این مجتمع پالایشــی 
به ظرفیت 955 هزار بشــکه، سومین مجتمع بزرگ 
پالایشــی دنیا و نخستین مجتمع بزرگ پالایشی در 
ونزوئلاست که شامل سه پالایشگاه کاردون، آموی و 
گرانده با ظرفیت 310، 645 و 16 هزار بشکه در روز 
است. هم اکنون این سه پالایشگاه با توان حدود 250 
هزار بشکه در روز کار می کنند. فوریه سال جاری نیز 
رویترز در گزارشــی از امضای قــرارداد 460 میلیون 
یورویی برای احیای ظرفیت مجتمع پالایشی پاراگوانا 

افزایش صادرات نفت با حضور در 17 پالایشگاه فراسرزمینی

افزایش7برابریبودجهخریدگندم
دولت همه ســاله با شــروع فصل خریــد تضمینی محصولات 
کشاورزی با مشکلات پرداخت پول کشاورزان روبه رو می شود، در 
این میان گندم بیشــترین اعتبار دولتی را دارد که بخش عظیمی 
از بودجه دولت را به خودش اختصاص می دهد. امسال دولت باید 
155 هزار میلیارد تومان به کشــاورزان بپردازد که رقم درشــتی 

است و در واقع اعتبار دولتی را می بلعد.
امسال دولت از کشاورزان داخلی 10.3 میلیون تن گندم خریده 
کــه 155 هزار میلیارد تومان باید بپــردازد که تاکنون تنها 110 
میلیــون تومان و با تأخیر پرداخت کرده اســت کــه 45 میلیارد 
تومان آن باوجود قول های مکرر مسئولان برای آخر شهریور هنوز 
پرداخت نشده و نارضایتی کشاوزران را ایجاد کرده، این در حالی 
است که بر اســاس ماده 2 قانون شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی، دولت موظف است 24 ساعت پس از تحویل گندم پول 
کشــاورز را بدهد و بر اســاس ماده 3 قانون شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی اگر پول کشاورز را به موقع ندهد، باید دیرکرد 

آن را بر اساس نرخ بهره طولانی مدت پرداخت کند.
بنابر گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران در آخرین جلسه ای که 
با حضور رئیس ســازمان برنامه و بودجــه و وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در شــورای قیمت گذاری برگزار شد، قول دادند حداکثر تا 
پایان شهریورماه تسویه حساب کلی انجام شود. با این حال اخیراً 

اعلام شده که مطالبات گندمکاران بزودی پرداخت خواهد شد.

تفاوت رقم پرداخت مطالبات
بــا توجه به خریــد حدود 7 میلیون و 500 هــزار تن گندم از 
کشاورزان در سال گذشته با قیمت 11 هزار و 500 تومان، دولت 
ســیزدهم در ســال اول خود حدود 86 هزار میلیــارد تومان به 
کشاورزان پرداخت و بودجه فعلی چیزی حدوداً دو برابر آن است.
همچنین دولت دوازدهم در سال آخر خود با خرید 4 میلیون و 
700 هزار تن گندم از کشاورزان با قیمت 5 هزار تومان تنها حدود 
23 میلیارد تومان به این امر اختصاص یافته بود بنابراین اختلاف 
فعلی پرداخت مطالبات گندمکاران در سال دوم دولت سیزدهم با 
ســال آخر دولت دوازدهم چیزی حدود 132 هزار میلیارد تومان 

است؛ امری که توجهی به آن در رسانه ها نمی شود.
به طوری که آخرین آمار خرید تضمینی گندم توســط شرکت 
بازرگانی دولتی حاکی از آن اســت که تاکنون 10 میلیون و 340 
هزار تن گندم از کشــاورزان خریداری شــده، این در حالی است 
که در ســال گذشــته 7 میلیون و 500 هزار تن از این محصول 
خریداری شــده بود.بنابراین با قیمت 15 هزار تومانی نرخ خرید 
تضمینی گنــدم، دولت باید 155 هزار و 100 میلیارد تومان پول 
به کشاورزان پرداخت کند، این در حالی است که گزارش ها حاکی 
از آن اســت در بودجه سال جاری قیمت خرید تضمینی گندم 13 

هزار تومان تعیین شده بود.

بودجه ناکافی برای پرداخت مطالبات
بنابرایــن بــا توجه به بودجــه اختصاص داده شــده به خرید 
تضمینی گندم در ابتدای ســال جاری پر واضح اســت که وزارت 
جهاد کشاورزی نمی توانســت با بودجه خود همه مطالبات بحق 
گندمکاران را پرداخت کند، این امر طبیعتاً سبب می شود که بذر 
بی اعتمادی نســبت به دولت و این وزارتخانه و ســازمان برنامه و 
بودجه در دل بسیاری از کشاورزان کاشته شود و امنیت غذایی و 

خودکفایی قوت لایموت برای سالیان بعد به خطر بیفتد.
با این حال اخیراً بسیاری از رسانه ها و شبکه های اجتماعی مقصر 
اصلی عدم پرداخت مطالبات گندمکاران را ســازمان برنامه و بودجه 
می دانند، این در حالی است که بررسی ها نشان می دهد سرنخ اصلی 
عدم پرداخت این قشر زحمتکش را باید در خیابان بهارستان و خانه 
ملت جست و جو کرد.دولت ســیزدهم برای پرداخت کامل مطالبات 
گندمکاران ماه قبل طــی لایحه ای، اصلاحیه بودجــه 1402 را به 
نمایندگان خانــه ملت تحویل داد تا بتواند از طریق مازاد درآمدهای 
نفتی این طلب را تسویه کند اما در اقدامی عجیب نمایندگان مجلس 
به این لایحه رأی نداند.با این حال محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شــورای اسلامی  نیز در جلسه علنی مجلس در 8 مهرماه اعلام کرد 
که بر اساس پیگیری های انجام شده حداکثر ظرف 10 روز آینده کل 

بدهی دولت به گندمکاران پرداخت خواهد شد.

 طلب گندمکاران تا پایان مهر صفر می شود
در حــال حاضر اما با وجود آنکه قرار بود تا پایان شــهریور ماه 
همه مطالبات گندمکاران به طور کامل پرداخت و بدهی دولت به 
کشاورزان گندمکار صفر شود اما آن طور که مسئولان وعده داده اند 

این تسویه حساب تا پایان مهرماه انجام خواهد شد.
البته داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه در جلسه 5 
مهرماه هیأت دولت درباره چرایی این تأخیر به خبرنگاران توضیح 
داد و گفت که قول داده بودیم تا آخر شــهریور تسویه کنیم، ولی 
مجوزهایی برای جابه جایی منابع و بودجه گرفتیم تا منابع جابه جا 
شــود، بنابراین تا آخر مهرماه تمام مطالبات پرداخت خواهد شد. 
برای تأخیر در تحقق وعده هم از گندمکاران عذرخواهی می کنیم.

حال باید دید وعده مسئولان مربوطه در موعد مقرر عملیاتی و 
تمام مطالبات گندمکاران پرداخت می شــود تا کشاورزان با تأمین 
به موقع نقدینگی بتوانند خود را برای سال زراعی آینده آماده کنند.

چهكسيازافزايشقيمتهاسودميبرد؟

بازار انحصاري  دولتي ها در پالايش نفت

بررســي ها نشــان مي دهد صنعت پالایش 
کشور که بخش بزرگي از بازار پرتقاضاي کنوني 
ایران را پوشــش مي دهد در انحصــار دولت یا 
نهادهاي شبه دولتي اســت. بر اساس داده هاي 
موجود، به جز پالایشگاه کرمانشاه که 80 درصد 
ســهام آن در فرایند خصوصي ســازي به بخش 
خصوصي واگذار شــده، 9 پالایشــگاه دیگر در 
مالکیت دولت و نهادهــاي عمومي غیردولتي، 
بــازاري کاملا»انحصاري« را شــکل داده اند که 
از روغن موتور و فرآورده هاي ســوختي و نفتي 
شروع مي شــود و به انواع حلال ها و مواد مورد 
استفاده از صنایع مي رسد. این گزارش بر اساس 
داده هایي به دســت آمده که مرکز پژوهش هاي 
مجلس در سلسله گزارش هایي با هدف بررسي 
نقــش شــبه دولتي ها در اقتصاد ایــران انجام 
مي دهد. این بررسي به خوبي نشان مي دهد که 
دولــت چگونه قیمت انرژي در برخي فرآورده ها 
مانند ســوخت را در دســت خود نگه داشته و 
از طرف دیگر، چگونه فضاي نوســان قیمتي به 
ویــژه در بخش روانکارها را ایجاد کرده اســت. 
در یک سال گذشته، با اینکه قیمت سوخت به 

صورت دســتوري در یک جا نگه داشــته شده، 
 اما به طور مثال قیمت روغن موتور با شوک هاي 
عجیبي روبرو شــده که حالا مي توان بازتاب آن 
را در افزایش سود شرکت هاي دولتي حاضر در 
بورس مشاهده کرد. بازیگران اصلي بازار پالایش 
نفت ایران را این ســازمان ها تشکیل مي دهند: 
دولــت و نماینده آن شــرکت پالایش و پخش 
فرآورده هــاي نفتي، ســازمان تامین اجتماعي، 
بازنشستگي  عدالت، صندوق  شرکت هاي سهام 
بانک هاي ملي و بانک هاي ادغام شــده و وزارت 
نفت، سازمان تامین اجتماعي، نیروهاي مسلح و 

دست آخر هیات امناي صرفه جویي ارزي.

دولت
دولــت از طریق شــرکت پالایــش و پخش 
فرآورده هاي نفتي، سهامدار پالایشگاه هاي نفت 
آبادان، امام خمیني، کرمانشاه و حتي بخشي از 
خلیج فارس است. دولت 100 درصد پالایشگاه 
نفــت آبــادان را در اختیار دارد کــه بالاترین 
ظرفیت اســمي پالایش نفت خام یعني نزدیک 
به 400 هزار بشکه در روز را در بین 10 شرکت 

پالایشي نفتي دارد. از طرف دیگر، دولت به طور 
غیرمستقیم و از طریق سهامداري در بانک هاي 
ملت، صادرات و تجارت که سهامدار شرکت هاي 
پالایشــي نفت ایران هستند نیز در شرکت هاي 

پالایش نفت سهامدار است!

تامین اجتماعي
دو بــازوي ســازمان تامیــن اجتماعــي در 
پالایشــگاه ها، شــرکت موســوم به »تاپیکو« و 
بانک رفاه هســتند که به طور غیرمســتقیم در 
شرکت هاي نفت ستاره خلیج فارس، پالایشگاه 
بندرعباس و پالایشــگاه اصفهان ســهامدارند. 
شــرکت »صباتامیــن« که خــود زیرمجموعه 
تامین اجتماعي اســت نیز ســهامدار بانک هاي 
ملت و تجارت محســوب مي شــود کــه از این 
طریق، ســهامدار جزو پالایشگاه تبریز و تهران 
شده است. تامین اجتماعي اینگونه بخش عمده 
ســهام دو پالایشــگاه لاوان و امام را در اختیار 
دارد. پالایشگاه امام خمیني، در سال 1401 در 
قالب مکانیزم رد دیون دولت به ســازمان تامین 

اجتماعي واگذار شده است.
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وحشتصهیونیستها
ازرزمایش»مژدهپیروزی«

در حالی که اعتراضات هفتگی شــهرک نشینان علیه 
کودتــای قضایی بنیامیــن نتانیاهو و عملکــرد کابینه 
افراطی او همچنان ادامه دارد و مقامات صهیونیست نیز 
نســبت به آینده این رژیم احساس نگرانی دارند و حتی 
از فروپاشــی درونی سخن می گویند، گروه های مقاومت 
فلســطینی رزمایش نظامی هجومی را در نوار غزه آغاز 
کرده اند. در این باره خبرگزاری فلسطین الیوم به نقل از 
یک مسئول ارشــد نظامی در گردان های سرایا القدس، 
شــاخه نظامی جنبش جهاد اســلامی فلسطین اعلام 
کرد که از دیروز سه شــنبه، رزمایش این گردان ها با نام 
رزمایش »مژده پیروزی« در مناطق آزاد شده فلسطینی 
در نوار غزه و همزمان با سی وششــمین سالروز تشکیل 

جنبش جهاد اسلامی فلسطین آغاز می شود.
به گزارش ایســنا، ایــن منبع نظامی به فلســطین 
الیوم گفته اســت: »رزمایش جهاد اسلامی در نوار غزه 
رویکردی هجومی داشــته و دربردارنده پیام های مهمی 
از منظر تاکتیک نظامی گردان های ســرایا القدس بوده 
که قرار است طی آن برخی پایگاه های نظامی مهم رژیم 
صهیونیستی از جمله زکیم، ایرز، دوغیت و سایت ارسال 

شماره 16 به شکل فرضی هدف قرار بگیرند.«
منبع یاد شده تأکید کرده است، این مانور را »گردان 
فرماندهان شهید« که شــامل افرادی از نیروهای ویژه 
سرایا القدس هســتند، اجرا خواهد کرد و طی آن یک 
حمله فرضی با هدف انهدام پایگاه های نظامی با کنترل 
بــر پایگاه های نظامی یاد شــده و مراکــز فرماندهی و 
کنترل آنها انجام می شود. وارد آوردن حداکثر خسارات 
مالی و تلفات انســانی ممکن به دشمن در پایگاه ها، به 
اسارت درآوردن ســربازان رژیم صهیونیستی و تقویت 
جبهه داخلی مقاومت از اهداف اصلی این حمله فرضی 
است. منبع مذکور تأکید کرد که این رزمایش پیام های 
متعددی دارد که مهم ترین آنها آمادگی مستمر و بدون 
توقف گردان های ســرایا القــدس در تمامی زمینه ها و 
میدان ها اســت، همچنین از دیگر پیام های آن تغییر از 

وضعیت دفاعی به هجومی است.
به باور کارشناســان و ناظران امر از زمان روی کار 
آمــدن بنیامین نتانیاهــو و کابینه افراطــی او، توان 
موشکی، نظامی و دفاعی گروه های فلسطینی بشدت 
افزایش و به دنبالش رزمایش های موشکی در نوار غزه 
شدت و وســعت بیشتری پیدا کرده است. تحلیلگران 
امر تأکید دارند که افزایش توان موشــکی و گسترش 
ظرفیت هــای نظامی مقاومت فلســطین از جمله در 
حوزه تولید و آزمایش انواع موشک با هدف بازدارندگی 
و مقابله بــه مثل با حملات هوایی و موشــکی رژیم 
صهیونیستی و هدف قراردادن شهروندان و تأسیسات 

فلسطینی انجام می شود.
 

واکنش صهیونیست ها
در پی انجام مانور نظامی جهاد اســلامی در نوار غزه، 
ارتش رژیم صهیونیســتی نیز در حســاب کاربری خود 
در پلتفرم ایکس )توئیتر ســابق( اعلام کرد که به دنبال 
شلیک موشک هایی از نوار غزه به سمت دریا، آژیرهای 
هشــدار در منطقه غلاف به صــدا درآمدند. این ارتش 
گزارش داد که هیچ یک از موشــک های شــلیک شده 
از نوار غزه در داخل اراضی اشــغالی سقوط نکرده است. 
رادیوی رژیم صهیونیستی هم دیروز سه شنبه اعلام کرد 
که تمامی راکت ها از مناطق مجاور شــهرک های غلاف 
شــلیک شــدند و گمان می رود یکی از آنهــا در مقابل 

سواحل »زیکیم« در دریا سقوط کرده است.
در همین حال جانشین سابق رئیس ستاد کل ارتش 
رژیم صهیونیســتی اذعان کرد که این رژیم بازدارندگی 
در برابــر ایران، حزب الله، نوار غــزه و کرانه باختری را 
از دســت داده اســت. بنابر گزارش مرکز اطلاع رسانی 
فلســطین، ژنرال دان هرئیل اظهار داشت: »با این حال 
خطــری بزرگ تر پیش روی اســرائیل قــرار دارد و آن 
کابینه تندرو و قلدر بنیامین نتانیاهو است.« به گزارش 
روزنامــه عبری زبان معاریو، ژنرال هرئیل خاطر نشــان 
کرده است: »40 ســال از عمر خود را صرف خدمت به 
اســرائیل در عرصه های نظامی و سیاســی کردم و سه 
سال هم مدیر کل وزارت جنگ بودم، اما امنیت داخلی 

هیچ گاه به اندازه امروز در معرض خطر نبوده است.«
ادامه در صفحه 6

)کاردون( بین ایران و ونزوئلا در آینده ای نزدیک خبر داد.
با نوسازی این مجتمع می توان به میزان 700 هزار بشکه در روز برای صادرات 

نفت ایران بازارسازی کرد.
پالایشــگاه پرتو لاکروز: این پالایشگاه 187 هزار بشکه ای در ونزوئلا واقع شده 
اســت که به دلیل ضعف توان فنی و مهندسی این کشور برای تعمیرات اساسی، 

طبق گزارش رویترز هم اکنون با ظرفیت 85 هزار بشکه در روز کار می کند.
طبق اعلام مدیر گروه تعمیرات پالایشگاه ال پالیتو ونزوئلا، پالایشگاه پرتولاکروز 
نیز در مرحله مذاکرات عقد قرارداد بازســازی قرار دارد و ایران می تواند با احیای 

ظرفیت این پالایشگاه، روزانه 100 هزار بشکه دیگر به ونزوئلا صادر کند.
پالایشگاه سینفوئگوس: این پالایشگاه در کوبا واقع شده و یک تأسیسات مربوط 
به دوران شوروی سابق است که برای استفاده از نفت خام روسیه پیکربندی شده 
که بعداً توسط شرکت نفت ونزوئلا برای تبدیل روزانه 65 هزار بشکه  نفت ونزوئلا 

به محصولات پالایش شده برای بازار داخلی و صادرات کوبا ارتقا یافت.
این پالایشــگاه حاصل سرمایه گذاری مشترک کوبا با ونزوئلاست اما از آگوست 
2017، پالایشگاه سینفوئگوس به عنوان یک نهاد کاملًا دولتی کوبا فعالیت می کند. 
هم اکنون به دلیل فرسودگی توان عملیاتی این پالایشگاه به 40 هزار بشکه کاهش 
یافته که ایران می تواند برای احیای آن و صادرات نفت خود اقدام کند. بازســازی 

این پالایشگاه در مرحله مذاکراتی است.
پالایشــگاه رؤیای آرمانی بولیوار: فاز نخست پالایشــگاه رؤیای آرمانی بولیوار 
نیکاراگوئــه 150 هزار بشــکه ای مربوط به احداث مخازن ذخیره ســازی بود که 
ساخته شــده اما فازهای بعدی مربوط به تأسیســات پالایشگاهی به دلیل نبود 

سرمایه متوقف مانده است.
میزان سرمایه گذاری لازم برای تکمیل این طرح 4.7 میلیارد دلار برآورد می شود 
و راهکارهایی برای تأمین مالی آن با تلفیق ظرفیت ایران و نیکاراگوئه وجود دارد. 

سال گذشته نیز تفاهمنامه تکمیل این پالایشگاه بین دو کشور امضا شد.
پالایشگاه بخارا و فرغانه: کشور ازبکستان دارای 2 پالایشگاه عمده نفتی است که 
این پالایشگاه ها 230 هزار بشکه ظرفیت پالایشی دارند. هم اکنون پالایشگاه های 
ازبکســتان با 50 درصد ظرفیت کار می کنند. طبق آخریــن اعلام وزارت نفت، 

مذاکرات نوسازی و بازسازی این دو پالایشگاه از مهر 1401 آغاز شده است.
پالایشــگاه الفرقلس: در سال 2006 قراردادی بین ایران، ونزوئلا و سوریه برای 

ساخت مشارکتی پالایشگاه الفرقلس به ظرفیت 140 هزار بشکه منعقد شد. مکان 
این پالایشگاه در شرق استان حمص در کشور سوریه تعریف شده بود. ساخت این 
پالایشگاه در سال 2012 به دلیل حملات تروریستی و عدم تأمین امنیت منطقه 
متوقف شد. اما حال در دولت سیزدهم مجدداً مذاکرات احیای این طرح پالایشی 
توسط شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی آغاز شده و مطالعات آن 
نیز تکمیل شده است اما به نظر در موضوع تأمین مالی این پالایشگاه، کار متوقف 

باقی مانده است.
پالایشگاه حمص: در ســفر اخیر رئیس جمهور به سوریه در اردیبهشت  امسال 
توافقی مبنی بر تعمیرات پالایشــگاه 110 هزار بشکه ای حمص توسط مهندسان 
ایرانی انجام شــد. بعد از آن تیمی از شــرکت ملی پالایــش و پخش برای انجام 
مذاکرات و کارهای مطالعاتی اعزام شد و تقریباً یک ماه بعد از سفر رئیس جمهور، 

تفاهمنامه تعمیرات پالایشگاه حمص بین ایران و سوریه امضا شد.
پالایشگاه هویما: طبق اعلام رویترز، مذاکرات دولت ایران و اوگاندا برای ساخت 
یک پالایشگاه 60 هزار بشــکه ای در سفر اخیر سیدابراهیم رئیسی به این کشور 
آغاز شده اســت. این پروژه پالایشگاهی شامل واحدهای فرایندی، یک خط لوله 
211 کیلومتری، آبگیر و پایانه ذخیره سازی است که برآورد سرمایه گذاری آن بین 

3 الی 4 میلیارد دلار است.
پالایشگاه های آفریقای جنوبی: 4 پالایشگاه نفتی آفریقای جنوبی با ظرفیت 508 
هزار بشکه تقریباً تعطیل هستند، به عنوان مثال بزرگ ترین پالایشگاه آفریقای جنوبی 
در مارس 2022 تعطیل شد. تعطیلی پالایشگاه ها همراه با هزینه های بالا برای ارتقا 
جهت مطابقت با مقررات جدید سوخت از مهم ترین معضلات این کشور است. ایران 
می تواند با احیای این پالایشگاه ها نفت خود را به  آفریقای جنوبی صادر کند. تا پیش 
از اعمال تحریم ها رقم صادرات نفت ایران به این کشور 380 هزار بشکه  در روز بوده 
است. طبق گفته رئیس جمهور، ایران برای بازسازی و صدور خدمات فنی و مهندسی 

به 4 پالایشگاه این کشور توافق کرده است.
پالایشگاه بورکینافاســو: تاکنون جزئیاتی از این پالایشگاه و نام آن ذکر نشده 
اســت و صرفاً جواد اوجی وزیر نفت ماه گذشــته از امضای تفاهمنامه ای بین دو 
کشور برای ساخت یک پالایشگاه نفتی خبر داده است. بورکینافاسو معادن خوبی 
نظیر معادن طلا دارد که می تواند خوراک بخشــی از صنعت و معدن ما را تأمین 

کند و به عنوان پشتوانه ای برای تأمین مالی این طرح قرار بگیرد.

سهام عدالت
ســهام عدالت )شرکت هاي ســرمایه پذیر( مالک مستقیم 69 درصد سهام 
پالایشگاه نفت تهران اســت و از طریق بانک ها نیز به صورت غیرمستقیم در 
پالایشــگاه یاد شده ســهام دارد. بانک تجارت 5، صادرات 5 و ملت 3 درصد 
ســهام پالایشــگاه نفت تهران را در اختیار دارند و 40 درصد سهام بانک هاي 
تجارت و صادرات و 30 درصد سهام بانک ملت در اختیار سهام عدالت است. 
به این ترتیب مجموع ســهامداري مستقیم و غیرمســتقیم سهام عدالت در 
پالایش نفت تهران به حدود 74 درصد مي رســد. ترکیــب هیات مدیره این 
پالایشگاه 4 نفر نماینده سهام عدالت و یک نفر نماینده شرکت ملي پالایش و 
پخش فرآورده هاي نفتي است. از طرف دیگر،  20 درصد سهام پالایشگاه هاي 
تبریز، بندرعباس و لاوان در اختیار ســهام عدالت اســت. این شــرکت ها در 
پالایشگاه هاي اصفهان و شیراز نیز 12 درصد سهم دارند. در واقع سهام عدالت 

در 6 پالایشگاه کشور، حداقل یک کرسي هیات مدیره دارد!

صندوق هاي بازنشستگي
صندوق بازنشســتگي بانک ملي، مالک مستقیم 20 درصد سهام پالایشگاه 
لاوان و 19 درصد از پالایشــگاه شیراز است. این صندوق 21 درصد هلدینگ 
غدیر را در اختیار دارد که این هلدینگ مالک عمده گروه نفت و گاز پارسیان 
است.صندوق بازنشستگي کارکنان صنعت نفت از طریق شرکت سرمایه گذاري 
اهداف مالک غیرمستقیم شرکت هاي پالایشي نفت است. شرکت سرمایه گذار 
اهداف،  مالک 33 درصدي نفت ستاره خلیج فارس است که سومین پالایشگاه 
بزرگ کشور محسوب مي شود. این شرکت 100 درصد شرکت پتروشیمي فردا 
را در اختیار دارد که 16 درصد پتروشیمي فناوران، 69 درصد نفت سپاهان و 
100 درصد پالایش نفت جي را در اختیار دارد. نفت ســپاهان و پالایش نفت 

جي، 3 و 5 درصد سهام پالایشگاه نفت اصفهان را در اختیار دارند.

هیات امناي صرفه جویي ارزي
هیات امناي صرفه جویي ارزي از سال 1378 فعالیت مي کند که اعضاي 
آن توســط وزیر بهداشت تعیین مي شوند. این هیات، مسوولیت اعزام هاي 
پزشــکي و بخشي از واردات دارو را در اختیار دارد. نکته عجیب اینکه 15 
درصد پالایشــگاه نفت اصفهان در اختیار این هیات اســت و 100 درصد 

شرکت آواي پردیس سلامت را نیز در اختیار دارد.

کنترل بازار دست کیست؟
به طور کلي، 99 درصد کنترل و مدیریت صنعت پالایشــي کشــور در اختیار 
دولت و نهادهاي عمومي اســت. به عبارتي، بخش خصوصي در این بازار پرتقاضا 
اصلا به حســاب نمي آید. تامین اجتماعي 45 درصد این بازار را در اختیار دارد. 
دولت )شــرکت ملي پالایش و پخش فرآورده هاي نفتي ایران( 35 درصد و سهام 
عدالت 11 درصد بازار را به دســت گرفته اند. ســازمان تامین اجتماعي نیروهاي 
مســلح نیز با سهم 8 درصدي از میزان پالایش نفت خام در جایگاه بعدي است.

در این فرایند، دولت در رتبه اول سهم از جریان هاي نقدي قرار دارد. 27 درصد 
از جریان هــاي نقدي پول حاصل از تولید فرآورده هاي پالایشــي به جیب دولت 
مي رود. 20 درصد از جریان نقدي در اختیار سازمان تامین اجتماعي و 15 درصد 
در اختیار شــرکت هاي سهام عدالت است. صندوق بازنشستگي نفت 8 درصد از 
جریان نقدي صنعت پالایشي را در دست دارد. تامین اجتماعي نیروهاي مسلح 3 

درصد و مابقي 2 درصد از پول حاصل از محصولات را در اختیار دارند.

 تداوم پيمان سپاري ارزي
قطعا صادرات را كاهش مي دهد

رییس اتاق بازرگاني، صنایع، معادن و کشاورزي ایران گفت: جهش 
نرخ ارز و تورم هاي بالا، هزینه هاي تولید را به  شدت بالا برده و قدرت 
رقابت پذیري تولید کمتر شده است؛ در این شرایط، در صورت اصرار 

بر تداوم پیمان سپاري ارزي، قطعا صادرات کاهش خواهد یافت.
باوجود انتشار برخي خبرهاي خوش مبني بر ایجاد گشایش هاي 
دیپلماتیــک، سیاســتگذاران در برخي حوزه ها با جدیت ســعي 
مي کننــد تا محدودیت هاي داخلي بیشــتري بر ســر راه فعالان 
اقتصادي ایجاد کنند. حسین سلاح ورزي، در چهارمین نشست در 
دور دهم هیات نمایندگان اتاق ایران افزود: در هفته هاي اخیر شاهد 
مخالفت هایي با نهادهاي بازارساز مثل بورس کالا به بهانه مقابله با 
گران فروشي و مقابله با تورم هستیم و باید به دولت یادآوري کنیم 
که تجربه هاي اجراي این سیاســت ها در کشــور را با دقت بیشتر 
بررسي کند؛ چراکه به اعتقاد ما راه حل کاهش رشد تورم از طریق 
خاموش کردن موتورهاي ایجاد نقدینگي مثل بدهي هاي بانکي و 
چاپ پول و همین طور کاهــش هزینه هاي تبادل از طریق بهبود 
روابــط بین الملل و رفع محدودیت ها خواهد بــود. او اظهار کرد: 
حذف نهادهایي مانند بورس و جایگزیني قیمت گذاري دستوري، 
به توسعه فساد منجر مي شود، بنگاه ها را زیانده مي کند و اثري جز 
کاهش تولید به دنبال نخواهد داشــت. به عقیده سلاح ورزي، اگر 
تحریم ها نتوانست اقتصاد ایران را به فروپاشي برساند، اجراي این 

سیاست ها حتما این کار را خواهد کرد.



ë سه شنبه ë 24 بهمن ë 1402 شماره 926 

امــروز 14

در حالــی که در نیمه اول 1400 حجم تجارت غیرنفتی 
کشــور 44 میلیارد دلار بود این رقم در سال جاری به 54 

میلیارد دلار افزایش یافت.
دولت گذشته به بهانه تحریم،  فرصت تجارت را از فعالان 
اقتصادی گرفت و  با دیوارکشــی که انجام داد،  باعث شــد 
تجارت ایران با شتاب بیشتری نزول کند. از نیمه دوم سال 
1400 دولت سیزدهم احیا تجارت برون مرزی کشور را در 
دســتور کار قرار داد و همین امر سبب شد که رکوردهای 
جدیــدی در این حوزه ثبت شــود. بر این اســاس تجارت 
خارجی غیرنفتی ایران در سال 1400 با تبادل 162 میلیون 
تن کالا با کشــورهای مختلف، رکورد 100 میلیارد دلاری 
را به ثبت رســاند که نســبت به مدت مشابه سال قبل آن 
یعنی ســال 1399 بیش از 38 درصد رشــد داشته است. 
دولت ســیزدهم،  احیای تجارت و تبــادل کالا را از طریق 
مذاکــره رئیس جمهور و وزارت امور خارجه با کشــورهای 
مختلف، پیوستن در پیمان های دوجانبه و چندجانبه،  برپایی 
نمایشگاه در کشورهای هدف صادراتی،  اعزام رایزنان بازرگانی 

و استفاده از پول ملی کشورها، دنبال کرد.
به گفته فعالان اقتصادی،  وضعیت تجارت ایران با کشورهای 
مختلف بهبود یافته و بازارهایی که در دولت روحانی از دست 
رفته بود، در این دولت در حال احیا شدن است و همچنین 
دولت سیزدهم در پی آن است که بازارهای جدیدی را برای 
فعالان اقتصادی فراهم کند تا صادرات غیرنفتی کشور، رونق 
بیشتری بگیرد. صحبت های فعالان اقتصادی و اعضای اتاق 
بازرگانی نشان می  دهد که تجارت ایران در حال احیا است و 
بزودی تجار می  توانند وارد بازارهایی شوند که سال ها انتظار 
آن را می  کشیدند. این بازارها در قالب پیمان های مشترک 

به دست آمده است. یکی از بازارهایی که در دولت سیزدهم 
برای تجار فراهم شده، بریکس )بریکس نام گروهی از کشورها 
به رهبری قدرت های اقتصادی نوظهور اســت و کشورهای 
برزیل، روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی در آن حضور 
دارند( اســت. بازار دیگر مربوط به اتحادیه اوراسیا )اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا )EAEU( یک اتحادیه اقتصادی است که 
اعضای آن بیشتر کشورهای شمال منطقه اوراسیا، در شرق 
اروپا هســتند( اســت. این دو بازار فرصت بکر و مناسبی را 
در اختیار صادرکنندگان قرار داده است. تجار و فعالان اتاق 
بازرگانی،  به آینده تجاری کشور خوشبین هستند و تأکید 
دارند که اقتصاد کشور به جهت افزایش درآمدهای صادراتی 
و برگشت ارز حاصل از صادرات بسیار بهتر خواهد شد و دیگر 
کشور با چالش و بحران ارزی روبه رو نخواهد شد. آن طور که 
سازمان توسعه تجارت اعلام کرده،  تعداد رایزنان بازرگانی تا 
پایان سال جاری به 22 نفر افزایش خواهد یافت و همچنین 
امسال بیش از 100 عنوان نمایشــگاه و رویداد تجاری در 
خارج از ایران برگزار خواهد شد که ایران در آن حضور فعالانه 
خواهد داشت. موافقت تجارت آزاد با سوریه،  ونزوئلا و تجارت 
آزاد با اوراســیا این امکان را به کشور خواهد داد تا صادرات 

کشور از دوران تنزل خود فاصله معناداری بگیرد.
آن طور که محمد رضوانی فــر،  رئیس کل گمرک ایران 
گفته اســت، تجارت خارجی کشــور در نیمه نخست سال 
جاری با 4.84 درصد رشــد به حــدود 54.6 میلیارد دلار 
رســیده است. از نظر میزان وزنی تجارت خارجی کشور در 
این مدت 85 میلیون و 300 هزار تن بوده که نسبت به مدت 
مشــابه سال قبل 23.78 درصد افزایش نشان می دهد. او با 
اشــاره به میزان صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی کشور به 

استثنای نفت خام، نفت کوره، نفت سفید و تجارت چمدانی، 
افزود: در مدت یادشده بیش از 67 میلیون و 700 هزار تن 
انواع کالاهای غیرنفتی به ارزش 24 میلیارد و 144 میلیون 
دلار صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر 
وزن 29 درصد افزایش و از لحاظ ارزش 2.62 درصد کاهش 

داشته است.
معــاون وزیر اقتصاد اعلام کرد: میزان واردات کشــور در 
نیمسال نخست سال جاری به 17 میلیون و 600 هزار تن و 
به ارزش 30 میلیارد و 443 میلیون دلار رسید که از افزایش 
6.89 درصدی در وزن و 11.62 درصدی در ارزش نسبت به 

مدت مشابه سال قبل برخوردار بوده است.
رضوانی فر با اشاره به اینکه در 6 ماهه نخست سال جاری 3 
قلم عمده کالاهای صادراتی شامل گاز طبیعی مایع شده با 2 
میلیارد و 200 میلیون دلار، پروپان مایع شده با یک میلیارد 
و 600 میلیون دلار و بوتان مایع شده با یک میلیارد و 200 
میلیون دلار بوده است، افزود: متوسط ارزش هر تن کالای 
صادراتی در این مدت از 473 دلار به 356 دلار رسیده است 

که نشانگر کاهش 24.56 درصدی است.
او ادامه داد: 3 قلم عمده کالاهای وارداتی در این مدت به 
ذرت دامی با یک میلیارد و 700 میلیون دلار، گوشــی های 
تلفن همراه با یک میلیارد و 200 میلیون دلار و دانه سویا با 

یک میلیارد دلار اختصاص داشت.
رضوانی فر بیان کرد: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای 
وارداتی هزار و 729 دلار بوده که نسبت به رقم هزار و 656 
دلار در 6 ماهه سال گذشته 4.42 درصد رشد داشته است.  
رئیس کل گمرک گفت: بیشــترین افزایش ارزش کالاهای 
وارداتی در بین 10 قلم عمده به ترتیب شــامل روغن خام 

رشد 10 میلیارد دلاری تجارت خارجی غیرنفتی در نیمه اول 1402
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بهره برداری از 20 میلیارد دلار طرح های نیمه تمام بالادســت و 
پایین دست صنعت نفت در مدت زمان دوسال از آغاز به کار دولت 

سیزدهم.
تحقق وعده ای که جــواد اوجی، وزیر نفت از ابتدای آغاز به کار 

خود روی آنها پای فشرد.
از ابتدای استقرار دولت ســیزدهم، رشد سرمایه گذاری در نفت 
و تکمیل طرح های نیمه تمــام در بخش های چهارگانه وزارت نفت 
)نفت، گاز، پتروشــیمی و پالایش( از جمله اولویت های اصلی این 
وزارتخانه به شمار می رفت به نحوی که در سال گذشته 12 میلیارد 

دلار طرح نیمه تمام به خط پایان رسید.
جواد اوجی وزیر نفت گفته اســت که خوشــبختانه شاهد رشد 
تولید نفت، گاز، فرآورده های نفتی و افزایش ظرفیت پالایشگاه های 
نفتــی و جمع آوری گازهای همراه مشــعل بودیم و ثمره آن را در 
رشــد اقتصادی گروه نفت و گاز شــاهدیم که به گواه مرکز آمار به 

عدد 19.7 رسیدیم.
برآورد شده که درصنعت نفت دست کم 64 طرح مهم و اولویت 
دار نیمه تمام وجود داشته که ارزش آنها 14.5 میلیارد دلار است.

براین اســاس عملیات اجرایــی 15 طرح جدید نیــز به ارزش 
14.3 میلیارد دلار در ســال جاری آغاز شــده کــه مجموع ارزش 
سرمایه گذاری این 79 طرح و پروژه به 28.8 میلیارد دلار می رسد.

وزیرنفــت گفته که امســال 64 طرح نیمه تمــام راکد وجدید 
اولویت دار به ارزش 14.5 میلیارد دلار به بهره برداری می رسد.

ازدولت سیزدهم به عنوان میراث دار تعهدات بسیار و طرح های 
نیمه تمام جامانده از دولت قبل یاد می شود.

علیرضا دانشــی مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، 
در گفت و گــو با »ایران اقتصادی«، اعلام کرده که بخشــی از عقب 
افتادگی ها در صنعت نفت ناشــی از دستورالعمل وزیر سابق نفت 
بوده که اجرای دستورالعمل های بازدارنده سبب شده بود تا حدود 
چهار ســال بخش عمده ای از دســتگاه ها و ماشین آلات دوار مورد 
تعمیرات اساسی قرار نگیرد؛ واقعیت این است که گذشته، گذشته 
اســت، اما آثار تخریبــی و زیانبار آن تا مدت هــا و تا زمان اصلاح 
کامل فرایندها همچنان باقی است. اگر کارها براساس پروتکل های 
کارشناسی متداول و مشــخص صنعت نفت دنیا پیگیری می شد، 
شــرایط راهبری، ارتقا و خلق ایده های نو و برنامه ریزی های جدید 
مدنظر، با ســهولت بیشــتر قابل دســتیابی بود، اما این پروتکل ها 

بدرستی رعایت نشد!
واقعیت این است که بخش مهمی از طرح های نیمه تمام صنعت 
نفت به جای مانده ازقبل را باید در مسیر ترک فعل وزیرنفت دولت 
قبل یعنی بیژن نامدار زنگنه تفســیر کــرد؛ از برنامه صادرات گاز 
کشــور گرفته تا برنامه بهینه سازی مصرف انرژی.برای مثال دولت 
دوازدهم اعلام کرد که در ســال 1399 صادرات گاز کشور به 195 
میلیون مترمکعب در روز می رسد و علاوه بر عراق و ترکیه مقاصد 

جدیدی مانند عمان و پاکستان نیز به لیست اضافه خواهد شد.
هــر چند کــه در عمل نه تنها صــادرات گاز از 70 میلیون متر 
مکعب در روز فراتر نرفت، بلکه صادرات گاز به همین کشــورها نیز 

با مسائلی همراه شد.
یا درمورد تولید گاز عدد یک میلیارد و 250 میلیون مترمکعب 
به عنوان ظرفیت تولید در ســال 1399 اعلام شد اما ظرفیت تولید 

از یک میلیارد متر مکعب در روز فراتر نرفت.
در همین راســتا، ظرفیت تولید نفت خام کشــور به 4 میلیون 
بشــکه در روز هم نرسید، درحالی که هدفگذاری 4 میلیون و 630 

هزار بشکه در روز بود.
در مورد بهینه ســازی مصرف انرژی هم که در برنامه بارها بر آن 
تأکید شد، تنها با نگاهی به وضعیت مصارف گاز در کشور می توان 
به میزان عقب ماندگی اجرا از برنامه ها پی برد. ســرمایه گذاری در 
صنعت نفت به عنوان مهم ترین مســأله داخلــی این صنعت، طی 
ســال های اخیر به میزان قابل توجهی کاهــش یافت به طوری که 
در 8 ســال دولت قبل نه تنها تعداد پروژه های جدید کلید خورده 
انگشت شمار بود، بلکه صرفاً پروژه هایی تکمیل شد که از دولت نهم 

و دهم آغاز شده بود.
حتی آنقدر سرمایه گذاری کم شد که برخی از پروژه های شروع 
شــده از دولت نهم و دهم هم همچنان نیمــه کاره ماند مانند فاز 
11 میدان گازی پارس جنوبی، پروژه ایران ال ان جی، توسعه کمی 
و کیفی پالایشــگاهی و پتروپالایشگاهی و بسیاری از مجتمع های 
پتروشــیمی تعریف شده درمسیر خط لوله اتیلن غرب.این پروژه ها 
به خاطر ترک فعل دولت قبل به مرکز هزینه بی بازده تبدیل شدند.

مسأله اینجاست که در دولت یازدهم و دوازدهم برخی از پروژه ها 
هم که توســط همین دولت طراحی شــده بود، رها شدند و هیچ 

پیشرفتی نداشتند؛ مانند پالایشگاه های هشتگانه سیراف.
شــرایط پروژه های نفتی و گازی کشــوربه شــکلی اســت که 
وزارت نفت دولت ســیزدهم باید بســیاری از طرح های نیمه تمام 
را دنبال کند.ناگفته پیداســت که انتظار دولت قبل برای برجام و 
بخصوص غربی ها عامل اصلی این افت ســرمایه گذاری در صنعت 
نفت بود و این صنعت را در بن بســت قــرار داد.درصورتی که اگر 
امکان اســتفاده از سرمایه خارجی فراهم باشد، باید جذب کرد؛ اما 
در غیر این صورت هم نباید منتظر ماند. در یک بررســی ساده تر، 
مشخص می شود که حتی شــرایط در برخی از زمینه ها نسبت به 
سال 1392 نیز افت کرد.از جمله میزان سرمایه گذاری و پروژه های 
آماده بهره برداری صنعت نفت که در هشــت سال دولت قبل حتی 
شرایط سال 1392 را هم نداشت.فراموش نکنیم که اگر دولت قبل 
بدرستی برنامه ریزی می کرد حتی در شرایط تحریم نیز می توانست 

سرنوشت قابل قبول تری را برای صنعت نفت رقم بزند.
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تثبیتاشتغال20میلیونشاغل
درپایان1401

در پایان سال 1401، بیشترین ماندگاری در وضع فعالیت 
در حوزه اشتغال صورت گرفت که مقدار آن 86.1 درصد بود

بررسی ها نشان می دهد که وضعیت اشتغال از زمستان سال 
1400 تا زمستان سال 1401، دارای بیشترین پایداری بوده و 

اغلب شاغلان در شغلشان تثبیت شده اند.
جریان نیروی کار از زمستان سال 1400 تا زمستان سال 
1401، این روایت را بازگو می کند که بیش از 20 میلیون شاغل 
در زمستان 1400، شغل خود را در زمستان سال 1401 حفظ 
کرده اند. به عبارتی براساس این داده ها از جابه جایی نیروی کار، 
در پایان ســال 1401، 20 میلیون شاغل از پایداری اشتغال 

برخوردار شده اند.
همچنین بر اساس نتایج داده ها از جابه جایی نیروی کار از 
زمستان سال 1400 تا زمستان سال 1401، نسبت بیکاری 
کاهشی و نسبت اشتغال افزایشی بوده است. به معنای دیگر 
در پایان سال 1401، اشتغال روند افزایشی به خود گرفته و در 
مقابل این نرخ بیکاری است که با روند نزولی مواجه بوده است. 
بنابر داده های مرکز آمار ایران، تعداد بیکاران در سال 1400، 
2 میلیون و 409 هزار و 142 نفر بوده که بیشــترین درصد 
جابه جایی رادر ســال 1401 داشته است. به طوری که 36.7 
درصد بیکاران از زمســتان 1400 تا زمستان 1401، شاغل 
شده اند. بدین ترتیب از مجموع 2 میلیون و 409 هزار و 142 
بیکار، 884 هزار و 155 بیکار توانسته اند در سال 1401 شغل 
به دست بیاورند.در همین حال، 86.1 درصد از شاغلان زمستان 
ســال 1400 در زمستان 1401 شغل خود را حفظ کرده اند. 
به عبارتی در سال 1401 از مجموع 23 میلیون و 173 هزار و 
759 شاغل در زمستان سال 1400، 19 میلیون و 952 هزار 
و 606 نفر در زمستان سال 1401 شغل خود را حفظ کرده اند. 
بنابراین، بیــکاری در بین ایــن دو دوره بی ثبات ترین وضع 
فعالیت را داشته و درعین حال اشتغال بیشترین ماندگاری را 
به خود اختصاص داده است. 13.9 درصد از شاغلان از زمستان 
1400 تا زمستان 1401 یا بیکار شده اند یا به جمع جمعیت 
غیرفعال اضافه شده اند. 3.3 درصد از شاغلان از زمستان سال 
1400 تا زمستان 1401 بیکار شده اند و تعداد آنها 764 هزار و 
737 نفر بوده است. در همین بازه زمانی 10 درصد از شاغلان 
به جمعیت غیرفعال کشور افزوده شده اند. به معنای دیگر 2 
میلیون و 456 هزار و 418 نفر از شــاغلان از زمستان سال 
1400 تا زمســتان 1401 شغل خود را از دست داده و دیگر 

تمایلی به یافتن شغل ندارند.
بر پایه جریان نیروی کار از زمستان سال 1400 تا زمستان 
ســال 1401، 6.4 درصد از جمعیت غیرفعال موفق به یافتن 
کار شده و شاغل شده اند. این تعداد افراد در حدود 2 میلیون 
و 416 هزار و 69 نفر می شــوند. در همین حال از زمســتان 
سال 1400 تا زمستان سال 1401، سهم بیکاران 39 درصد 
بوده است. از 2 میلیون و 409 هزار و 142 بیکار در این بازه 
زمانی، علاوه بر خروج بیش از 884 هزار بیکار از جمعیت بیکار 
و شــاغل شدن آنها، 24.3 درصد از بیکاران نیز دیگر تمایلی 
برای یافتن کار نداشتند و به جمعیت غیرفعال اضافه شده اند. 
به عبارتی بیش از 585 هزار و 421 بیکار تمایلی به یافتن کار 
نداشته اند.اما از طرفی حدود 41 هزار نفر از جمعیت غیرفعال 
از زمستان 1400 تا زمستان 1401 تمایل خود را برای یافتن 
کار ابراز کرده و بنابراین به جمعیت بیکار کشور اضافه شده اند. 
بر پایه داده های جریان نیروی کار از زمســتان سال 1400 تا 
زمستان سال 1401، سهم شاغلان با 0.1 درصد رشد به 36.9 
درصد افزایش یافت و نرخ بیکاری نیز با 0.1 درصد کاهش به 
3.7 درصد رسید. جمعیت غیرفعال نیز از زمستان سال 1400 
تا زمســتان 1401 نیز بدون تغییر ماند و همان سهم 59.4 
درصدی خود را حفظ کرد. بدین ترتیب بیشترین ماندگاری 
در وضع فعالیت در حوزه اشــتغال صورت گرفت و مقدار آن 

86.1 درصد بوده است.
بازار کار با اســتفاده از آمار جمعیت فعال، سطح اشتغال و 
نرخ بیکاری مورد مطالعه قرار می گیرد. مقایسه این شاخص ها 
در زمان های مختلف، تغییرات بازار کار را در طول بازه زمانی 
نشــان می دهد.اما جابه جایی هایی که در داخل این مقاطع 
زمانی رخ می دهد با این شاخص ها مشخص نمی شود. بنابراین 
داده های جریان نیروی کار همه تغییراتی که ممکن اســت 

داده های مقاطع زمانی نشان ندهند را پوشش می دهد.
بر پایه اعلام مرکز آمار از تغییرات شاخص های بازار کار در 
زمستان سال گذشته، نرخ مشارکت اقتصادی نسبت به همین 
مدت از 4/40 درصد به 40.5 درصد افزایش یافت و سیگنال 
مثبتی به بازار کار نشان داد. در همین مدت اشتغال با افزایش 

262 هزار نفری مواجه شد.

سویا با رشــد 188.53 درصدی، جو با رشد 1374.74 درصدی و گوشی های تلفن همراه با رشد 134.94 
درصدی بوده است.

او درخصوص بیشترین کاهش ارزش کالاهای وارداتی در بین 10 قلم عمده در نیمه نخست امسال، اضافه 
کرد: برنج با 49.78 درصد، گندم با 49.23 درصد و روغن پالم با 12.70 درصد بیشترین کاهش را دارا بودند. 
رضوانی فر تصریح کرد: در بین اقلام عمده کالاهای صادراتی بیشترین افزایش به لحاظ ارزش در این مدت 
به گاز طبیعی مایع شده با 124.79 درصد، گازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده با 49.27 
درصد و اوره با 41.12 درصد و بیشترین کاهش در ارزش کالاهای صادراتی به متانول با 23.53 درصد، پروپان 
مایع شده با 18.84 درصد و میلگرد با 12.57 درصد اختصاص داشته است. او مقاصد عمده کالاهای صادراتی 
ایرانی در این مدت را به ترتیب چین با 6.9 میلیارد دلار، عراق با 4.5 میلیارد دلار، امارات متحده عربی با 3 
میلیارد دلار، ترکیه با 2.4 میلیارد دلار و هند با 1.1 میلیارد دلار اعلام کرد. معاون وزیر اقتصاد بیان داشت: 5 
کشور عمده مبدأ کالاهای وارداتی به ترتیب شامل امارات متحده عربی با 9 میلیارد دلار، چین با 8.8 میلیارد 
دلار، ترکیه با 3.3 میلیارد دلار، آلمان با 1.1 میلیارد دلار و هند با 987 میلیون دلار است. رضوانی فر با اشاره 
به واردات کالاهای اساسی در نیمسال نخست سال جاری، گفت: در این مدت 11 میلیون تن انواع کالاهای 
اساسی به ارزش 9 میلیارد و 100 میلیون دلار وارد کشور شد که با اختصاص 62.47 درصد از وزن و 29.95 
درصد از ارزش کل واردات در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش 1.5 درصدی در وزن و کاهش 6.14 
درصدی در ارزش داشته است.او در رابطه با اقلام عمده کالاهای اساسی، اظهار داشت: ذرت، دانه سویا، روغن 
دانه آفتابگردان، برنج، گندم، روغن خام سویا، جو و پالم اویل اقلام عمده کالاهای اساسی وارداتی به کشور 
بودند که درمجموع از نظر وزنی 55.23 درصد و از نظر ارزشی 19.73 درصد از کل واردات کشور را به خود 
اختصاص دادند. رئیس کل گمرک در رابطه با آمار ترانزیت خارجی کشــور در 6 ماهه نخست سال جاری، 

گفت: ترانزیت خارجی کشور در این مدت با رشد 8.24 درصدی به 7.7 میلیون تن رسید.

افزایش حضور تجار خارجی
مهدی ضیغمی،  رئیس ســازمان توسعه تجارت درخصوص مبادلات تجاری کشور گفت: سازمان توسعه 
تجارت وظیفه گسترش روابط تجاری و اقتصادی را برعهده دارد و بر این اساس ما ترویج، توسعه و تمرکز را 
در دستور کار قرار داده ایم تا با استفاده از ابزارهای لازم به اهداف توسعه مبادلاتی دست پیدا کنیم. او ادامه 
داد: امیدواریم امســال مابین دو هزار تا ســه هزار و 500 تاجر خارجی وارد کشور  شوند و از این طریق  با 
صادرات کالا هایی با ارزش افزوده ضرر ها جبران  شود.  ارزش صادرات کالا های صنعتی ما 348 دلار است. 
ما کالاهای صنعتی مثل گوشی تلفن همراه وارد می کنیم و ارزش کالا های صنعتی ما اصلاً پایین نیست و با 
کالا های خارجی قابل رقابت است . ما با کشور های تحریمی مانند مکزیک در حوزه  کالا های دارویی و پزشکی 

برنامه های صادراتی داریم.

نابودیازدرون
ادامه از صفحه3

ایــن ژنرال رژیم صهیونیســتی تصریح کرده اســت: »جدای از اینکه 
تل آویو بازدارندگی در برابر غزه را از دســت داده، در کرانه باختری نیز 
عملیات های مقاومتی روز به روز در حال افزایش اســت و حزب الله هم 
بدون هرگونه ترس و هراســی به تهدید ایــن رژیم مبادرت می کند. اما 
کابینــه تندرو کنونی تمامی اصول و مبانی را زیر پا گذاشــته و موجب 
تجزیه و نابودی ارتش شــده و این بزرگ ترین خطر برای اسرائیل است. 
علاوه بــر این اقدامات بنیامیــن نتانیاهو موجب تضعیــف دیوان عالی 
اسرائیل و ضربه زدن به نیروهای ذخیره ارتش و کاهش قدرت عملیاتی 

آن و عدم آمادگی نیروها شده است.«
 جانشین سابق رئیس ستاد کل ارتش رژیم صهیونیستی در حالی از نابودی 
تــوان بازدارندگی این رژیم در برابر ایران، حزب الله، نوار غزه و کرانه باختری 
سخن می گوید که نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستی نیز اذعان به نابودی 
از درون دارد و اعلام کرد که رهبران کنونی این رژیم کور هستند، همان طور 

که در آستانه جنگ 1973 کور بودند.
به گزارش روزنامه القدس العربی، ایهود باراک، در ســخنانی تأکید کرده 
است: »تل آویو با چالش های داخلی مربوط به موجودیت خود مواجه است 
که کمتر از چالش های خارجی نیست، لذا اسرائیل از داخل در حال ویرانی و 

نابودی است.«
باراک ســراغی هم از عادی ســازی روابط با عربستان گفت و بیان داشت 
که اگر چه این عادی ســازی به عنوان سرآغازی برای به رسمیت شناختن 
»اســرائیل« توسط کشورهای اســلامی دیگر، برای تل آویو مهم است و به 
منزله یک فرصت اقتصادی بسیار مهم خواهد بود، اما راه آن پیچیده است و 

هیچ گونه تضمینی برای دستیابی به آن وجود ندارد.
ایهود باراک همچنین اعلام کرد که نسبت به توانایی دولت فعلی بنیامین 
نتانیاهو برای برآورده کردن کمتر آنچه که سعودی ها و امریکایی ها در مورد 
مسأله فلسطین می خواهند، تردید دارد. نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستی 
همچنین تصریح کرد که »این یک شوخی تاریخی محسوب می شود؛ زمانی 
که روند عادی سازی روابط با عربستان به بلوغ رسیده در عین حال یک دولت 

غیرطبیعی در اسرائیل وجود دارد.«
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در ۱۱ آوریل سال ۲۰۲۳ پیشرفت بزرگی در 
فضای هوش مصنوعی چین رخ داد، اداره فضای 
سایبری چین )CAC(، پیش نویس مقررات مربوط 
به هوش مصنوعی مولد )GenAI( را منتشر کرد. 
در این سند از هیچ شرکت خاصی نام برده نشده 
اما نحوه بیان آن روشــن می کند که از راه اندازی 
بی وقفه چت ربات های چین و ایالات متحده الهام 
گرفته شده اســت.پیش نویس مقررات، ترکیبی 
از محدودیت هــای معقــول در مــورد خطرات 
هوش مصنوعی و ادامه ســنت قوی دولت چین 
در مداخلــه تهاجمی در صنعت فناوری اســت. 
بســیاری از بندهای پیش نویس مقررات، اصولی 
هســتند که منتقدان هوش مصنوعی در غرب از 
آن دفاع می کنند؛ داده های مورد اســتفاده برای 
آمــوزش مدل های هوش مصنوعــی مولد نباید 
مالکیت معنوی یا حریم خصوصی را نقض کنند. 
الگوریتم ها نباید بین کاربران بر اساس نژاد، قومیت، 
سن، جنسیت و سایر ویژگی ها تبعیض قائل شوند. 
شرکت های هوش مصنوعی باید از منابع داده های 

آموزشی و نحوه استفاده انسان شفاف باشند.
در عین حال، قوانینی نیز در آن وجود دارد که 
سایر کشورها احتمالا از اطاعت آنها سر باز می زنند. 
دولت از افرادی که از این ابزارهای هوش مصنوعی 
مولد استفاده می کنند می خواهد با هویت واقعی 
خود )مانند هر پلتفرم اجتماعی در چین( ثبت نام 
کنند و محتوایی که نرم افزار هوش مصنوعی تولید 
می کند باید »ارزش های اصلی سوسیالیســم« را 
منعکــس کند.هیچ یک از این الزامات تعجب آور 
نیست. دولت چین در سال های اخیر شرکت های 
فناوری را با قدرت کنترل  و پلتفرم ها را به دلیل 
ســهل انگاری مجازات می کند. این ســند باعث 
می شود تا این سنت نظارتی به راحتی قابل مشاهده 
باشد.این واقعیت که دولت چین می تواند به سرعت 
به یک پدیده فناوری جدید واکنش نشان دهد یک 
شمشیر دولبه است. مت شیهان، یکی از همکاران 
بنیاد کارنگی برای صلح بین المللی می نویسد که 
نقطه قوت این رویکرد که به هر روند فناوری جدید 
به طور جداگانه نگاه می کند، »دقت آن است که 
راه حل های خاصی برای مشــکلات خاص ایجاد 
می کند«.علیرغم ماهیت محدودکننده، این سند 
تشویقی ضمنی برای شرکت ها در ادامه کار بر روی 
هوش مصنوعی است. حداکثر جریمه پیشنهادی 
برای نقض قوانین حدود ۱۵هزار دلار است که برای 
هر شرکتی که ظرفیت ساخت مدل های بزرگ را 

دارد رقمی ناچیز است.
البتــه، اگر شــرکتی هر بار کــه مدل هوش 
مصنوعی آن قوانین را نقض کند جریمه شــود، 
مبالغ ممکن است انباشته شود. اما اندازه جریمه 
نشان می دهد که قوانین برای ترساندن شرکت ها از 
سرمایه گذاری در هوش مصنوعی ساخته نشده اند.

بر اساس پیش نویس مقرراتی که منتشر شد، 
شرکت های فناوری چینی باید محصولات مولد 
هوش مصنوعی را در آژانس فضای سایبری چین 
ثبت کنند و قبل از انتشــار عمومی آن ها را برای 

ارزیابی امنیتی ارسال کنند.
ایــن مقــررات عملا تمــام جنبه های هوش 
مصنوعــی مولــد از نحوه آمــوزش آن گرفته تا 
نحــوه تعامل کاربران با آن را پوشــش می دهد، 
شــرکت های فناوری مسئول »مشروعیت منبع 
داده های پیش آموزشی« خواهند بود تا اطمینان 
حاصل کنند که محتوا منعکس کننده »ارزش اصلی 
سوسیالیسم« است.شرکت ها باید اطمینان حاصل 
کنند که هوش مصنوعی خواستار »براندازی قدرت 
دولتی« یا سرنگونی حزب حاکم کمونیست چین، 
اقداماتی برای »تفرق در کشور« یا »تضعیف وحدت 
ملی«، تولید محتوای مســتهجن یا غیراخلاقی 
تشــویق خشــونت، افراط گرایی، تروریســم یا 
تبعیض  نیست. افرادی که قوانین را نقض کنند 
بــا جریمه های بین ۱۰هزار یوان )۱۴۵۴ دلار( تا 

۱۰۰هزار یوان )۱۴۵۴۵ دلار( روبرو خواهند.
مقررات مربوط به هوش مصنوعی مولد برای هر 
شخصی اعمال می شود که با استفاده از محصولات 
هوش مصنوعی مولد خود در چین خدمات ارائه 
می دهد. تا زمانی که محصول مولد هوش مصنوعی 
در دسترس عموم قرار نگیرد یا به صورت عمومی 
برای کاربران در چین به بازار عرضه شود، دیدگاه 
بهتر این است که مقررات مربوط به هوش مصنوعی 
مولد اعمال نشود. ارائه یک محصول مولد هوش 
مصنوعی به تعدادی منتخب از شرکت ها در چین 
یا چند کاربر آزمایشی از پیش شناسایی شده لزوما 
نباید باعث ایجاد مقررات مربوط به هوش مصنوعی 
مولد شود.با این حال، حتی اگر یک کسب وکار تمام 
اقدامات را انجام دهد تا اطمینان حاصل کند که 
محصول هوش مصنوعی تولیدی آن توسط هیچ 
فردی در چین اســتفاده نمی شود همچنان باید 
نســبت به منبع داده ای که برای آموزش هوش 
مصنوعی اســتفاده می کند، مراقب باشد. از این 
نظر، تاثیر فراسرزمینی قانون حفاظت از اطلاعات 
شخصی )PIPL( به ویژه در این مورد مرتبط است 
زیرا استفاده از الگوریتم ها برای پردازش داده ها به 
منظور تولید چیزی شبیه به آنچه پردازش انسانی 

انجام می دهد.

قوانین هوش مصنوعی در 
چین کدامند؟

شــرکت چینی هواوی دیــروز از جدیدترین مدل 
هوش مصنوعی خود با نام پانگو مدل ۳ رونمایی کرد 
که برای پاسخگویی به نیاز های خاص صنایع مختلف 
طراحی شــده است. به نقل از سی جی تی ان، هوش 

مصنوعی تازه هواوی دارای ساختاری سه لایه است و 
مدل هــای پایه برای زبان و بینش در پایین، مدل های 
خاص صنعت در وسط و ویژگی های خاص در بالا قرار 
دارند. به عنوان مثال، ایــن مدل می تواند برای پیش 
بینی مسیر های طوفان، ارائه خدمات تلفنی اضطراری 
یا شناســایی اجسام خارجی در یک تسمه نقاله مورد 
استفاده قرار گیرد.ژانگ پینگان، رئیس خدمات ابری 
هوآوی، ادعا کرد که پانگو مدل ۳ می تواند به ســرعت 

با ســناریو های استفاده جدید ســازگار شود و توسط 
کاربران برای رفع نیاز های خاص آن ها سفارشی شود. 
این شرکت همچنین یک کیت توسعه دهنده منتشر 
کرده تا مشــتریان بتوانند مدل های خود را بر اساس 
پلتفــرم مذکور طراحی کرده و آن ها را آموزش دهند.
ایــن مدل هوش مصنوعی قبــلًا برای پیش بینی آب 
 و هوا مورد اســتفاده قرار گرفته و نتایج قابل توجهی

 داشته است. 

هوش مصنوعی جدید هواوی برای 
رفع نیاز های پیچیده

دلار  49.850

یورو 54.180

پوند  63.050

درهم  13.620

لیر  1.930

سکه  تمام  28.450.000

سکه نیم  15.400.000

سکه ربع  10.420.000

سکه یک گرمی  6.400.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

معرفی R 12 NineT رودستر به مناسبت 
صد سالگی  بی ام و موتوراد

هیچ کس در رعایت سلامتی کامل نیست!

طلا در تلاش برای حصول 
کشش صعودی

شرکت ترکیه ای SealVans دو کاروان آبی-خاکی خلاقانه 
و جذاب را معرفی کرده است که همزمان قابلیت تردد جاده 
و دریا دارند. این کاروان ها از ویژگی های مشــترک قایق ها و 

کاروان های سنتی سود می برند.
ایــن کمپانی پس از تولیــد موفقیت آمیز نســخه های 
پیش تولیدی در سال قبل هم اکنون نسخه های کمپر-قایق 
محصــولات خود را برای بازار اروپا معرفی کرده اســت. این 
دو وســیله نقلیه آبی-خاکی که با نام هــای 4.20m Seal و 
7.50m Seal شناخته می شوند راه حلی منحصربه فرد برای 
خانواده های ماجراجویی هســتند که به دنبال حضور در آب 
و زمین و بدون استفاده از وسایل نقلیه مختلف خواهند بود.

کاروان آبی-خاکی SealVans می تواند به عنوان یک کاروان 
زمینی سنتی یا قایق کاملًا کاربردی عمل کند. برخلاف دیگر 
وســایل نقلیه دوزیســت، در تبدیل این محصول جدید به 

کاربری زمینی یا آبی نیازی به تغییرات اضافی در بدنه یا انجام 
فرایندهای پیچیده نخواهد بود. کمپانی یاد شده می گوید:

زمــان طراحی محصولات جدید، یکی از اهداف اصلی ما 
 SealVans ارائه حمل ونقل آسان در زمین و دریا بوده است. با
شما احساسی شبیه حضور در خانه خود خواهید داشت. این 
محصولات یک کاروان و قایق لوکس هستند که برای تأمین 

تمامی نیازهای اساسی مشتریان طراحی شده اند
وجه تمایز اصلی بین دو نسخه از کاروان های آبی-خاکی 
 Seal به ابعاد و طرح آن ها مربوط می شــود. مدل SealVans
4.20m ابعــاد جمع و جورتری داشــته و وزن آن زیر ۷۵۰ 
کیلوگرم است. این مدل برای سفرهای کوتاه تر طراحی شده 
و به خاطر ابعاد کوچک تر خود گزینه ای ایده آل برای دو نفر 
بزرگ سال است. همچنین بسته به قوانین محلی شاید نیازی 
به هیچ گونه مجوزی جهت حضور در آب وجود نداشته باشد؛ 

اما مدل 7.50m Seal بیشتر به دنبال جلب نظر خانواده هاست 
و می تواند سه فرد بزرگ سال یا خانواده ای کوچک شامل پدر 
و مادر و دو کودک را در خود جای دهد. این مدل ما را به یاد 
کاروان های زمینی با دو اکســل می اندازد اما طراحی خاص 

و متفاوتی دارد.
این نسخه از کاروان های آبی-خاکی یاد شده در آب به قایق 
تبدیل می شود تا سرنشینان تجربه ای منحصربه فرد داشته 
باشند. آشپزخانه کامل، حمام کوچک با دوش و صندلی های 
راحت جزو تجهیزات 7.50m Seal هستند. حداکثر وزن این 
کاروان نیز به ۳۰۰۰ کیلوگرم رسیده و ارتفاع داخلی آن نیز 
۲ متر خواهد بود. نیروبخش کاروان موردبحث ما پیشــرانه 
هوندا با ۵۰ اســب بخار و یا قوای محرکه برقی است که در 
نهایت باعث ایجاد حداکثر سرعت ۱۳ نات یا ۲۴ کیلومتر در 

ساعت خواهد شد.

پژوهش جدیدی که در »دانشگاه یورک« انجام شده است، نشان می دهد که تقریبا هیچ کس 
در رعایت ملاحظات مربوط به سلامتی کامل نیست و می تواند این شرایط را بهبود ببخشد.

 به نقل از ســایتک دیلی، یک پژوهش بلندمدت جدید که روی داده های ســطح جمعیت 
انجام شده است، نشان می دهد که وقتی پای رعایت ملاحظات مربوط به سلامتی به میان 

می آید، تقریبا همه می توانند وضعیت خود را بهبود دهند و ارتباط بین فاکتورهای 
ریســک ســبک زندگی و نرخ مرگ و میر در طول زمان و گاهی به شکلی 

عجیب تغییر می کنند
»جنیفر کوک«دانشیار دانشکده سلامت »دانشگاه یورک«و پژوهشگر 
ارشد این پروژه گفت: بسته به اینکه چگونه می خواهید به این اعداد 
نــگاه کنید، می توانید ایــن را یک خبر خوب یا یک خبر بد در نظر 
بگیرید. آنچه ما کشف کرده ایم، این است که رابطه عوامل خطر سبک 
زندگی و نرخ مرگ ومیر به مرور زمان تغییر می کند و می توان آن را 
با عواملی مانند تکامل درمان ها و تغییر انگ اجتماعی توضیح داد. به 

طور کلی، وقتی صحبت ســبک زندگی می شود بسیاری از ما اشکالی 
در کار خود داریم و احتمال بیشــتری دارد که نســبت به دهه ۸۰ یک 

عامل خطرســاز برای سلامتی را در سبک زندگی خود جا داده  باشیم. این 
امر در واقع با خطر مرگ ومیر حتی بیشتر از قبل همراه است.

این پژوهش، داده های یک نظرسنجی انجام شده در آمریکا را بین سال های ۱۹۸۸ تا 
۱۹۹۴ و ۱۹۹۹ تا ۲۰۱۴ مورد بررسی قرار داده و احتمال مرگ ومیر طی پنج سال را برای افراد 
۲۰ ساله یا بالاتر بررسی کره است. این گروه پژوهشی، ۱۹ عامل خطر متفاوت را مورد بررسی 
قرار دادند و سپس داده ها را براساس سن، جنسیت، چاقی و قومیت تنظیم کردند. چیزی که آنها 
به طور کلی دریافتند، این بود که کمتر از سه درصد افراد هیچ کدام از عوامل خطر را نداشتند.
کوک ادامه داد: اگرچه پژوهش های پیشین، عوامل خطر را به خوبی ثبت کرده اند اما آنچه کمتر 
شناخته  شده، رابطه بین خطرات گوناگون و احتمال مرگ ومیر به مرور زمان است. ما دریافتیم 
که این رابطه گاهی اوقات می تواند متناقض باشد.برای مثال، میزان سیگار کشیدن که مدت ها 
با بیماری هایی مانند ســرطان، بیماری های قلبی، سکته و دیابت مرتبط دانسته شده، به لطف 
کمپین های قوی سلامت عمومی کاهش یافته است. با وجود این، خطر کلی سیگاری بودن با 
گذشت زمان افزایش یافته است. این موضوع ممکن است در بودجه تحقیقاتی نیز منعکس شود.

کوک گفت: اگر پژوهش های سرطان را بررسی کنید، می بینید که به طور کلی بودجه زیادی 
وجود دارد اما به طور ویژه به سرطان ریه اختصاص داده شده است که به نظر می رسد با خطاهای 
اخلاقی و در نتیجه بودجه کمتر مرتبط باشد. وقتی خطر مرگ ومیر مرتبط با سرطان ریه را با 
سایر سرطان های رایج مقایسه می کنید، می بینید که میزان خطر بسیار زیاد است. بنابراین، 

من فکر می کنم که عدم توجه مضر است.
حوزه اصلی پژوهش کوک، چاقی اســت و او در این پژوهش دریافت که 

اگرچه شیوع چاقی افزایش داشته اما خطرات آن کاهش یافته اند.
وی افزود: اگرچه افراد مبتلا به چاقی بیشــتر می شوند اما در واقع 
این موضوع به مرور زمان منجر به مرگ ومیر بیشتر نمی شود. بنابراین، 
من فکر می کنم نکته واضح دیگری که باید بدانیم، این است که ما 
در درمان پیامدهای مرتبط با چاقی بســیار خوب هستیم و بیشتر 
ما صرف نظــر از وزن بدن خود، چیزی داریم که احتمالا می توانیم 

روی آن کار کنیم.
برخی دیگر از نکات مرتبط با ســلامتی که کوک در داده ها یافت، 

به شرح زیر هستند.
میــزان دیابت و فشــار خون بالا به مرور زمان افزایش یافته اســت اما 

خطرات کاهش یافته اند.
افراد بیشــتری ورزش نمی کنند و این در حــال حاضر با نتایجی بدتر از آنچه قبلا 

بوده مرتبط است.
مصرف داروهای سلامت روان در دهه ۱۹۸۰ یک عامل خطر مهم به شمار نمی رفت اما در 

مجموعه داده های بعدی با افزایش مرگ ومیر همراه بود.
تمام نکردن دبیرستان با خطرات سلامتی همراه است؛ در حالی که در دهه ۱۹۸۰ چنین نبود.

کوک خاطرنشــان کرد: اگرچه این پژوهش نشان می دهد که تقریبا همه ما در مورد عوامل 
گوناگونی مانند رژیم غذایی، ورزش، سیگار، مصرف الکل و مواد مخدر جای کار داریم اما عواملی 
وجود دارند که خارج از کنترل فردی بســیاری از افراد هســتند.وی افزود: وقتی مواردی مانند 
ناامنی غذایی و آموزش پایین را به عنوان یک جامعه بررسی می کنیم، می بینیم که ممکن است 
ســلامت برای بسیاری از مردم انتخاب آســانی نباشد. وقتی این عوامل خطر را می بینیم، باید 

نسبت به آنها حساس باشیم.

پیرو انتشار داده های اقتصادی که به رشد اقتصادی 
ضعیف در چین اشاره داشت، طلا امروز در تلاش برای 

حرکت در مسیر صعودی است.
 به نقل از »اف ایکس استریت« قیمت طلا در اولین 
روز هفته ی جدید، برای به دست آوردن هر گونه کشش 
معنی داری تلاش می کند و در اوایل جلســه ی اروپا، به 
حرکات الاکلنگی بین سودهای خفیف و زیان های جزئی 

ادامه می دهد.
طلا )XAU/USD( در حال حاضر در محدوده ی 1924 
تا ۱۹۲۵ دلار معامله می شود که تحت تأثیر ترکیبی از 
نیروهــای واگرا قرار دارد و حاکــی از عدم تغییرات در 

طی روز است.
محیط متداول گریزان از ریسک - همانطور که لحن 
ضعیف تر در بازارهای ســهام به آن اشاره دارد - به نفع 
دارایی های سنتی امن است و به خودی خود می تواند از 

قیمت طلا نیز حمایت کند.
مجموعه ای از داده های اقتصادی ضعیف چین که در 
هفته ی گذشته منتشر شد، از جمله ارقام پایین تر تورم 
در روز دوشنبه، نگرانی ها پیرامون کند شدن رشد دومین 

اقتصاد بزرگ جهان را برانگیخت. 

 تورم
داده هــا حاکــی از آن بــود کــه شــاخص قیمت 
تولیدکننده ی چین )PPI( در ماه ژوئن با ســریع ترین 
شتاب در هفت سال و نیم گذشته کاهش یافت، در حالی 
که شاخص تورم مصرف کننده در پایین ترین سطح خود 
از سال ۲۰۲۱ باقی ماند. جدا از این، برخی رویدادهای 
ژئوپلیتیــک نیز در این میان می تواند بر بازارهای مالی 
تأثیر بگذارد که یکی از آنها درگیری بین ایالات متحده 
و چین - به عنوان دو اقتصاد بزرگ جهان - اســت که 

احساسات سرمایه گذاران را تحت الشعاع قرار می دهد.
 )USD( گذشــته از آن، افزایش تقاضای دلار آمریکا
همــواره به عنوان یک بــاد مخالف برای قیمت طلا در 
نظر گرفته می شود.در کنار این ها، در نبود گزارش های 
سرفصل حقوق و دستمزد غیرکشاورزی ایالات متحده 
)NFP(، کاهش غیرمنتظره ی نرخ بیکاری و رشد مداوم 
دستمزدها، نشان دهنده ی شرایط فعلی بازار کار است. 
ایــن امر به نوبــه ی خود، نه تنها احتمــال افزایش ۲۵ 
واحدی نرخ توســط فدرال رزرو را در نشست ۲۵ تا ۲۶ 
ژوئیه تأیید کرد، بلکه به اوراق قرضه ی دو ساله ی دولت 
ایالات متحده که حســاس به نرخ بهره است، اجازه ی 
کاهش از بالاترین میزان از ژوئن ۲۰۰۷ را نیز می دهد.

افزون بر آن، بازدهی معیار ۱۰ ســاله خزانه داری ایالات 
متحده در حدود ســطح ۴.۰ درصد ثابت باقی می ماند 
و از ایــن رو ضمن احیای تقاضای دلار، افزایش را برای 

کالای دلاری محدود می کند. 

در حالــی که فعــالان بازار در آســتانه ی انتشــار 
گزارش های کلیدی، در موضع احتیاط به ســر می برند، 
شاخص دلار آمریکا پس از دو عقبگرد، اندکی بهبود یافت.
 به نقل از »اف ایکس استریت«، شاخص دلار آمریکا 
)DXY(، پس از فروش شدید روز جمعه که در پی انتشار 
گزارش NFP اتفاق افتاد، تا حدودی به آرامش می رسد و 

در ابتدای هفته به منطقه 102.40 بازمی گردد.
شــاخص دلار، هم اکنون به گزارش CPI و اظهارات 
فدرال رزرو خیره شــده است این شــاخص پس از دو 
عقب نشــینی متوالی روزانه در روز دوشنبه، تا حدودی 
علاقــه به خریــد را افزایــش می دهــد؛ در این بین، 
سرمایه گذاران در حال ارزیابی انتشار حقوق و دستمزد 
ژوئن )بیش از 209 هزار شــغل( در روز جمعه هستند 
و البتــه انتظارات برای افزایــش 25 واحدی نرخ بهره، 
همچنان بدون تغییر باقی مانده است.در این راستا، ابزار 
نظــارت بر نرخ گــروه CME در بحبوحه ی پس زمینه ی 
انعطاف پذیری مستمر اقتصاد ایالات متحده و همچنان 
بازار کار فشرده، با احتمال ۹۲ درصدی چنین سناریویی 
را پیش بینی می کند.در جبهه ی سوداگرانه، سود خالص 
دلار در هفته ی منتهی بــه ۳ ژوئیه به پایین ترین حد 
 ۳ هفته ی گذشــته رســید، دوره ای که شاخص قبل از

 انتشــار گزارش مشاغل کلیدی در محدوده   ای ترکیبی 
به سر می برد.

علاوه بر آن، برخی سخنرانی ها از سوی رؤسای فدرال 
رزرو در مرکز توجه خواهد بود.

شاخص دلار، در مسیر 
بهبود

هسته جامد داخلی زمین کاملا جامد نیست!
یک مطالعه جدید نشان داده است که هسته داخلی زمین 
ممکن است آن طور که قبلا تصور می شد، کاملا جامد نباشد 
و پژوهشــگران می گویند هسته جامد داخلی زمین می تواند 

دارای حفره هایی از آهن مایع باشد.
 به نقل از نیو اطلس، مطالعه هسته داخلی زمین بسیار دشوار 
است، زیرا زیر هزاران کیلومتر سنگ مدفون است، اما مطالعات 
جدید لرزه ای نشان می دهد که آن طور که اکنون فرض می شود، 
فقط یک توپ جامد از آهن نیســت، بلکه ممکن است دارای 

حفره هایی از آهن مایع در سرتاسر خود باشد.
آهن و سایر فلزات سنگین مانند دانه هایی که ته یک گلوله 
برفی قرار می گیرند، تمایل دارند در سنگ های مذاب سبک تر 
فرو روند و در نهایت در هسته زمین متمرکز شوند. اما اینکه 
آهن دقیقاً در زمان رســیدن به آن چه شکلی پیدا می کند، 

هنوز مورد بحث است.
برای مدتی طولانی تصور می شد که به دلیل دمای بسیار 
بالایی که در آنجا با آن مواجه اســت، مایع است، اما در دهه 
۱۹۳۰ دانشمندان شروع به کاوش در هسته زمین با مطالعه 

امواج لرزه ای ناشی از زلزله کردند. با مشاهده نحوه بازتاب این 
امواج به حسگرها می توان متوجه شد که در مراحل مختلف 
از چه نوع موادی عبور می کنند. در نهایت، این مطالعات نشان 

داد که هسته داخلی یک توپ جامد از آهن است.
با این حال، طبق یک مطالعه جدید از پژوهشگرن دانشگاه 
یوتا، هسته داخلی زمین ممکن است در تمام سطح خود جنس 
یکسانی نداشته باشد. این تیم از داده های جمع آوری شده توسط 
سیستم نظارت بین المللی)IMS( که شبکه ای از حسگرهاست که 
در سرتاسر جهان برای شناسایی انفجارهای هسته ای غیرقانونی 

زیرزمینی راه اندازی شده است، استفاده کرده اند.
آنها امواج لرزه ای ۲۴۵۵ زمین لرزه با بزرگی ۵.۷ ریشتر و 
بالاتر را تجزیه و تحلیل کردند و از آنها برای ترســیم ساختار 
داخلی هسته داخلی زمین با جزئیات بیشتری استفاده کردند.
الگوی پراکندگی که آنها مشاهده کردند، نشان داد که هسته 
داخلی زمین در تمام طول مسیر یکسان نیست و با وجود اینکه 
تا حد زیادی جامد است، اما به نظر می رسد حاوی چیزی است 
که پژوهشگران به عنوان پارچه ای چند تکه توصیف می کنند 

که نتیجه ی رشد آن در طول زمان است.
کیت کوپر، ناظر این مطالعه گفت: ما فکر می کنیم که این 
بافت به ســرعت رشد هسته داخلی مربوط می شود. مدت ها 
پیش هســته داخلی خیلی سریع رشد کرد، به تعادل رسید 
و بعد خیلی کندتر شروع به رشد کرد و همه ی آهن موجود 
در آن جامد نشد، بنابراین مقداری آهن مایع در داخل آن به 

دام افتاده است.
مطالعــات دیگر نشــان داده اند که هســته داخلی زمین 
ممکن است جامد، اما متلاطم باشد یا از یک آلیاژ فوق یونی 
 عجیب ســاخته شده باشــد که در حالت بین مایع و جامد 

وجود دارد.
به دست آوردن درک بهتر از آنچه در آن پایین می گذرد، می تواند 
به ما کمک کند درباره تاریخچه سیاره خود، نحوه شکل گیری آن 
 و حفظ میدان مغناطیسی محافظ آن بیشتر بدانیم و همچنین 
می تواند به ما اطلاع دهد که چگونه ســیارات دیگر می توانند 

قابل سکونت باشند.
این پژوهش جدید در مجله Nature منتشر شده است.


